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I també en aquest número:

La Festa més petita

> Un Punt blanc per identificar els locals segurs contra el Covid-19
> L’Ajuntament traspassa la gestió de la Residència Geriàtrica
a l’empresa pública Sumar, amb el rebuig de l’oposició
> Dani Duch guanya el premi Mingote de fotografia periodística
> Es crea un equip de treball amb tots els grups municipals 
per afrontar els efectes de la crisi del Covid--19 a nivell local
> Infermeres en temps de coronavirus. Entrevistes 
a: Glòria Reig, Sònia Vall-llovera i Cristina Valentí
... i tota la resta de l’actualitat de les entitats cassanenques
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Editorial Opinió

La Residència, a 
l’ull de l’huracà

De dilluns a dissabte, 
obert matí i tarda.

C/ Molí, 44 46 
Tel. 972 46 18 83 
17244 CASSÀ DE LA SELVA

Floristeria

La Residència Geriàtrica Sant Josep –l’hospital com el coneixem encara 
bona part dels cassanencs- ha estat en el centre del debat polític en les 
darreres setmanes com no ho havia estat mai en els darrers anys. El 
motiu? No ha estat per causes de funcionament intern, ni per la crisi 
del Covid-19, ni per  tracte que reben els residents ni per la qualitat dels 
serveis... No; l’enrenou polític l’ha generat la decisió de l’equip de go-
vern de l’Ajuntament (JxC i PSC) de traspassar a una empresa pública 
de la Diputació de Girona (Sumar), la gestió del centre geriàtric.

I el problema ha sorgit quan la decisió que potser podria ser la més 
idònia per a la institució sembla que no ha estat comunicada adequa-
dament als agents implicats. No es posa en dubte que potser la gestió 
de Sumar seria la gran solució per als problemes de gestió que està 
passant la institució; però també genera dubtes, preocupacions i inter-
rogants sobre si aquesta solució permetria mantenir els actuals nivells 
de qualitat d’atenció humana i sanitària que està donant el centre.

Hi ha desconfiança en aquesta decisió de traspassar la gestió però la 
principal causa d’aquest temor és la manca d’informació  que denuncien 
especialment els membres de l’oposició i també a les xarxes membres 
d’altres col·lectius implicats en el centre.

I la millor solució que acabar amb aquestes preocupacions és ser ben 
sincers i transparents i explicar amb claredat què vol dir fer el traspàs 
de la gestió. No s’hi val a dir que  ara no es fa bé i que genera molts 
de problemes o que un regidor es queixi que hagi de firmar per aprovar 
la compra d’un bolígraf. Cassà de la Selva té un gran centre geriàtric 
que en moltes ocasions ha servit de model per altres institucions sem-
blants; té un bon prestigi guanyat gràcies  en bona part a la qualitat del 
personal i a la implicació que posen en la seva feina. Aconseguir aquest 
bon ambient segurament no ha estat tasca d’un dia i de sobte sembla 
que sigui urgent fer un canvi perquè la situació és insostenible.

Cal que tots plegats entenguin que la situació actual no és bona ni per 
a la residència ni per als protagonistes de l’enfrontament, ni per als ges-
tors ni el personal que hi treballa, que no poden estar en el punt de mira 
d’uns i altres. Cal recuperar el seny i l’esperit de diàleg i entendre que 
la residència ha d’estar per sobre d’aquestes disputes; cal asumir que 
les actuacions que es facin en el geriàtric han de servir per garantir un 
futur millor al centre i evitar que sigui una moneda de canvi d’ús polític 
que es bescanvïi a gust del partit que mani a l’Ajuntament. 
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Opinió Diuen els lectors

Racó de poemes

JOAN

Per què aquest mot em tira tant?
i això que és clar i ben senzill, 

per què m’atrau el nom de Joan?
el mateix per pare, com per fill.

El veig vora Jesús, sempre estimant,
de la petja divina fent d’espill;

i quan arriba l’hora del seu sant,
quan el sol s’aponenta, i pel brill.

La matèria caduca d’aquest món,
es transfigura amb flama vivent

d’un foc sense final, caliu pregon,

màgica nit sense pluja ni vent,
que brilla pels humans un sol segon,
i a l’univers, dóna llum eternament.

                            
 Enric Albertí Mias

Maleïda escombra me-
cànica

Algú pot explicar-me per què no es fa 
servir l’escombra per  donar suport 
al camionet que neteja els carrers de 
Cassà? Quins avantatges comporta 
l’insuportable soroll de la maquineta 
bufadora en relació a l’escombra ha-
bitual? Que no pesa aquest bufador 
molt més que l’escombra i la feina 
per l’operari no seria fins i tot menys 
feixuga? Cal que ens despertin cada 
dia a les set del matí  els dies que es-
combren el nostre carrer amb aques-
ta fressa de ves a saber quants deci-
bels, però segur que molts més que 
els que estan permesos? Cal que els 
dies que ha plogut es mantingui el sis-
tema i l’operari s’estigui estona i esto-
na bufant una fulla pe veure si la pot 
moure del terra on està enganxada i 

Una obra mestra
El millor que es pot fer, el punt més àlgid. L’excel·lència més excelsa, quelcom 
perfecte, sense fissures... absolutament pur. Que va més enllà del present, 
que transcendeix i esdevé un punt d’inflexió. Una absoluta obra mestra. L’ho-
me ho ha arribat a assolir? Sí? De debò? Hi ha, en realitat, limitacions al que 
podem concebre i realitzar? O les úniques i veritables obres mestres les tro-
bem en la natura, en formulacions on la influència humana no té res a veure?
Què és, doncs, una obra mestra? Es pot considerar únicament temporal? 
Amb caducitat, només vigent fins que quelcom encara més trencador i reve-
lador ho substitueix, sobrepassant-ho? És probable, o gairebé indubtable que 
el mateix terme està prostituït. On és el llistó? Qui té el criteri? Experts en 
cada una de les matèries que s’estan jutjant, és evident. És la conclusió més 
lògica. Però en les circumstàncies d’un món on fins i tot el més mediocre 
dels ignorants disposa de mitjans per propagar la seva veu, el que podríem 
considerar com a criteris d’objectivitat es dilueixen. Per sort o per desgràcia, 
a causa de la nostra naturalesa i condició emocional, la percepció és més 
important que la genuïna realitat objectiva. Així doncs, l’opinió, especialment 
en massa, agafa molt més pes i protagonisme que la veritat coneguda per 
una minoria. Sí, la perspectiva, fe i convenciment que una obra que conté una 
o diverses genialitats ja és automàticament magistral, encobrint les seves 
carències, ometent-les per passió i irracionalitat.
Una obra mestra... Des d’arquitectura funcional i formosa fins a un relat co-
hesionat i magnífic. Sí, una obra mestra. Potser l’hauríem d’entendre com el 
màxim en un moment donat, la cúspide concebuda per un context concret i el 
pinacle d’una disciplina precisa. Un final que esdevé punt de partida pel futur. 

Pol Esteba Masjuan

Raciocini

El gran filòsof grec havia pensat en quedar a la primera 
planta del Partenó amb la noia vista en una paret de la 
caverna. Era un dia de sol radiant, la llum s´escolava 
per unes columnes que semblaven de cartró-pedra. Ell 
volia copsar la seva bellesa i explicar-li com l´estimava. 
No li volia escriure cap text: la tríada inventada pel seu 
etern rival no li servia per mostrar els seus sentiments 
més interiors.

Plató va esperar una hora, dues hores, quatre ho-
res...Començava a fosquejar, la noia encara no havia 
aparegut. Només es sentia el cant d´alguns ocells, i no 
diríeu pas que era un cant de veritat. Les plantes i les 
flors que algú havia col.locat durant el matí ara sem-

blaven marcir-se. La imatge de la noia, però, restava 
intacta en el seu cor. Va decidir imaginar el retorn a 
casa i que potser la trobaria en un altre moment, en un 
altre espai.

Es sentia una mica decebut i, alhora, content: sabia 
que havia llegat, a tota la Humanitat, un nou concepte 
romàntic molt present en els arguments de pel.lícules i 
sèries de televisió: el de l´amor platònic.

Però desconexia que també havia creat, per desgrà-
cia futura per a tants homes i dones, un nou concepte 
molt poc romàntic, gens ideal: el de l´amor plantònic.

Josep Ferrer Serra

Microrelats de cinema

Plató

la post posar a l’abast de la màquina? 
Cal que els dies que fa temps que  no 
plou aixequi una gran polseguera  amb 
efectes desastrosos per als habitat-
ges dels veïns de la zona?

Algú em pot dir què s’estalvia amb 
aquest mètode? Temps, diners, perju-
dici al medi ambient? Ans al contrari: 
més pol·lució, més despesa d’energia, 
més molèsties per als veïns i uns efec-
tes de qualitat inferior  a l’escombra 
tradicional:

Per tant, senyors de l’Ajuntament, 
si us plau, que torni l‘escombra tra-

dicional. Els  que volem una mica de 
tranquil·litat us ho agrairem.

Gràcies!

Un cassanenc

La memòria que falla
Acabo de llegir el Llumiguia, extraor-
dinari  de la Festa Major de Cassà de 
la Selva i he quedat una mica dece-
but , ja que en principi esperava un 
comentari de l’èxit del grup de teatre 
LA GUSPIRA amb el premi  a Joan Ca-
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Neteja dels carrers del poble
Aquestes burilles són de la plaça Petita, recollides el dimarts 26 de 
maig.

Us imagineu en tot el poble, què es podria recollir?
Vist el panorama que últimament presenten els nostres carrers de 

plàstics, burilles, papers, excrements... ara s’hi sumen les mascaretes 
i els guants per acabar-ho d’arrodonir.

Penso que això és inacceptable i és hora d’actuar. Per tant proposo a 
tots aquells que tinguin ganes de viure en un poble net i cuidat, passar 
a l’acció.

Així com hi ha llocs que fan iniciatives per netejar boscos i platges, 
nosaltres podríem sortir a netejar els carrers. Per la qual cosa demano 
als responsables principals de la nostra vila que ho organitzin i sortim 
petits i grans, que ja comença a ser hora de fer alguna cosa.

A veure si així ens conscienciem i respectem el poble que és la casa 
de TOTS.

Una cassanenca preocupada per la imatge del poble

Diuen els lectors Opinió

sabó al millor actor  de  repartiment 
(secundari), al concurs RAFEL  AN-
GLADA de Santa Coloma de Farners.

També he quedat  admirat  dels 
premis literaris Manel Tolosà   i Joan 
Codolà i sobretot els escrits sobre les 
escopinyes.

La cultura cassanenca  està d’en-
horabona perquè hi ha demostra-
ció ben certa que hi ha  un conjunt 
d´escriptors novells que fa molt de  
goig llegir-los.

Desgraciadament no tot és  felicitat 
a Cassà de la Selva, perquè  m’he as-
sabentat del seguit  de robatoris en 
els que tant la Policia Local com els 
Mossos d´Esquadra no han quedat 
gaire bé.

Desitjo de totes maneres, sort  per  
tothom i que tinguem un bon estiu.

Joan Carrera Triola

Adéu a la 
Carmen Garriga Vidal
La nostra mare i àvia va néixer l’on-

ze de gener de 1933 en el sí d’una 
família humil que es dedicava al suro 

com la gran majoria de les famílies  
cassanenques d’aleshores. 

Filla de Ricardo Garriga i de Llibera-
ta Vidal va viure gairebé tota la vida a 
Cassà, excepte un petit període de la 
seva vida que la feina del pare els va 
durs uns anys a Palafrugell. 

La seva mare, la baba Lliberata com 
li agradava que li diguéssim els seus 
néts, era una dona treballadora que 
no en sabia gaire de lletra però que li 
va quedar gravat que Doña Teresita, 
la seva mestra, tenia una bona posi-
ció i podia fer bullir l’olla sense proble-
mes, pel que va insistir i ajudar a que 
les seves dues filles, la Margarita i la 
Carme estudiessin per mestra en un 
temps en que l’estudi era per a pocs 
privilegiats i molt d’homes. 

Entre fardells de suro, carracs i ca-
fès al Centro, els pares de la mare 
i la tia varen aconseguir que fessin 
carrera i que entressin a formar part 
del petit grup de dones pioneres en la 
docència. 

La Senyoreta Garriga, la nostra mare, 
va exercir en diversos indrets abans no 
vingué a les escoles de Cassà. 

Va ser mestra a Ribes de Freses, 
a Torrent, a Sant Andreu Salou i per 

últim a Cassà. 
Molts i moltes de vosaltres l’haureu 

tingut com a mestra i volem compar-
tir amb vosaltres tan sensible pèrdua 
després de lluitar els darrers 4 anys 
contra una llarga malaltia. 

Gràcies mare, àvia per tot 
Descansa en pau.

La família

Actualitat del Casal de 
Jubilats de Cassà

Benvolguts socis i amics del Casal,
Què us haig d’explicar… tots hem 

passat, o millor dit, estem passant 
per aquesta maleïda pandèmia, que 
en el millor dels casos ens ha robat 
tres mesos de la nostra vida, i en el 
pitjor, familiars, amics i amigues. Des-
cansin en Pau. Una forta abraçada i 
el nostre més sentit condol per a to-
tes les persones que heu perdut algú 
estimat. 

Des del casal estem intentant re-
fer el desànim i la trencadissa que ha 
suposat el no tenir cap activitat, cap 
contacte entre els socis i les sòcies, 

És com un ocellet que nasqué per volar,
per això enyora tant la llibertat.

Vivint empresonada
dins una gran ciutat,

de vegades plora;
 mai ha vist el mar…

Desconeix tantes coses,
que desitja  escapar.

Deixar – ho tot enrera,
obrir la finestra de bat a bat...

Sense acomiadar – se dels pares.
sense equipatge ni trasbals,

agraint a la bella vida,
tot el que li han regalat...

S’escapà una nit, direcció al sol
cantant a la lluna amb un dols to...

volant per l’infinit ...
al compàs d’una cançó.

M. Carme Ariza

El meu racó
Escapar
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que sabem, trobeu a faltar una setmana rere l’altra. Els 
balls, el berenar, els jocs, les converses, i els somriures... 
nosaltres també us trobem molt a faltar! Però ara cal cui-
dar-nos i esperar que aquells que hi entenen, ens diguin 
que podem anar fent en cada fase de la desescalada.

Des de la junta estem treballant i buscant opcions per, 
quan arribi el moment, poder reprendre l’activitat al Casal. 
Primer les més bàsiques, jocs de tota mena, etc. per així, 
amb un bon començament, arribar a un bon final. Hem de 
tornar (i tornarem!) a ser el Casal de sempre. Segurament 
caldran uns quants mesos per a recuperar el nivell d’ac-
tivitats que teníem, hem de tenir paciència i esperança. 
Nosaltres hi posarem tot el nostre saber i la dedicació que 
faci falta.

Finalment, no voldríem acabar sense posar en valor 
allò que som la gent gran. Som la gent més afectada per 
aquesta pandèmia, però també som els vostres pares i 
avis, aquells que us cuidem, us donem consell i us ajudem 
sempre. Cuidem-nos, estimem-nos i valorem-nos. 

Ara, més que mai si cal.

Lluís Serra / president del Casal de jubilats

Benvolgut lector, si després de tres mesos de confinament 
sou capaç de llegir aquest article, només resta agrair-vos la 
confiança.

Personalment crec que aquesta dramàtica experiència no-
més ens ha portat dolor, tristesa, pobresa i un xic de solida-
ritat malentesa.

Si alguna vegada us heu aturat davant una tómbola, aques-
tes parades de fira plenes de pilotes, ninots de peluix, pernils 
i “xoxonas”, us haureu fixat que gairebé mai donen premi, 
si més no a la majoria dels voluntariosos jugadors, que una 
vegada i una altra llencem la papereta amb el missatge de 
“intentelo de nuevo”. Sí que hi ha algú que s’endú el pernil, 
però si ho analitzem bé resulta que és un conegut del firaire 
i serveix de reclam per a tota la gernació d’innocents que 
creiem que ens pot tocar.

Cosa semblant esta passant amb els ajuts promesos, tant 
pels diferents governs com per la U.E.

La veritat és que tots fan anar els milions com si fossin 
pastanagues i no paren de prometre ajuts per a tothom (?). 
La realitat és una altra, i ben diferent. A hores d’ara molts 
dels afectats pels ERTO encara no han vist un cèntim des del 
mes de març, i a l’administració competent no se li acut dir 
res més, que han estat errors dels qui han tramitat els ajuts. 
Dic administració competent quan en realitat és administra-
ció incompetent, ja que en els territoris forals (País Basc i 
Navarra) sí que han prosperat. Curiós? No, el de sempre.

Si anem a l’àmbit europeu, dels dos bilions d’euros inicials 
ens hem quedat en 750.000, pendents d’aprovació en una 
d’aquelles reunions maratonianes dels caps d’estat i de go-
vern, que acaben decidint tornar-se a reunir. Va per llarg, i, 
en tot cas, es tractarà de fons en forma de préstec amb més 
o menys bones condicions.

Curiosament i per primera vegada, aquests fons es finan-
çaran amb deute especial (bons de guerra?) a llarg termini 
amb la garantia comunitària. Aquest és un fet més que re-
marcable, ja que els “col·legues” de la reserva federal dels 
USA, contribuiran amb 2 bilions de dòlars a pal·liar els efec-
tes econòmics de la pandèmia, amb la diferència que ells 
només han de posar en marxa la màquina de fer bitllets. 
Avantatges de tenir una moneda que tothom accepta.

De qualsevol manera les fumarades que ens arriben ja 

apunten cap on pensava. Efectivament, els francesos des-
tinaran 9.000 milions a les firmes de l’automòbil. Alemanya 
cedeix a Lufthansa uns altres 9.000, Espanya 1.000 a Vue-
ling i ara anuncia que els 140.000 milions “que toquen” dels 
fons europeus, es destinaran a l’automòbil i al turisme.

Mentrestant els préstecs, que no ajuts, per a Pymes i au-
tònoms s’encallen als caixons del ICO, allargant dies i dies 
una resolució no sempre favorable, i és que als bancs (si, si 
els que es van endur 160.000 milions que no han tornat) els 
preocupa la morositat de la part que ICO no avali, és a dir un 
0% del total.

El que deia, la tómbola és oberta i ja hi ha qui s’ha endut el 
pernil, però el problema comença tot just ara, quan acabi el 
període d’alarma, si és que no surt un altre Tejero, que mai 
se sap.

M’explico, la caiguda del PIB a l’estat espanyol pot estar 
entre un 12 i un 18%, el mateix que pujarà el dèficit per 
manca de recaptació l’increment de la despesa, tot plegat 
un paquet impossible que no té una sortida a curt termini, i 
molt menys, fàcil.

L’estat espanyol, al contrari que altres potencies, confia en 
la construcció, l’automoció i el turisme. Tres sectors més que 
tocats (i enfonsats) dos dels quals no controla, l’automoció 
depèn de multinacionals estrangeres-veiem el cas de Nissan- 
i el turisme, en gran part controlat per firmes alemanyes i 
britàniques, com ara TUI.

Amb aquest tipus d’economia no anem enlloc. Hem vist 
aquests mesos quin son els sectors que poden servir de mo-
tor: alimentació, farmàcia i tecnologia. Cap de les tres estan 
en l’imaginari dels nostres governants.

És clar que el consum interior és incapaç de reactivar 
aquests sectors, entre altres coses perquè no té capacitat 
adquisitiva suficient, ben al contrari les xifres que ens arri-
ben ja parlen d’un 25% de la població per sota del llindar 
de la pobresa, també a Catalunya. Si afegim les dificultats 
econòmiques derivades de la manca d’ingressos, la preca-
rietat laboral i l’increment de l’atur, el panorama no és gens 
engrescador, tot i les ganes que tots tenim que això millori.

La tómbola és oberta, però molt em temo que la nostra 
butlleta dirà: ”vuelva a probar suerte“.

J. H.

Opinió Diuen els lectors

Economia d’estar per casa (114)

Tómbola

Es ven, a preu de ganga, màquina 
de cosir elèctrica.

Contacte: M.Dolors (665771294)

Mides de la màquina: 58 X 83
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La Veu dels Partits / JxC Opinió

Aquest mes de juny hem començat a 
posar les bases per una millora en la 
gestió i alhora, començar a edificar un 
projecte de servei d’atenció a la gent 
gran del nostre poble, més adaptat a 
les necessitats actuals. Això es va ma-
terialitzar en el ple extraordinari del dia 
12 on es va fer l’aprovació de l’encàr-
rec del servei, és a dir la contractació 
de la gestió, a l’empresa SUMAR, Ser-
veis Públics d’Acció Social de Catalunya, 
SL, depenent majoritàriament de la Di-
putació de Girona.

Aquesta nova gestió servirà per re-
organitzar administrativament l’entitat i 
per fer un pla de treball professionalit-
zat per continuar millorant l’assistència 
diària als residents. D’aquesta manera 
podrem garantir la viabilitat del centre i 
la millora dels serveis que s’hi donen. I 
com no podria ser d’una altra manera, 
amb la seguretat de tenir sempre un 
control de la feina que s’hi farà per part 
de l’Ajuntament. I com ho podrem fer? 
Doncs per què l’Ajuntament és soci 
d’aquesta empresa, ja que en va com-
prar una acció i per tant es continua 
essent el màxim responsable.

Des de fa anys s’arrossega un pro-
blema en la gestió (econòmica i admi-
nistrativa) i ara és el moment de fer 
un pas valent. El descontrol en la ges-
tió, la marxa de bona part de l’equip 
administratiu, el poc rigor econòmic 
pressupostari i la necessitat de com-
plir amb els procediments legals són 
els principals motius d’aquesta decisió. 
No cal dir que la pandèmia del COVID 
també ha entrat en escena i també es 
pot sumar a aquest llistat de motius. 
Hem de garantir que la gestió excel·lent 
que s’ha fet per evitar el contagi dins 
del centre es continuï fent amb el millor 
recolzament. 

No hem posat cap dubte, en cap mo-
ment, de l’entrega, dedicació, treball, 
compromís i professionalitat de tots els 
treballadors tal i com se’ns va acusar 
en el Ple. Al contrari, els hem agraït re-
petidament la feina que han fet i fan per 
atendre de la millor manera a tots els 
residents i ho continuarem fent tantes 
vegades com faci falta.

Es podria haver fet una licitació públi-
ca del servei, i això al nostre entendre 
era fer un xec en blanc a una empresa 
que sols mira els balanços econòmics 
per sobre de l’atenció a les persones. 
Malauradament ja n’hem tingut uns 
bons exemples i no podem caure en el 
mateix error. La sort és poder comptar 
amb una empresa pública propera que 
es dedica professionalment a la cura de 

Apostem per una altra manera de fer. 
La gestió de la Residència la portarà 

l’empresa pública SUMAR 
la gent gran.

Són moltes les exigències legals que 
des de fa uns anys cap aquí s’han apro-
vat i són d’obligat compliment per part 
de la Residència, que fan que sigui to-
talment inviable poder-les complir si la 
residència continua essent un Organis-
me Autònom. 

Pel que fa als treballadors l’equip de 
govern ha exigit expressament, des de 
la primera conversa amb l’empresa, el 
manteniment dels llocs de treball i la 
voluntat de consolidació de la plantilla. 
D’aquesta manera la totalitat dels tre-
balladors hauran de regir-se pel que 
disposa l’article 44 de l’Estatut dels 
Treballadors i es subrogaran amb les 
condicions laborals que tinguin en el 
moment de l’entrada en vigor d’aquest 
encàrrec, l’1 de juliol. És a dir, se’ls con-
tinuarà mantenint les condicions labo-
rals i el conveni col·lectiu. En qualsevol 
cas, se’ls respectarà les condicions 
més beneficioses a títol individual. 

Sumar ofereix als municipis l’execució 
i la gestió de serveis i activitats socials, 
assistencials, preventives, docents, 
d’investigació i de coordinació en l’àmbit 
dels serveis socials. Opera sense ànim 
de lucre, reinvertint els excedents que 
genera en més i/o millors serveis per 
assolir una major eficàcia i eficiència.

Els regidors, com a representants 
polítics tenim l’obligació d’actuar al ser-
vei dels veïns amb el màxim rigor que 
mana la llei i a dia d’avui la Residencia 
es troba en una dificultat d’assolir amb 
el compliment normatiu pel que fa en 
matèria de personal, contractació, pro-
cediment administratiu i les obligacions 
en matèria de transparència. Voler fu-
gir d’estudi i no reconèixer això, com es 
va dir en el Ple, ens preocupa. Tantes 
vegades es diu públicament que es co-
neix la realitat del centre que sembla 
que no estem parlant del mateix. Hi ha 
informes d’intervenció i de secretaria i 
suggeriments fets des de la direcció del 
centre que havien de ser atesos des de 
fa molts anys. No s’han resolt i voler 
continuar com ara ens porta a un pa-
norama molt difícil d’aguantar. Necessi-
tem amb urgència una injecció d’ajuda 
per part d’una empresa del sector, que 
millori l’organització interna i que alliberi 
els treballadors de la càrrega psicològi-
ca i física que estan suportant des de 
fa mesos.

La situació real del centre ja s’havia 
exposat a principis d’any a residents, 
familiars i treballadors. I s’hi ha tornat 
ara. S’ha discutit aquesta proposta de 
gestió i la situació laboral amb el comitè 

d’empresa en vàries reunions (21 de 
maig, 1 de juny i 10 de juny), s’han fet 
2 reunions amb tots els treballadors (3 
de juny), s’ha fet una reunió amb repre-
sentants del sindicat majoritari (CCOO) i 
s’ha presentat aquest projecte als fami-
liars públicament (11 de juny). Pel que 
respecta a l’oposició, se’ls va informar 
en dues reunions prèvies a la comissió 
informativa d’abans del Ple, de llarga 
durada, a la que van assistir també re-
presentants de l’empresa. Allà es van 
tractar amb detall tots els temes. I per 
últim, la documentació que anava a Ple, 
es tenia en el temps i forma. Dir que 
hem tirat pel dret és fals. 

Què s’aportarà de nou? Doncs: una 
gestió basada en valors públics; trans-
parència i traçabilitat; que els usuaris 
siguin al centre de totes les decisions; 
la millora de la qualitat del servei i pro-
fessionalitat; la millora contínua dels 
professionals; un seguiment i control 
dels equipaments i programes per part 
dels titulars del servei; i, la proximitat 
i la relació contínua amb l’Ajuntament.

Vam fer públic a principis de legisla-
tura que la nostra intenció era millorar 
la Residencia en tos els seus aspectes 
i així treballarem per fer-ho realitat. Les 
circumstàncies descrites més amunt 
ens fan prendre aquesta via per res-
ponsabilitat i per compromís cap als 
residents i treballadors del centre.

Secció local de Junts per Cassà

Dimarts, tancat per 
descans setmanal
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Aquest passat mes de juny farà un 
any de la constitució del nou consis-
tori, fruit de les eleccions del maig 
del 2019.

Aquestes eleccions, guanyades per 
un marge molt estret de vots per 
Esquerra Republicana de Catalunya, 
van fer que després de trencar el dià-
leg amb el nostre grup sense cap ex-
plicació ni responent a les propostes 
fetes, JxCat i el PSC pactessin per 
aconseguir l’alcaldia.

De fet, un pacte i el vot explícita-
ment a favor del PSC a JxCat era la 
única manera per evitar que a Cas-
sà de la Selva governés la llista més 
votada, en aquest cas la d’Esquerra 
Cassà.

Des del primer moment hem posat 
de manifest que més important que 
governar és tenir un projecte de fu-
tur per Cassà de la Selva, i això és 
precisament el que li manca a aquest 
acord i equip de govern, a contra-
corrent del que demanava la majoria 
dels cassanencs i cassanenques, un 
projecte de futur per el nostre poble 
més enllà de les ganes d’alguns de 
governar per governar i crear nous 
càrrecs dins l’ajuntament. 

UN ANY “A COMPTE” DE LA 
LEGISLATURA ANTERIOR
Quan explicitem que no hi ha un pro-
jecte al darrera del govern de JxCat i 
el PSC es demostra amb les inversi-
ons desenvolupades i planificades per 
l’actual govern.

Al llarg d’un any s’han fet 3 grans 
inversions, la majoria d’elles encara 
pendents d’acabar-se: la urbanització 
del passeig del ferrocarril davant la 
piscina (obra dissenyada, finançada i 
licitada en la legislatura passada amb 
el govern d’Esquerra) que s’ha allar-
gat més d’un any, la instal·lació de la 
nova il·luminació de la carretera pro-
vincial, que igual que l’obra anterior 
va ser el govern d’Esquerra qui en va 
buscar el finançament i va impulsar 
el projecte, i el nou aparcament de 
Can Molinas entre el carrer Primi-
tiu Artigas i el carrer de l’Hospital, 
conveni i acord treballat i formalitzat 
també en l’anterior legislatura.

La inversió més gran prevista als 
pressupostos fets per JxCat i el PSC 
l’any 2020, una caldera de biomassa 
que doni servei a la residència geri-
àtrica i l’escola Puig d’Arques, es va 
fer el projecte, i aconseguir el finan-
çament de subvencions de la Diputa-
ció i fons Europeus en la legislatura 

passada amb el govern d’Esquerra 
Cassà. Igual com amb la subven-
ció de més de d’un milió d’euros de 
fons europeus pel desenvolupament 
de noves vies verdes que ha calgut 
pràcticament arrossegar el govern 
de JxCat i el PSC perquè no la deixes-
sin perdre i tiressin endavant aquest 
important projecte, també impulsat 
durant la passada legislatura pel go-
vern d’Esquerra.

Més enllà d’alguns contractes me-
nors d’asfaltatge o reparació de dues 
voreres, l’obra del nou govern s’ha 
centrat en desplegar tot el que ja 
s’havia engegat pel govern anterior.

A tot això s’hi ha de sumar, tal com 
han reconegut també des de JxCat 
i el PSC, la bona salut econòmica i 
el baix nivell d’endeutament de l’ajun-
tament, que han heretat del govern 
d’Esquerra.

Una situació immillorable per, tal 
com es diu col·loquialment, poder 
viure de renda, en aquest cas, de la 
feina feta i la planificació de la legisla-
tura anterior.

PROJECTES ATURATS, 
OPORTUNITATS PERDUDES I 
CAP VOLUNTAT D’ARRIBAR A 
ACORDS
Amb l’arribada de l’any 2020 i el 
pressupost elaborat per JxCat i el 
PSC, abans que arribés la malaurada 
pandèmia del COVID-19, vam certifi-
car que el govern reduïa (i externa-
litzava al Consell Comarcal) el servei 
de la borsa de treball, el pressupost 
destinat a promoció econòmica i di-
namització del comerç, a cultura, a 
ciutadania, o a educació.

Així mateix aviat farà un any que 
es va anunciar la compra de la fin-
ca de Can Parera per fer-hi un espai 
d’aparcament per menys de 10 cot-
xes al garatge, a un preu de més de 
330.000€, al qual s’hi han d’afegir 
impostos i adequació de l’espai. Curi-
osament a dia d’avui no s’ha fet cap 
actuació, de fet, ni tan sols ens cons-
ta que s’hagi parlat amb els veïns del 
projecte a desenvolupar en aquesta 
plaça.

Al mateix temps que van anul·lar 
el projecte per més de 50 aparca-
ments a Can Rich-Xiberta, un pro-
jecte aprovat també amb els vots 
de JxCat al mateix 2019 i amb el 
finançament necessari per desenvo-
lupar-lo, que s’ha deixat perdre, per-
dent així aquests recursos i en defini-
tiva la possibilitat de trobar solucions 

ràpides i efectives.
I de moment no tenim ni els 10 

aparcaments de la plaça Jacint Ver-
daguer ni els més de 50 de Can Rich-
Xiberta.

El govern de JxCat i el PSC tam-
bé va votar en contra i va rebutjar 
sol·licitar una subvenció que podia 
arribar a finançar més del 70% de la 
rehabilitació de l’edifici de Can Frigo-
la, l’únic bé cultural d’interès nacional 
que té el nostre poble.

Entremig també ens hem trobat 
amb la gestió de la pandèmia i l’emer-
gència sanitària del COVID-19, on 
des del primer dia el grup d’Esquerra 
Cassà ens vam posar a disposició de 
l’alcalde i el govern, van tardar 2 me-
sos a proposar de reunir-nos per par-
lar i debatre de quines iniciatives es 
podien prendre, prenent la majoria 
de decisions sense ni tan sols infor-
mar-les prèviament. Que es sumen a 
desenes d’instàncies presentades pel 
grup d’Esquerra Cassà sol·licitant in-
formació o proposant iniciatives i que 
el govern de JxCat i el PSC ni tan sols 
es digna a contestar, deixant de ban-
da i considerem que menystinguent 
la feina i la voluntat expressada a les 
urnes d’una gran part del poble de 
Cassà de la Selva.

OMBRES DE NOU A LA GES-
TIÓ ECONÒMICA DE L’AJUNTA-
MENT
Més d’un terç de les factures de 
l’Ajuntament de Cassà es paguen 
fora del termini legal:

A finals del primer trimestre, entre 
l’Ajuntament i la residència hi havia 
més de 180 factures incomplint el 
termini legal de pagament, i que per 
tant no s’havien pagat.

Des d’Esquerra s’ha instat a l’equip 
de govern a solucionar aquest fet 
que ja vam denunciar a finals de l’any 
2019 sense que s’hi hagi posat so-
lució.

No es poden al·legar només as-
pectes relacionats amb el personal, 
si des de l’inici del govern de JxCat i 
el PSC diversos treballadors de l’àrea 
econòmica han plegat cal que s’assu-
meixi la responsabilitat política i que 
no es demorin més els pagaments, i 
més tractant-se d’un ajuntament que 
els mateixos representants de JxCat 
i el PSC reconeixen que el van here-
tar a l’inici de la legislatura sanejat i 
amb bona salut econòmica.  

Aquesta situació implica, a banda 
d’una manca de rigor i responsabili-

Opinió La Veu dels Partits / ERC

Un any de legislatura, un any amb 
més ombres que llums
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tat en la gestió econòmica de l’ajun-
tament, endarreriments diversos de 
pagaments i sobretot de pagaments 
a comerços, empreses i autònoms 
de Cassà de la Selva, cosa que amb 
una situació com l’actual és encara 
més preocupant.

SENSE SOLUCIÓ ALS GRANS 
REPTES PENDENTS
Com a municipi tenim grans temes 
que cal abordar i planificar-los con-
juntament que duen un any aturats:

1- Coincidint amb el desconfina-
ment el poble es veu deixat, i els re-
punts en abocaments i incivisme en 
la via pública han incrementat sense 
que el govern de l’ajuntament hagi 
pres cap actuació al respecte.

2- Cal abordar urgentment el canvi 
de model de recollida de residus i re-
ciclatge, ja que aviat passarà de ser 
un problema mediambiental a ser un 
problema econòmic per l’ajuntament 
i la butxaca dels ciutadans.

3- El pla de mobilitat ha quedat 
aturat, no s’ha adequat ni un sol me-
tre de camí escolar segur més, com 
tampoc s’han concretat les accions a 
desenvolupar, ni s’ha finalitzat el pro-
cés participatiu.

4- El pressupostos participatius del 
2019 no s’han ni tan sols executat, 
i els del 2020 van a un ritme molt 
lent.

5- Cal un pla integral per la rehabi-
litació de l’escola Puig d’Arques, que 
la única que traducció que ha tingut 
ha estat una disminució dels recur-
sos pel manteniment de les escoles 
públiques al pressupost 2020.

6- Cal actuar a la zona esportiva 
començant per la piscina descober-
ta, encara que sigui una actuació 
d’envergadura no ens podem arris-
car que quedi obsoleta sense tenir 
una solució apunt, té més de 50 anys 
i malauradament no durarà eterna-
ment.

7- Cal també, una aposta per les 
polítiques d’habitatge, a dia d’avui ine-
xistents, i sense possibilitat de donar 
sortida a les demandes que es veu-
ran agreujades per la crisi econòmi-
ca i social del COVID-19.

8- I finalment, calen polítiques de-
cidides per ajudar a tots els cassa-
nencs i cassanenques afectats per la 
crisi econòmica i social derivada de la 
lluita contra el COVID-10 de moment 
però, malgrat haver fet repetides 
propostes, no hi ha cap proposta ni 
resposta concreta per part de l’equip 
de govern, més enllà d’operacions 
estètiques. I per tant no estem des-
plegant tots els recursos disponibles 
per fer front a les conseqüències so-
cials i econòmiques que vindran.

9- La rehabilitació del segon pis de 
Can Trinxeria està aturada, i no s’ha 
prioritzat en les inversions a dur a 

terme, podent crear un espai d’aten-
ció a les persones, serveis socials, i 
ciutadania, ara mateix amb un espai 
en precari.

10- Fet que es suma a la manca 
d’aclariments i projecte sobre què 
podem fer a l’ajuntament vell de la 
plaça de la Coma, el nostre grup 
proposava poder-hi adequar un espai 
per entitats. De moment però l’únic 
que hem vist ha estat una sol·licitud 
de “la Caixa” per ocupar l’espai de la 
Sala d’Actes, no hem pogut accedir 
tampoc a la resposta...

11- I finalment, segueixen enca-
llades les inversions a la Residència 
Geriàtrica Sant Josep, més d’un any 
després de començar les obres, el 
segon ascensor encara no ha en-
trat en funcionament, i encara no 
s’ha tirat endavant cap projecte per 
adequar el centre a les mesures de 
seguretat i prevenció d’incendis per-
tinents.

DECEBUTS PER LA FORMA 
COM S’HA DUT A TERME L’EX-
TERNALITZACIÓ DE LA GESTIÓ 
DE LA RESIDÈNCIA GERIÀTRICA 
SANT JOSEP A L’EMPRESA SU-
MAR
El veritable tarannà d’aquest govern, 
el trobem en l’únic punt significatiu 
que ha dut a terme aquest primer 
any de legislatura, de fet en els úl-
tims 15 dies d’aquest primer any.

Una actuació que no constava en 
cap dels pactes de govern ni progra-
mes electorals.

Sense cap mena d’intenció de dia-
logar, amb una sola setmana ens van 
convocar amb urgència, dues vega-
des, amb informació incompleta, en-
cara a dia d’avui esperem que ens fa-
cin arribar la  informació que els hem 
demanat respecte l’externalització de 
la gestió de la Residència Geriàtrica 
Sant Josep. Els treballadors no han 
tingut la informació escrita del con-
veni i dels informes de SUMAR fins 
la darrera setmana i les famílies no 
han tingut cap tipus d’informació fins 
al darrer dia.

Tots tenim la voluntat de millorar 
tot el que es pugui la residència, però 
un canvi tant important com aquest, 
com és el de dissoldre l’organisme 
de la residència geriàtrica i externa-
litzar-ne la gestió no es pot fer com 
s’ha fet.

I encara menys, sense ni intentar 
consensuar les actuacions amb el 
grup d’Esquerra Republicana, repre-
sentat amb 8 regidors. El mínim que 
hauria d’haver fet el govern de JxCat 
i el PSC és donar la informació que 
hem sol·licitat.

El govern municipal diu que és una 
col·laboració, el que a la pràctica és 
una externalització, ja que es pretén 

dissoldre l’organisme de la residència 
i tot el personal passa a ser subrogat 
per SUMAR.

No sabem quines previsions d’actu-
ació té SUMAR, no sabem si preveu 
acomiadar gent, si preveu no cobrir 
les jubilacions de treballadors, si pre-
veu no cobrir baixes o vacances amb 
substitucions, i tot això te un impacte 
en el servei i la qualitat assistencial 
que s’oferirà a les famílies.

Sense aquesta informació, que a 
dia d’avui no ens han donat, no po-
dem avalar cap canvi a la residència, 
davant el perill que pot representar 
per les condicions dels treballadors 
i la qualitat del servei que rebin els 
usuaris.

Tan sols hem pogut tenir accés a 
un informe de SUMAR el qual, se-
gons el seu parer, considera que hi 
ha més hores de treballadors de les 
necessàries. Un mal inici, tenint en 
compte que és una opinió unànime 
entre els treballadors i les famílies 
dels usuaris, que precisament de 
plantilla no en sobra.

Desitgem, i esperem que tota la 
informació que no ens han donat l’ha-
gin estudiat meditadament, i espe-
rem que les decisions que hagin pres 
hagin tingut en compte en primer lloc 
la qualitat assistencial del servei cap 
als usuaris de la residència, les con-
dicions de les treballadores i treballa-
dors, i finalment l’estabilitat econòmi-
ca de l’Ajuntament.

La darrera experiència amb una 
externalització de serveis va ser la 
del servei de la piscina coberta. Fins 
fa ben poc encara vam estar pagant 
el forat econòmic que va deixar-ne 
aquella decisió i la gestió.

Amb la documentació que hem po-
gut accedir, només podem constatar 
que o bé (tal com venint denunciant 
des de finals del 2019) caldrà afe-
gir més diners al geriàtric perquè no 
està correctament pressupostat, o 
del contrari es preveuen retallar cos-
tos, i no s’està explicant com es farà: 
si via acomiadaments, no cobrint bai-
xes de treballadors, reduint la quali-
tat del menjar o reduint els serveis.

De moment només podem consta-
tar que la decisió més transcenden-
tal que ha pres el govern de JxCat i 
el PSC en aquest any de legislatura 
és una decisió presa amb presses 
sense aparent justificació, sense 
donar-nos accés a la informació sol-
licitada, sense planificar ni saber que 
es compta fer exactament, i sense 
cap voluntat de consens duent a vo-
tació l’aprovació de l’externalització 
de la residència i la dissolució de l’or-
ganisme a través d’un ple extraordi-
nari.

Esquerra Cassà de la Selva

La Veu dels Partits / ERC Opinió
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La present al·lusió i exposició ve a 
semblar d’un arcaisme o poc menys.  
No oblido ni menyspreo el nom del pro-
hom atorgat al plaent espai arbrat de 
la nostra vila ni tampoc l’explicació de 
l’antiga i pesarosa transformació d’un 
paratge desigual, enfonsat i dificultós 
per fer el miracle d’aconseguir-lo.  Pas-
sa que, més tard, tant al temps que 
evoco com ara, el simple i grat voca-
ble  <Passeig> , tot sol, ja designava i 
designa o suscita el lloc comú i cone-
gut per tothom.  En el meu record de 
molts anys endarrera, el d’un període 
llunyà socialment precari i de franques 
necessitats, certament encara aguan-
tava l’edifici de l’antic i primerenc cine-
matògraf de cal Limbo i, en tota regla, 
a la banda oest era celebrat el contem-
porani cine Victòria al costat del gran i 
grat cafè del mateix nom (aviat de cal 
Chef), més tard derrocats i substituïts 
per altres immobles.

El cas és, que el concorregut i 
transitat espai del Passeig sempre ac-
tual i present, en el temps ben llunyà 
que rememoro servia d’esbarjós lloc 
de trobada d’una quinzena o vintena 
d’adolescents en presència alternativa 
entre els quals em contava, tots més 
o menys implicats en la història que 
em proposo explicar d’entranyables 
vivències possiblement reprovables. 
Acudíem de tots costats des dels vol-
tants i ens trobàvem al Passeig, entès 
com el marc adequat per exercir junts 
l’aventura, per mostrar la personal ar-
didesa i per fruir de debò tots plegats.  

Em proposo parlar dels anys ben 
distants i concrets 1943, 44, 45 i 
46, o sigui d’uns setanta-cinc anys en-
darrera i pròpiament d’un altre segle 
per referir-me a un fenomen que és 

Referència i reverència al 
Passeig

Opinió Del meu últim quadern

donava en aquest específic indret fos 
o no adequat. La immensa majoria 
dels cassanencs actuals encara ha-
via de néixer.  Perquè tant lluny en el 
temps i tanta precisió? Doncs perquè 
un servidor, en primera i després ja 
plena adolescència, tenia aleshores: 
13, 14, 15, i 16 anys, era quan suc-
ceïen els fets i els vivia personalment.  
Un any després, als disset meus, 
l’esperit, els coneixements i el capte-
niment personals ja eren uns altres i 
a la vegada era el poble i tot el món 
que anava canviant.  Succeïa el cas 
en plena dictadura franquista i durant 
la guerra mundial;  acabada aquesta, 
persistia a occident una preocupant 
intranquil·litat respecte a la Rússia 
soviètica. A l’actualitat tot és diferent, 
amb un extremat augment de la com-
plexitat de la vida, també  de les pos-

sibilitats, i hem de creure en l’avan-
çament general de la societat en tots 
els ordres (ja hi penso que en aquest 
moment persistim en un neguitós im-
pàs mai pensat).

A aquell temps, el familiar Passeig 
era en essència el mateix d’ara, tot 
i les marcades distincions comparati-
ves que no em poden alterar la con-
cepció mental del Passeig de sempre. 
L’arbrat de plàtans en el seu conjunt, 
com a subjecte més representatiu, 
oferia un aspecte semblant en el ra-
matge i la mateixa altura de les so-
ques, tot i un augment de diàmetre 
sovint apreciable actualment. Natu-
ralment hi ha hagut alguna defunció 
i n´hi ha de joves. La memòria sí que 
diu que hi havia més arbres: en fal-
ten uns quants pel mig i els quatre 
del final trets per habilitar al passatge 

El vistós arbre (el plàtan) que aquell temps, per comparació, era anomenat cordialment l’elefant.
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Del meu últim quadern Opinió
paral·lel i contigu a la carretera. Al temps de què parlo, 
encara hi havia al bell mig de l’arbrat, entre monumental 
i discreta,  la bomba d’aigua inaugurada a principis del 
segle XX per l’alcalde Baus.

Al temps recordat, l’extens sòl de l’arbreda era menys 
perfecta que en l’actualitat --ben segur eren temps d’Ajun-
taments amb menys possibilitats econòmiques--,  les vores 
dels carrers laterals estaven sense marcar, tampoc hi havia 
els fanals i tot el passeig oferia una certa pendent cap a la 
banda sud, la del carrer a la plaça dels porcs; parlo de molt 
abans de l’apropiat i solvent adobament urbanístic  i, és clar,  
també d’abans de determinar-se el Passeig com emplaça-
ment dels mercats.  Però en aquell període, si servia de parc 
d’atraccions per la Festa Major.

Amb el temps que ha passat, s’ha construït molt i les edi-
ficacions al voltant del passeig, en gran part, són una altra 
cosa. Faig constar no obstant, que la casa tan característica 
i ben dibuixada del angle esquerra del passeig amb la carre-
tera ja lluïa des de més enrere i aleshores hi vivia la família 
del Dr. Pascual. Al costat persisteix el portal del pati (ara 
jardí) de la vella fàbrica de can Peró.

El marc, penso que queda descrit. Falten els operaris i la 
concreta acció, escollida aquí per molt  insistent, curiosa, no 
exemplar i avui ben segur que generalment desconeguda.

El tema va de vailets i, prescindint dels que tenien alguns 
anys més i ja treballaven, els del mateix passeig eren 
pocs. Els germans Pla de Cal Pitiu feia poc que havien 
anat a viure a Girona. Recordo bé l’Enric Monguilod, en 
Raúl Carreras, en Marenyá, fill del conserge del cafè, i 
els tres germans Serra de la cantonada de can Mingo. El 
Serra cosí ja era del Rabal d’on també procedia l’aventurer 
Melitón. Del carrer dels Civils, els fills de dos sergents suc-
cessius,  primer en Sánchez i després en Santiago Roca, i 
de més enllà en Joan Coll, i un xicot ros a qui dèiem Albert 
que era de fora, de qui recordo la cara i no el cognom; de 
les barraquetes en Josep Maymí, del carrer de la llet en 
Puig, parent de Can Serinyá que venia cada estiu des de 
Barcelona, en Cardito Olivé i jo mateix;  de la plaça dels 
porcs o anant-hi o de per allà en Francisco Baus, mort 
aviat en accident, l’Artígues (l’atrevit Xixo), en Peyo Mir i 
naturalment en Tirso de can “beneitpa”. També en Narcís 
Abras que, de gran, acabaria residint al mateix passeig 
renovant amb èxit l’antic cal Pitiu i després can Font. Del 
seu carrer en Jordi Domingo i l’apreciat Pito Ferrer, del 
firal L’Emili Valentí, del carrer de la llebre l’entranyable Ra-
món Menció que parlava malament i no oblido l’assidu i 
bon amic Robert L. Cerezo de la carretera.  Els altres ja 
eren massa esporàdics. La meva memòria no dona per a 
més  i que em perdoni algun possible deixat de nombrar. 
La preocupació és relativa, avui la gran majoria d’ells (i per 
tant també dels oblidats) són a l’altre barri;  ho dic amb 
el natural sentiment i amb la clara consciència de la meva 
ineludible i no gens engrescadora proximitat. 

Aleshores, i aquí va el tema, l’actuació predominant dels 
protagonistes eren les contínues i múltiples enfilades als 
arbres com a plaer, divertiment, ostentació i competició.  
El grat exercici és donava, és clar, al bon temps, amb 
les condicions apropiades i els ramatges plens de fulles 
i plaents. En el meu cas es reduïa a les vacances d’estiu 
(l’internament dels fills en col·legis forans també era una 
característica de les famílies d’aquella època). La facilitat 
amb que pujàvem i ens movíem per dalt de les copes amb 
una mena de sensació de possessió són inenarrables. De 
totes maneres, la habilitat i dedicació personal eren coses 
de cada ú i també hi havien aquells que ordinàriament 
preferien quedar-se a baix, però eren pocs.

Continuo, i preciso l’escena corrent: sovint quatre o cinc 
o més nois enfilats als arbres a la vegada i els transeünts 
o no els veien o no en feien cas, com la cosa més natural 
del mont. Mai la gent que transitava cap al firal i la carre-
tera o bé cap a la Coma s’escandalitzava, ni interferia, ni 

avisava del perill de caure i fer-se mal. A les nits pla, el joc 
ordinari era el cuit-amagar i el lloc preferit per ocultar-se la 
copa dels arbres on eren o érem buscats amb llanternes, 
i això cada vespre d’estiu al davant dels curiosos i joiosos 
estadants que paraven la fresca en els bancs. Les autori-
tats ni ho prohibien ni ho evitaven. Era una pràctica con-
tinuada que ni l’Ajuntament, ni la Guardia Civil que residia 
al costat ho privaven. Ni l’agutzil Manel Rodà que passava 
sovint per anar a casa seva, ni en Xifra sereno que vivia 
a quatre passes. Les famílies potser n’estaven “in albis”, 
però els mestres no ho desaconsellaven, i els capellans, 
aleshores molt imperatius , tampoc deien que fos pecat.  

La conclusió, com en tantes altres coses, és que eren 
uns altres temps ara incompresos. Sé bé que enfilar-se a 
un arbre fàcil és un instint humà;  els meus nets dels Met-
ges (nen i nena) de menuts els trobava sovint sobre algun 
arbre i els reprenia perquè no prenguessin mal. Però una 
cosa és un arbre apropiat en el bosc i l’altre el Passeig 
Vilaret.  A aquell temps quan érem nanos, semblava que 
hi havia una mena de consonància entre els plàtans del 
Passeig i nosaltres. En consideració de sers vius, com una 
imaginària mútua avinença.  N’hi havia de més acollidors 
que d’altres i el més gros estava situat cap a  la perruqueria 
d’en  Pito maco (avui d’en Torrent fill), tenia el tronc ample i 
la brancada solemne. En Jordi Mingo el batejà amb el nom 
de “l’elefant” que li quedà, però avui dia n’hi ha uns quants a 
la banda sud que quasi l’igualen en diàmetre de soca.  

Aquest és un repàs de l’antiga vitalitat infantil, i més tard 
ja quasi juvenil, lligada a un lloc apreciat i a uns arbres qua-
si estimats. Recordo l’agost del 1946, al final de la histò-
ria:  un dia, uns quants de nosaltres, segurament els més 
addictes, contaven el arbres no remuntats. En el meu cas 
eren sis. Aquell mateix dia i amb poc esforç s’acabaren les 
desatencions, les absències i les abstinències.

Per al lector, potser regeix una pregunta: A aquell temps 
al Passeig no hi havia també nenes?  És clar que sí. Moltes 
i maques. La majoria al carrer del Civils, però elles no s’en-
filaven als arbres.  Aquest era el tema d’avui, i s’ha acabat.  
Ben cert i per descomptat, una antigalla.

                                                                                                                        
J.Barceló B.
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Cassà al dia El ple en confinament

Els nostres serveis:
Serveis a particulars
Serveis a empreses
Tramitació de paquets
Recollides urgents
Servei sanitari (trasllats a geriàtrics, CAP, 
hospital, diàlisi, mútues...) i recollida a 
laboratoris amb servei urgent
Servei turístic

Serveis de gestions (gestories, bancs...) i diversos pel poble

L’oposició diu que tampoc s’ha informat bé treballadors o famílies

ERC critica l’opacitat en el 
traspàs del Geriàtric a Sumar
La gestió de la Residència Geriàtrica 
i més concretament l’encàrrec que 
ha fet l’Ajuntament a una empresa 
pública de la Diputació de Girona, SU-
MAR, per tal que sigui la responsable 
del centre geriàtric, ha enfrontat en 
les darreres setmanes govern i posi-
ció a l’Ajuntament de Cassà. Esquer-
ra  no s’oposa tant a fer l’encomana 
del servei a Sumar, com al fet que no 
s’ha informat adequadament de les 
conseqüències que pot tenir aquest  
traspàs de gestió: diuen que no s’ha 
explicat ni als regidors de l’oposició ni 
al personal de la Residència ni a les 
famílies dels residents, per la qual 
cosa van insistir a demanar que es 
procedís a facilitar aquella informació 
que  servís per tranquil·litzar tots els 
col·lectius afectats. 

L’equip de govern, per la seva ban-
da, considera que el tema ja estava 
prou explicat a tothom, que la situa-
ció de la residència geriàtrica exigeix 
actuacions urgents en l’àmbit de la 
gestió i per això va tirar endavant la 
seva proposta en un ple celebrat de 
manera extraordinària el 12 de juny. 

Paradoxalment, en el ple ordinari 
del mes de maig,  Esquerra no s’havia 
oposat a tirar endavant els contactes 
amb Sumar per  fer aquesta encoma-
na de servei i havien aprovat la com-
pra d’una acció de l’empresa pública;  
però  consideren que l’actuació del 
govern ha estat precipitada  i per això 
fins i tot van demanar la suspensió del 
ple extraordinari per  parlar-ne més 
àmpliament.

Des de l’alcaldia, Robert Mundet  va 

recordar que s’hauria d’haver actuat 
ja en l’anterior legislatura, que la ges-
tió de la Residència havia anat empit-
jorant i  s’havien incrementat els pro-
blemes, ja que de la manera que es 
treballava al geriàtric era impossible 
de funcionar correctament per la qual 
cosa calia prendre una decisió que re-
solgués  la situació i permetés que el 
centre continués donat el bon servei 
que havia vingut donant de fa anys als 
cassanencs.

En altres apartats d’aquesta revista 
podeu trobar les opinions dels prin-
cipals grups de govern i oposició en 
relació a aquest conveni que a més 
va provocar crítiques i debats en el 
mateix ple i en els dies posteriors. 
L’eix del debat va ser la decisió del ple 

extraordinari de Cassà del 5 de juny 
en la que es va aprovar l’encomana 
de servei per la gestió de la Residen-
cia Geriàtrica Sant Josep a l’empresa 
de titularitat pública SUMAR, Serveis 
Públics d’Acció Social de Catalunya, 
SL amb els vots dels nou regidors del 
govern (JxC i el PSC) que van votar a 
favor de la proposta; els vuit regidors 
d’ERC ho van fer en contra.

ESQUERRA DEMANA MÉS DIES 
PER ARRBAR AL CONSENS
Des d’Esquerra en el ple es va al·legar 
que malgrat les reunions celebrades 
no hi havia hagut consens amb les 
parts afectades (treballadors, famílies 
i oposició) i que la informació del tras-
pàs de la gestió a Sumar havia estat 
feta molt tard sense possibilitat d’arri-
bar a aquest acord. 

L’alcalde de Cassà, Robert Mundet, 
va recordar que l’encàrrec de gestió 
a SUMAR no suposa cessió de titu-
laritat de la competència ni dels ele-
ments substantius del seu exercici i 
va recordar a ERC que no havia tingut 
esperit crític sobre el que va fer quan 
estava al govern. Va insistir que el 
conveni és un pla de treball professio-
nal per millorar la als residents i que 
“aquest contracte garanteix el futur, 
un futur lligat a una entitat pública i 
l’Ajuntament té la primera i última pa-
raula en tot”.

Finalment Esquerra va votar en con-
tra deixant clar que no ho feien contra 
l’empresa Sumar sinó contra la ges-
tió del govern municipal que no havia 

L’alcalde, Robert Mundet, seguint el ple telemàtic del mes de maig.
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El ple en confinament Cassà al dia

treballat per informar adequadament 
i aconseguir el consens en aquest 
apartat. El portaveu Martí Vallès ho 
va manifestar així: “Nosaltres hem es-
tat els primers a suggerir l’ajuda de 
SUMAR en la gestió del geriàtric. Ja 
vàrem demanar la seva ajuda per tirar 
endavant el projecte de l’atenció cen-
trada en la persona fa uns dos anys. 
Hem donat suport a l’equip de govern 
en la compra de l’acció a SUMAR per 
tal de fer-nos socis de SUMAR i faci-
litar la relació amb SUMAR, hem do-
nat suport al govern en el contracte 
menor a SUMAR per assessorament 
i acompanyament en la gestió de la 
residència els mesos de febrer, març 
i abril. Ho hem pogut parlar, dialogar i 
consensuar amb temps i sense pres-
ses.  Ara bé, de demanar suport a 
SUMAR per assessorament i acom-
panyament en la gestió  a donar-li la 
gestió integral  i subrogar tot el per-
sonal i hi va una enorme diferència, 
un pas de gegant, que sota el nos-
tre punt de vista s’ha de poder parlar 
amb totes les parts implicades, deba-
tre i consensuar”. Des d’ERC també 
es va lamentar sobretot el poc diàleg: 
“Sota el nostre punt de vista, per tant,  
queden encara molts dubtes per re-
soldre, abans de  poder signar aquest 
conveni per donar la gestió integral a 
SUMAR i creiem que és un autèntic 
despropòsit aprovar un conveni  que 
no s’ha consensuat absolutament 
amb ningú, especialment quan enca-
ra ni els treballadors, ni les famílies, 
ni el grup de l’oposició tenen ni tota la 
informació ni totes les respostes que 
us plantegem”.  

També des de l’oposició Pau Presas 
va intervenir en el ple i va recordar 
que havien entrat com a mínim 5 
sol·licituds d’informació per escrit a 
l’Ajuntament i que i en les dues reu-
nions presencials van demanar, entre 
d’altres coses els següents sis punts: 
els escenaris econòmics plantejats, 
per saber el cost real de les implicaci-
ons. Els canvis en el centre que impli-

caria aquesta subrogació. Els acords 
arribats amb el comitè. El resultat fi-
nal de la valoració de llocs de treball. 
Quins canvis implica aquesta operació 
amb el personal. Quins canvis impli-
ca aquesta operació amb la qualitat 
assistencial. Presas va recordar que 
“no tenim absolutament cap mena 
d’informació al respecte, de fet no 
ens heu ni contestat ni fet arribar cap 
d’aquestes informacions” per la qual 
cosa van dir que havien de votar no a 
la proposta.

Des de l’equip de govern es justificà 
el canvi de gestió perquè actualment 
l’Organisme Autònom Residència Ge-
riàtrica Sant Josep, ens depenent de 
l’Ajuntament de Cassà de la Selva, es 
“troba en una dificultat d’assolir amb 
el compliment normatiu pel que fa a 
matèria de personal, contractació, 
procediment administratiu i les obli-
gacions en matèria de transparèn-
cia”.  A més es considerà que “són 
moltes les exigències legals que des 
de fa uns anys cap aquí s’han aprovat 
i són d’obligat compliment per part de 
la Residència, que fan que sigui total-
ment inviable poder-les complir si la 
residència continua essent un Orga-
nisme Autònom depenent de l’Ajunta-
ment de Cassà de la Selva”.

EL PSC CRITICA EL GOVERN AN-
TERIOR D’ERC
Dies després en un comunicat fet 
públic a les xarxes, el grup municipal 
del PSC a l’Ajuntament de Cassà de la 
Selva va defensar la decisió de l’equip 
de govern de traspassar la gestió de 
la Residència Geriàtrica a Sumar i al 
mateix temps va criticar que l’anterior 
govern municipal no hagués assumit  
el repte de resoldre el problema del 
centre. El comunicat manifestava que 
ara fa un any “vam trobar una admi-
nistració fatigada, no s’havia abordat 
els assumptes organitzatius i els re-
cursos s’havien dirigit a polítiques 
d’aparador i de festa. Les qüestions 
de futur s’havien ajornat amb l’evident 

frustració de les persones que fan 
funcionar els serveis. La desinversió 
en les infraestructures com l’enllume-
nat i carrers era evident fins a un punt 
en què afecta negativament a la imat-
ge de poble”.

Des del PSC es defensava l’actuació 
feta per l’equip de govern i es criticava 
durament al grup d’ERC, que va votar 
en contra del conveni amb SUMAR: 
“L’actitud dilatòria i passiva que d’ERC 
arrossega des del mandat passat no 
és compatible amb l’interès públic que 
ens demanen els esdeveniments i el 
poble”.

En relació a la manca de consens en 
el redactat d’aquest conveni - un dels 
motius al·legats per ERC per votar-hi 
en contra-, des del PSC es manifesta: 
“Diverses reunions presencials amb 
el comitè d’empresa com a represen-
tant dels treballadors, altres reuni-
ons amb tots treballadors del centre, 
també amb els assessors del comitè 
d’empresa i finalment una altra reu-
nió presencial amb els familiars. En 
aquestes reunions han assistit les 
màximes representacions de l’Ajunta-
ment, de la Residència i de SUMAR, 
S’ha donat tota mena d’informació es-
crita i s’han resolt tots els dubtes que 
s’han plantejat. Hores i hores de dià-
leg i estudi exhaustiu per cobrir totes 
les inquietuds de cada persona impli-
cada fins al total aclariment. El resul-
tat d’aquest procés ha satisfet a les 
parts, que han apreciat les garanties 
donades per part dels responsables 
i el pas donat com a pas necessari 
per mantenir el futur d’aquesta insti-
tució de la qual el poble se sent ben 
orgullós”.

En el ple l’alcalde, Robert Mundet 
va considerar una falta de respecte a 
l’alcalde dir que no s’havia agraït prou 
la seva feina a la direcció de l’hospital 
i dirigint-se als regidors d’ERC: “Hi ha 
alguna cosa que no escolteu, totes 
les coses es van anar desgranant en 
aquestes xerrades. És erroni que els 
treballadors se’ls hagi informat tard”.

Marià Montsunyer (PSC) i Meritxell Rabionet, seguint el ple des dels seus 
domicilis
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L’exdirectora  de la  Residència Geriàtrica de Cassà, Mag-
da Costa, en un escrit enviat a Cassadigital/llumiguia va 
manifestar la seva decepció per l’enrenou polític generat 
a l’entorn de la gestió de la residència. Aquesta és la seva 
carta:

“Entendre el món de la política és complicat, i més, quan 
parlem de polítiques dirigides al benestar de les persones. 
Sempre, la” pota” social del benestar resulta ser, des de 
fa molts anys, la més vella, trencadissa i oblidada, tant per 
macro polítiques d’estats, com micro polítiques locals. 

Sempre s’hi han destinat molts discursos per reivindi-
car-la, en períodes quatre anuals, però els resultats han 
deixat molt que desitjar. La voluntarietat de la societat mol-
tes vegades, supleix el que haurien de fer els governs i 
en tenim clars exemples al nostre país. També tenim un 
exemple ben a prop, la Residència Geriàtrica Sant Josep, 
“orgull de poble” com se sent a dir últimament . I tant un 
orgull! Un orgull és poder tenir un servei tant humà que té 
cura d’aquelles persones que un dia van lluitar per fer més 
gran aquest poble i aquest país. A ells, els hi ho devem. 

Per tant, des d’aquí vull demanar que no es “polititzi” 
amb aquestes persones i amb la gent que en té cura. No 
s’ho mereixen! 

De tot el que he llegit i escoltat aquests últims temps 
envers aquesta institució, em molesta! Més del que em 
pensava. És per això, que vull reivindicar el respecte cap 

al meu treball i el de l’equip de professionals que al llarg 
d’aquests anys van fer, hem fet i fan, cada dia, un esforç 
immens per tirar endavant el servei. No gens fàcil quan qui 
t’hauria d’escoltar i acompanyar, sovint ha mirat cap una 
altra banda. 

Em frueixen sentiments d’indignació per afirmacions fe-
tes, en boca dels que han de justificar i retreure’s, a una i 
altra banda, decisions que no es van prendre en el seu mo-
ment i que tant reivindicaven, jo mateixa i l’equip professio-
nal. Ara ja no s’hi val! No tenen fonament ni transparència. 

Ara, el que sento, és compassió. Compassió perquè 
crec, fermament, que tot és fruit d’una actuació reactiva 
més que pro-activa, de polítiques mancades: d’escolta acti-
va, de compromís real i de manca de plans estratègics per 
a la millora continua en la gestió de l’ens. 

Per cert, l’atenció centrada en la persona, que també 
inclou la bioètica, no és un mètode de treball, és una filoso-
fia de vida. I s’ha de practicar dia a dia. No es ven! No es 
compra! S’aprèn treballant des de l’humilitat, humanitat, 
empatia, solidaritat i sobretot, transparència. 

Per últim, desitjar el millor en aquest nou camí que em-
prèn la residència, un camí que com deia el ben conegut 
periodista Toni Soler en un programa d’humor de TV3, fa 
uns anys, “res no és ni millor ni pitjor, sinó diferent!” Grà-
cies.

Magda Costa

L’exdirectora del Geràtric lamenta l’enrenou polític

Res no és milor ni pitjor, sinó diferent!

També des del govern es va lamen-
tar el contracte que havia deixat l’an-
terior govern en el tema del transport 
adaptat, que Montsunyer (PSC) va 
qualificar de “contracte sicilià” i que 
segons Mundet, era “un perill públic”.

Altrament, i amb el mateix resultat 
de 9 a 8, el ple extraordinari de juny 
va aprovar una modificació de crèdit 
que servirà per cobrir l’encomana des 
de l’1 de juliol fins a 31 de desembre. 
Aquestes despeses contemplen una 
aportació del fons de contingència de 
més de 167 mil euros destinats al fi-
nançament de la residència geriàtrica. 

PLE DE MAIG
Per altra banda, uns dies abans,  en 
el ple ordinari del mes de maig també 
va aparèixer el tema de la Residència 
Geriàtrica ja que segons ERC, “la man-
ca de projecte i rumb del govern de 
JxCat i el PSC transcendeix de l’àmbit 
econòmic i afecta també la residèn-
cia geriàtrica”, en la qual els darrers 
mesos va plegar la directora del cen-

tre, i ara plegarà també la metges-
sa. El portaveu del grup d’Esquerra a 
l’Ajuntament de Cassà, Martí Vallès 
va demanar explicacions a l’equip de 
govern sobre les actuacions fetes per 
l’empresa Sumar que havia  fet tràmits 
(i potser fins i tot contractat) per esco-
llir la persona que assumirà la direc-
ció de la residència geriàtrica, sense 
informar-ne als membres del consell 
d’aquest òrgan.

L’oferta de treball publicada a través 
de diverses plataformes per internet 
va servir a ERC per recordar  a l’equip 
de govern “que a data d’avui no s’ha 
debatut en el si del consell de la re-
sidència l’externalització del servei de 
la Residència, i que no pot ser que es 
convoqui la plaça de director a través 
d’una empresa externa, i més sense 
informar-ne als membres del consell 
de la residència”. 

L’alcalde va dir que ells no tenien no-
tícies d’aquest fet i Robert Mundet va 
afirmar que demanarien explicacions 
per com s’havia actuat sense passar 

els tràmits corresponents. El pre-
sident de Sumar, Josep M. Vidal, va 
aclarir que havia estat un error i que a 
l’anunci no s’hauria d’haver especificat 
que la plaça era per Cassà de la Selva.

El ple de maig també va aprovar una 
moció presentada pel grup d’Esquer-
ra “per la creació d’un espai de tre-
ball perquè els grups polítics puguem 
consensuar conjuntament quines han 
de ser les accions i establir les prio-
ritats compartint tota la informació i 
experiència que disposem els diversos 
grups municipals i amb la voluntat de 
poder sumar esforços per tal d’afron-
tar un moment complicat com el que 
estern vivint posant aquelles persones 
i sectors que més pateixen i patiran 
els efectes econòmics i socials del CO-
VID-19”.

La moció es va aprovar amb els 
vots a favor del grup d’Esquerra (8) i 
l’abstenció dels regidors de JxC (8) i 
del PSC (1). Tot i que l’equip de govern 
va recordar que s’havia informat de 
manera acurada l’oposició i que es tre-

Sílvia Martí (JxC) i Josep Ferrer (ERC) seguint el ple telemàtc del maig.
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Aquestes setmanes s’han celebrat 
dos plens amb els ordres dels dies i 
acords adoptats següents:

PLE ORDINARI DEL MAIG
L’ordre del dia del ple del 28 de maig 
de 2020 va ser el següent
1.- Aprovar acta ple municipal de 
30/04/2020, mitjans telemàtics. 
Aprovada per unanimitat.
2.- Donar compte decrets d’alcaldia 
núm. 2020/806 al 2020/940. Es 
dona compte.
 3.- Aprovar la dedicació parcial de 
la regidora Núria Salvans. Aprovada 
amb 9 vots a favor (JxC i PSC) i 8 
abstencions (ERC).
 4.- Nomenament de representants a 
la junta general de Sumar. Aprovada 
amb 9 vots a favor (JxC i PSC) i 8 
abstencions (ERC).
5.- Regularització dels preus del con-
tracte de recollida i transport de re-
sidus i neteja viària de SELSA per al 
2020. Aprovada per unanimitat.
6.- Incoació expedient alienació parcel-
la sobrera Asset Gestió S.L. Aprova-
da per unanimitat
7.- Alienació parcel·la sobrera Ayach 
Logística, S.L. Aprovada per unani-
mitat.
 8.- Donar compte de l’informe de 
morositat del 1r trimestre. Es dona 
compte. 
9.- Donar compte del període mig de 
pagament del 1r trimestre. Es dona 
compte
 10.- Modificació de crèdit 3ce 
03/2020. Aprovada per unanimi-

tat.
11.- Moció del grup municipal d’ERC 
per la creació d’un grup de treball 
per la recuperació econòmica i social 
a l’ajuntament de Cassà de la Selva. 
Aprovada amb vuit vots  a favor 
(ERC) i nou abstencions (PSC i JxC)
12.- Moció del grup municipal d’ERC 
per clarificar les presumptes irregu-
laritats comeses per la monarquia 
espanyola. Aprovada per 16 vots a 
favor (ERC i JxC) i una abstenció 
(PSC)
13.- Informes d’alcaldia i regidors 
14.- Precs i preguntes

PLE EXTRAORDINARI DEL 13 DE 
JUNY
Els temes tractats al ple del 13 de 
juny van ser els següents:
Aprovació inicial de la modificació de 
crèdit 3CE 04/2020 del pressupost 
de l’Ajuntament de Cassà de la Sel-
va 2020. Aprovada amb 9 vots a 
favor (JxC i PSC) i vuit en contra 
(ERC).
Aprovació del conveni per formalitzar 
l’Encàrrec de l’Ajuntament de Cassà 
de la Selva al mitjà propi SUMAR, Ser-
veis Públics d’Acció Social de Catalu-
nya S.L. per la gestió de la Residència 
per a Gent Gran i Centre de Dia Sant 
Josep del municipi de Cassà de la Sel-
va. Aprovada amb 9 vots a favor 
(JxC i PSC) i vuit en contra (ERC).
Donar compte de la subrogació del 
personal de l’Organisme Autònom 
Residència Geriàtrica Sant Josep per 
l’Empresa SUMAR. Es dona compte

Els temes dels dos plens

ballava per consensuar les actuacions 
a fer i no es considerava necessària 
la moció, van permetre que s’aprovés 
amb la seva abstenció.

També fou aprovada una altra mo-
ció d’ERC que acorda “demanar al 
Congrés dels Diputats la creació d’una 
comissió d’investigació que permeti in-
vestigar les presumptes irregularitats 

comeses per membres de la Família 
Reial, així com dels seus còmplices, 
i les seves possibles influències en la 
política diplomàtica i comercial de l’Es-
tat espanyol amb l‘Aràbia Saudita”. Va 
tenir els setze vots favorables d’ERC i 
JxC i l’abstenció del PSC.

Text i fotos: Joan Carles Codolà
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“A partir d’ara el que haurem de 
fer és aprendre a viure d’una ma-
nera diferent”, ens explica la Glòria 
Reig infermera adjunta a la direcció 
de l’àrea Bàsic de Salut de Cassà de 
la Selva amb qui hem parlat a mitjans 
mes de juny, quan Cassà està a punt 
d’entrar a la fase 3 i tothom sembla 
respirar més tranquil entenent que el 
pitjor de la pandèmia ja ha passat i 
que el coronavirus comença a trans-
formar-se en, “només”, un malson...
S’ha acabat de veritat haver de pa-
tir?
Ara hem de patir relativament; la si-
tuació que s‘està  demanant és man-
tenir aquesta distància social, que és 
la clau, i la protecció amb mascare-
ta, que són fonamentals per evitar el 
contagi. Aquest escenari fins que no 
arribi  la vacuna  és el que haurem de 
mantenir:  distància i mascareta. 
Fins que arribi la vacuna. I això vol 
dir, fins quan?
No ho sabem. Hi ha qui diu que a mit-
jans del 2021, però el que crec és 
que encara durant uns mesos hau-
rem de continuar amb mascareta i 
mantenint la distància social. Haurem 
d’aprendre a viure de manera diferent 
sobretot en la relació amb les per-
sones i en com ho fem per establir 
aquests contactes...

En tot cas són les autoritats sanità-
ries i els governs els que hauran de 
marcar les línies d’actuació, ja que 
-ara mateix ho estem veient- encara 
apareixen punts de propagació pun-
tuals. Tot el que sigui esdeveniments 
amb grups grans de persones grans 
són punts de risc de contagi per tant 
no sembla que ho puguem tornar a 

“Tots haurem d’aprendre a 
viure d’una manera diferent”

Glòria Reig, infermera adjunta a la direcció de l’ABS de Cassà

fer aviat;  i el més important és evitar 
que la pandèmia torni a revifar...
Tornant al començament de tot ple-
gat... com va agafar l’arribada del 

coronavirus al personal de l’ABS de 
Cassà,  el dia 13 de març?
Nosaltres, com tothom, escoltàvem 
les notícies i ens anàvem fent a la 

L’infermera Glòria Reig ha agraït el suport de les empreses, institucions i particulars de Cassà que els 
van lliurar material de protecció quan més el necessitaven.
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idea del que podria passar però fins al 
14 de març vam fer activitat gairebé 
normal; però aquell cap de setmana 
va esclatar l’estat d’alarma i vam tre-
ballar dissabte i diumenge per reorga-
nitzar la situació de cares al dilluns. Al 
principi vam tenir un feina impressio-
nant en reorganitzar l’atenció a la po-
blació, tant als pacients habituals com 
a aquells que presentessin amb simp-
tomatologia Covid-19. Vam muntar 
circuits dins els centres i vam reor-
ganitzar-nos com a equip, amb torns 
de dotze hores per evitar que coinci-
díssim entre nosaltres i en la mesura 
del possible evitar els contactes que 
poguessin afavorir la propagació del 
virus. 

A l’ABS de Cassà hi ha un total de 
32 infermeres (deu només al CAP de 
Cassà) i ho vam preparar per acon-
seguir que el ciutadà pogués ser atès 
amb garanties però amb uns siste-
mes ben diferents als habituals fins al 
moment.

CANVIS EN LA GESTIÓ DE 
L’ATENCIÓ AL CIUTADÀ
Els pacients van entendre la situ-
ació?
El més important per a nosaltres era 
atendre els que tinguessin simptoma-
tologia Covid, però evidentment no 
podíem deixar de banda aquells pa-
cients amb malalties cròniques, per 

exemple, que necessiten una atenció 
sanitària important. Per això vam ac-
tivar  protocol de teletreball per poder 
atendre telefònicament als usuaris i 
vam incrementar les vistes domicilià-
ries. Es va organitzar de tal manera 
que podíem parlar amb els pacients 
que consideràvem potencialment que 
estaven en situació més difícil per po-
der-los atendre, donar-los instrucci-
ons i ajudar-los amb el nostre suport.

I això la gent ho va entendre molt 
bé. Van estar molt contents de que 
els truquéssim, ens interesséssim 
per ells i, en la mesura del possible, 
els ajudéssim. Havíem de valorar qui-
nes eren les situacions més delica-
des; en aquests casos anàvem a casa 
seva a fer l’atenció que calgués; però 
sempre intentant garantir la segure-
tat i evitant desplaçaments i contac-
tes innecessaris.
La gent s’ha queixat que era difí-
cil connectar amb el CAP per te-
lèfon...
És que el nombre de trucades s’ha 
incrementat per deu i era del tot im-
possible, amb les administratives que 
teníem, poder atendre totes les tru-
cades que entraven al CAP: Per això 
vam crear sistemes alternatius  per 
tal que la gent pogués fer via internet 
la seva consulta; nosaltres en el ter-
mini de 24 hores tornàvem resposta 
a totes les consultes i peticions.

L’atenció Primària és el primer con-
tacte de la població amb el sistema 
sanitària i hem treballat molt per 
continuar atenent els problemes de 
salut de les persones que no eren co-
ronavirus. I en aquest punt, mentre 
les metges han hagut de dedicar la 
majoria d’hores a atendre pacients 
amb simptomatologia Covid-19, les in-
fermeres i les gestores de casos han 
tingut un paper clau per donar suport 
a aquests altres pacients. 
I l’atenció pediàtrica...
Aquesta era una altra de les nos-
tres grans preocupacions; els pares 
estan acostumats a portar els nens 
i nenes al pediatre -i si són pares i 
mares novells amb més raó- per  fer 
el seguiment del nadó, l’alimentació, 
creixement el seu estat general.. i tot 
això no era segur fer-ho al CAP per 
la qual cosa intentàvem fer servir la 
comunicació telemàtica i telefònica 
per continuar donant aquest suport i 
ajudant les famílies.

AGRAÏMENT A LES EMPRESES 
QUE HAN DONAT SUPORT 
Un altre tema que  suposo que de-
via preocupar seria el de la segu-
retat de personal que treballàveu 
al CAP...
Sí; vam fer molts esforços per pro-
tegir tot el personal, ja que era  qui 
amb el tracte amb els pacients corria 
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més risc de resultar-ne afectat; els 
primers dies vam tenir molts de pro-
blemes amb els equips de protecció, 
ja que no en teníem suficients. Sort 
en vam tenir de totes les empreses 
del poble i de l’ajuntament que ens van 
anar portant tot el material que teni-
en. En aquest punt, tot i que no volem 
oblidar tots els voluntaris que ens van 
fer mascaretes o el grup que ens va 
fer les  caretes de protecció volem do-
nar un  agraïment especial a les em-
preses la Selva i JBM, de Campllong, 
que han estat pendents durant set-
manes de nosaltres i ens han procu-
rat dotar del material que ens faltava. 
Les primeres setmanes sobretot van 
ser molt dures, ja que no teníem gaire 
material i encara que el Departament 
feia el que podia, els tràmits anaven 
lents i ens costava tenir els elements 
de protecció adequats; per tant agra-
ïm molt aquest esforç de tothom en 
donar-nos suports: des de les cosido-
res que feien mascaretes, fins aquella 
esteticista que en va venir a portar 
guants que tenia al seu saló o la  far-
màcia que ens va portar bates... Ho 
vam agrair molt.

QUE NO HI HAGI RETALLADES 
EN POLÍTIQUES DE SALUT
Què us va semblar la resposta de 
la gent amb els aplaudiments a les 
vuit del vespre...
Tot el reconeixement social que vam 
tenir, sobretot a les primeres setma-
nes ens va ajudar molt. El dia a dia 
a la feina es feia molt dur i tots ho 
vam viure molt intensament. Penseu 
que un cop acabada la feina, tornaves 
a casa però llavors tenies el temor 
que poguessis infectar la família i va 
haver-hi treballadors sanitaris que va 
aïllar-se de la resta de la família per 
garantir-ne la seguretat. Fins i tot 
l’Ajuntament ens va oferir alguns ha-
bitatges per si algú volia quedar-s’hi 
a viure. I a les 8 del vespre, sentir 
que la societat reconeixia l’esforç que 
s’estava fent, t’ajuda a seguir. 

I, personalment, penso que aquests 
aplaudiments havia d’anar repartits 
per totes les persones que durant les 
setmanes més complicades van ha-
ver de sortir de les seves cases per 
anar a treballar I també per aquelles 
que es van haver de quedar a casa 
cuidant dels seus familiars més vulne-
rables.

Ara bé, un cop ha passat la part 
més dura de l’epidèmia, m’agradaria 
que aquest reconeixement social es 
transformés amb reconeixement al 
dret a la salut de totes les persones i 
que les polítiques no permetessin re-

tallades en aquest sentit. Al final, nos-
altres hem fet la nostra feina, ningú 
ens havia preparat per això, però tots 
hem tingut clar que amb molt d’esforç 
ens en sortiríem.
Avui, segons les estadístiques de 
la Generalitat, a Cassà hi havia un 
total de 68 casos acumulats con-
firmats i 403 de sospitosos; són 
xifres molt altes o semblants a les 
d’altres municipis de la zona?
No són gaire diferents de les que hi 
ha a la resta del país; aquí cal tenir 
present que tenim una residència ge-
riàtrica on s’ha actuat amb una gran 
celeritat i amb una gran professiona-
litat i on l’impacte del Covid-19 ha es-
tat mínim.  En d’altres residències ha 
estat molt més greu. 
Ara ja estem tornant a la norma-
litat...
Sí, ara mateix ens anem adaptant a la 
nova normalitat; l’hospital de Girona ja 
ha obert una part de consultes exter-
nes i les tasques que se’n deriven ens 

repercuteixen a assistència primària. 
Els professionals, hem tornat a fer els 
torns normals, els 5 dies a la setmana 
i l’assistència a la salut es va norma-
litzant, tot i que una de les prioritats 
és intentar no acumular molta gent 
als centres. Per això intentem que la 
població contacti amb nosaltres via te-
lèfon o via e-consulta amb el seu pro-
fessional de referència. Pensem que  
és una via de contacte que s’ha po-
tenciat amb aquesta crisi i que ens ha 
donat bons resultats. Igualment s’han 
adaptat agendes i espais per protegir 
al màxim a totes les persones que ve-
nen al CAP reduint la capacitat de les 
sales d’espera, sempre amb aquest 
objectiu d’evitar els contagis. Pel que 
fa a la normalitat, tenim eines per pri-
oritzar aquelles persones amb més 
necessitats i treballem per poder-les 
atendre de la millor manera i amb la 
màxima celeritat.

Text i fotos: Joan Carles Codolà

A la dreta, les recomancions per contactar amb 
CAP
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Personalmernt, admiro molt la Cristi-
na Valentí Mercadal, una dona amb 
molt de coratge, que sempre ha tirat 
endavant tot i els entrebancs que li ha 
portat la vida. 
Comencem parlant de la infància i 
adolescència...
Vaig fer la meva etapa de l’escola al 
Cor de Maria de Cassà de la Selva. 
Als 14 anys vaig continuar a l’Institut 
Vicens Vives de Girona a cursar el 
Batxillerat. La meva adolescència va 
ser com la de qualsevol jove en aque-
lla època. Molts amics i amigues, sor-
tides al “Sir Thoma’s”, al cinema, xer-
rades i molts de riures en els bancs 
del passeig  Vilaret o a la Coma. 
I et vas casar...
Molt aviat, en el meu cas; vaig conèi-
xer i em vaig enamorar perdudament, 
era una noia molt jove. I als 24 anys 
ja em vaig casar. Vaig deixar els estu-
dis ja que tenia una feina  assegurada 
a casa de la meva parella; en aquest 
cas una fleca industrial.

Vaig tenir la desgràcia que tant la 
meva mare com el meu pare em van 
deixar molt aviat. I a la meva parella li 
van diagnosticar una malaltia crònica 
que el va  anar deixant invàlid.

Aproximadament 20 anys més tard, 
el negoci va decaure,  a causa de la 
crisi de l’època, i és quan em vaig 
plantejar tornar a estudiar i  vaig deci-
dir que faria una de les coses que 20 
anys enrere havia deixat aparcades: 
entrar en el món sanitari i posar el 
meu granet de sorra a ajudar a  tota 
la gent que ho necessiti.

Així que als 38 anys i amb una filla 
(la Cèlia Rocas, que actualment  té 22 
anys) -de la qual em sento molt orgu-
llosa, i que segueix els meus passos 
dins el món  sanitari- començo a tre-
ballar a la Clínica Girona com a auxiliar 
d’infermeria. D’això  ja fa 20 anys i 
n’estic molt satisfeta.
I com vas viure l’experiència del co-
ronavirus?
Apareix a les nostres vides un virus 
del qual ningú en sap res. I ens fa 
canviar en tot el que estàvem  acostu-
mats a fer durant el nostre dia a dia.

En primer  lloc, les pors; por a no 
contagiar-te, por a no contagiar a la 
teva  família, el que et pot arribar a 
passar... Els pacients anaven entrant 
a la Clínica a desenes, i nosaltres en-
cara no teníem la protecció necessà-

Cristina Valentí i Cèlia Rocas, mare i filla infermeres 

‘Una reflexió positiva: el Covid 
ens ha fet més humans’

La Cèlia i la Cristina, amb “uniforme de treball” i en una imatge familiar.

ria per fer-hi front.
L’angoixa ens anava envaint a mi i a 

les meves companyes de feina. Amb 
una  mirada darrere d’aquella masca-
reta ens ho dèiem tot.. A poc a poc  
ens anava arribant el material de pro-
tecció que ens feia falta i això, dintre 
de tot, ens calmava una mica.

No oblidarem mai les cares dels pa-
cients demanant una mica de compa-
nyia, amb llàgrimes als ulls, la soledat 
s’ajuntava amb la por del que els hi 
podia passar. I això ens quedarà gra-
vat per sempre a les nostres ments.

Per sort, els dies van anar passant, 
ja era més la protecció que teníem da-
vant del pacient i les pors ja no eren 
tantes.

M’agradaria fer una reflexió positi-
va de tot això: penso que ens ha fet 
més humans, i ens ha fet donar im-
portàncies a les coses que abans tení-
em  oblidades, com una abraçada, un 
petó o petits moments amb la família.

Us demanaria encara molta prudèn-
cia si us plau. 

Xavier Carrera Bosch

Foneria de ferro industrial i artística

C/Castell, S/N / 17244 Cassà de la Selva

Telf. 972 46 01 93

voragran@voragran.com

juny 2020 · núm. 808 · Llumiguia    19



Sònia Vall-llovera, infermera a la UCI de l’Hospital Dr. Trueta

Recordo molt bé  la Sònia, de quan 
jo era entrenador de  l’equip Infantil  
femení  del Foment, la temporada 
1996-1997; ell va anar pujant de 
categories i la vaig perdre de vista, 
fins fa poc que ens vàrem saludar 
al parc de l’estació; jo guardant a la 
meva neta, la Nora, i ella, amb la seva 
mainada. Fa pocs dies vaig connectar 
amb la seva mare, la Fina que em va 
facilitar poder aquesta entrevista amb 
Sònia Vall-llovera Alsina, nascuda el 
28 de juny de 1983. 
On  vares  estudiar? Explica una 
mica la teva joventut, amics, ami-
gues...
Vaig estudiar a la Salle de Cassà de 
la Selva, la meva promoció vam ser 
l’últim 8è d’EGB. En tinc molts bons 
records i encara en conservo bons 
amics, de fet, és l’escola que he esco-
llit per portar-hi els meus fills i n’estic 
molt contenta. També tinc molt pre-
sent grans vivències i experiències del 
grup escolta de la Claca, sobretot  de 
les sortides i acampades i dels moni-
tors. Tanmateix ho compaginava amb 
el bàsquet, primer amb la Salle i de 
més gran amb el F.D. Cassanenc. 
Vaig jugar amb les companyes de la 
meva edat i sovint pujava a jugar amb 
les sèniors, fins que finalment ja vaig 
passar a formar part del primer equip 
a 1a Catalana, va ser una gran expe-
riència i tinc molts bons records tant 
dels partits com del vestidor i les com-
panyes, va ser una etapa molt bonica.

El batxillerat científic el vaig cursar a 
l’IES de Cassà de la Selva, però un ac-
cident de trànsit amb moto em va obli-
gar a passar per quiròfan tres vega-
des, perdent així mig curs. Però com 
diu la dita ”no hay mal que por bien 

no venga” aquell any com a repetidora 
vaig tenir la sort de coincidir amb gent 
meravellosa que encara dia d’avui són 
”la meva colla” . Aquella època  ja vaig 
gaudir molt, amb sopars  que s’allar-
gaven, festes majors... Vam llogar un 
local amb els de la meva colla, un ga-
ratge on ens hi trobàvem  cada dia i 
qui més qui menys, crec  que tot el 
jovent  de Cassà en algun moment  o 
altre  hi havia acabat fent la última 
copa, cantant i ballant al so de guitar-
res i bongos sortint del 9 toc.

Vaig estudiar infermeria a la Univer-
sitat de Girona, va ser una època ge-
nial, les meves  millors amigues d’avui 
en dia les vaig conèixer aquí, a la fa-
cultat. Vaig fer el màster oficial  de les 
cures del pacient crític i urgències a 

la facultat de medecina de l’Hospital 
Clínic de Barcelona i el postgrau   de 
UCI i el malalt oncològic a la UDG.
Parla’ns una mica de la teva famí-
lia...
Els meus pares són en Josep i la Fina. 
La meva família paterna és del veïnat 
de les Serres tot i que el meu pare va 
néixer a Esclet. Fill únic, va perdre els 
pares amb poc temps de diferència 
ara ja fa forces anys. Jo els recordo 
poc perquè era petita, però en tinc 
bons records.

La meva família materna es de 
Campllong. Els meus avis, en Ramon 
i a la Trini els coneix i aprecia molta 
gent. Els meus oncles, també viuen a 
Campllong i els meus 3 cosins, entre 
Cassà i Barcelona.

Cassà al dia Entrevista (des)confinada

‘Alguns dies la situació va ser 
molt crítica; no els oblidaré mai’
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La meva mare, natural de Camp-
llong, però coneguda a Cassà per for-
mar part del petit comerç local i la 
meva germana la Sílvia que és mestra 
i també viu al poble. Som una famí-
lia molt petita però ben avinguda. Em 
sento molt afortunada de formar-ne 
part.

Fa 14 anys que comparteixo la vida 
amb en Carles. Tenim 2 fills en comú, 
l’Aleix de sis anys i l’Adrià, de quatre. 
Ara farà just un any que vivim en una 
casa que vam restaurar als afores de 
Cassà, hi vivim aïllats, tot i que sem-
pre tenim plena d’amics i amigues i 
ens encanta.
On treballes?
Les últimes pràctiques d’infermeria 
abans de graduar-me les vaig  fer a 
la Unitat de Cures intensives de l’Hos-
pital  Dr. Josep Trueta i d’aquell estiu 
del 2005, fins avui. El meu primer dia 
com a infermera ja graduada -em van 
donar el títol el 23 de juny de 2005- 
va ser la revetlla de Sant Joan a la nit. 
Recordo els nervis de la nit anterior. 
La cura del pacient crític fa molt de 
respecte i comporta una gran res-
ponsabilitat i començar el dia de la 
revetlla, em va crear mals sons, ima-
ginava que hi hauria molts cremats i 
molt moviment, accidents, i la veritat 
és que no , cap ferit greu en tota la 
província de Girona aquella nit, i tot  i 
la complexitat continuo treballant a la 
UCI del Trueta i en el torn de nit.
Explica  la  teva  experiència en el 
moment que vivim del coronavirus...
Després de tants anys a la UCI sem-
blaria que hauríem  d’estar prepara-
des per tot, hem vist i tractat tota 
mena de patologies, hem viscut si-
tuacions extremes, rares, dures...
una mica de tot. Fins i tot amb la Grip 
A vam tenir una situació semblant a 
l’actual amb el Coronavirus o això ens 
pensàvem al principi de la pandèmia. 
La UCI del Trueta té capacitat per a 
18 pacients, cada infermera porta 
2 pacients i tot i que la ràtio pot 
semblar  baixa, hem de recordar 
que el pacient crític  comporta molt 
d’esforç terapèutic i tota la nostra 
atenció. Cap  a l’inici teníem 2 o 
3 casos de COVID-19 positius i tot 
i la seva  gravetat restaven es-
tables i anàvem fent bé. A poc a 
poc i sense adonar-nos-en  donà-
vem altes als pacients com sem-
pre però cada vegada que teníem 
un ingrés era COVID.. I, de sobte, 
recordo especialment una nit, vam 
fer molts ingressos, no parava de 
sonar el telèfon, arribaven pacients 
intubats i en estat molt crític de  
tot arreu: Blanes, Olot, Palamós... 
trucaven de les plantes que la gent 
amb coronavirus empitjorava i ca-
lia baixar-los ràpidament a la UCI. 
Vam començar a forçar altes de 
pacients crítics que eren COVID ne-

gatiu i els pujàvem a la REA, que es va 
convertir en UCI neta de virus durant 
la temporada, i a ingressar tants paci-
ents com va poder. I la mitjana d’edat 
espantava, doncs eren molt més jo-
ves del que ens havien dit. No oblida-
ré mai  aquella nit, la  cara del  les 
companyes infermeres, TCAIS i de les 
metgesses de guardia... Aquell matí 
vaig arribar a casa plorant i molt es-
pantada.

UNA NIT GRAVADA A LA 
MEMÒRIA
I no devia ser només una nit, no?
La següent nit que recordo especial-
ment va ser durant el principi del pic, 
teníem al voltant de 50 pacients en 
estat crític (vam arribar quasi als 80) 
i havíem obert ja 5 “UCIS” a part de la  
nostra, em van demanar si podia pas-
sar a fer 12 hores i obrir una UCI si 
calia a la planta de pediatria, que s’ha-
via enviat tot el servei al Santa Cateri-
na. Aquella nit, sense saber on estava 
tot el material, treballant amb gent 
que quasi no havia tractat amb paci-
ents crítics, gent que s’havia format 
dies abans un parell de nits i ja havien 
d’estar preparades per portar paci-
ents de UCI, metges anestesistes que 
ajudaven als de UCI perquè ja no do-
naven l’abast, els equips de protecció 
personal, els EPIS una mica precaris 
durant alguns dies, les mascaretes i 
ulleres que ens apretaven i ens deixa-
ven la cara ben marcada, les bates de 
plàstic asfixiants, que ens feien suar 
com polls, i la pressió de la gravetat i 
de la pressa amb què calia fer-ho tot, 
el pes emocional constant de saber 
que quedaven molt pocs respiradors 
i que no parava d’arribar gent... Tot i 
la donació de respiradors de l’Hospi-
tal veterinari Canis, del SEM, els dels 
quiròfans tancats, d’hospitals comar-
cals, vèiem que en quedaven poquís-

sims... Em va impactar molt, aquella 
nit també em quedarà gravada a la 
memòria sempre més.

A dia d’avui (18 de maig) hem pogut 
tancar les UCIS menys 1. A la UCI ori-
ginal només queden 3  COVID-19 posi-
tius, la resta de pacients negatius, es-
tan ubicats a una zona neta que hem  
habilitat per separar-los i s’han reinici-
at intervencions programades, torna 
a haver-hi accidents, i altres patolo-
gies que no tenen res a veure amb el 
coronavirus i ja no es podia demorar 
més el seu tractament. Tanmateix a la 
9ena planta de l’hospital fins fa poc no 
utilitzada, s’ha habilitat una UCI amb 
capacitat per 10 pacients crítics (es 
podia doblar si fos  necessari o si hi 
hagués un rebrot) i algun llit de semi-
crítics tots amb COVID. La intenció és 
acabar fent “net” de coronavirus a la 
UCI 1 i deixar tots els afectats greus 
de coronavirus a la 9ena. A dia d’avui 
8 pacients crítics i 6 semicrítics.

De tot això n’hem pogut treure una 
part positiva, fent front a aquesta 
pandèmia ens hem  adonat del gran 
equip que formem. Hem habilitat UCIS 
a llocs inesperats, hem doblat torns o  
ampliat hores, hem lluitat colze a col-
ze per poder atendre a tothom, fent 
esforços sobrehumans, adaptant-nos 
a les adversitats i a totes les situaci-
ons. Infermeres formant-se en temps 
rècord per poder ajudar. En definitiva 
ens hem reafirmat del gran compro-
mís i la  professionalitat dels sanitaris 
d’aquest país. És un orgull poder-ne 
formar part.

Després d’escoltar a la Sònia tot 
el seu relat, esperem que els polítics 
prenguin nota de tot el que fan i faran 
pel bé de tots nosaltres i que la sani-
tat sigui una  prioritat.

Xavier  Carrera Bosch

Entrevista (des)confinada Cassà al dia
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Comença la setena setmana de confi-
nament i sembla que ens anem acos-
tumant a la nova realitat. No m’agrada 
l’expressió nova normalitat, perquè no 
vull normalitzar ni la normalitat ante-
rior, ni aquest temps de confinament. 
Voldria poder crear una nova realitat 
a partir del coronavirus. Una realitat 
més conscient que s’avingui amb allò 
que necessito en tots els àmbits de 
la meva vida i això passa per no viure 
amb estrés, treballar les hores ne-

cessàries, passar més temps a casa 
en família i riure més. Crec que tam-
poc demano tant i que està al meu 
abast poder portar-ho a terme.

Aquesta setmana els guants que 
tinc a casa per sortir al carrer són 
de color negre. Me’ls poso per anar a 
comprar i també em col·loco la mas-
careta. Quan surto de casa m’aturo i 
no puc continuar caminant. No deixo 
de pensar en totes les dones que es 
veuen obligades a cobrir-se el cos, la 

Cassà al dia Dies de (des)confinament

Diari del confinament (3)

Setena setmana: nova realitat
cara i les mans per salvar l’honor dels 
homes. M’entra un calfred i en el seu 
record faig un esforç per arribar a la 
botiga amb les mans cobertes amb 
els guants negres i la mascareta que 
em cobreix el rostre, imaginant com 
es deuen sentir elles havent d’utilitzar 
sempre aquesta disfressa patriarcal.  
Quan arribo a casa vull llançar tots els 
guants negres a les escombraries, 
però no ho faig perquè elles tampoc 
ho poden fer.

Aquesta setmana hem pogut fer el 
primer ple telemàtic. És el primer de 
la història i ha anat molt bé. Crec que 
la implementació de la tecnologia ha 
de servir per conciliar la vida laboral i 
familiar i que les dones hi tenim molt 
a guanyar, perquè en determinades 
etapes de la vida la conciliació se’ns 
fa molt difícil i aquesta és una eina útil 
i necessària.  

També aquesta setmana celebrem 
l’U de maig. Novament un dia festiu 
i reivindicatiu en confinament, noves 
realitats que hem d’anar paint. 

També ha tornat el mercat del dis-
sabte i s’ha anunciat un pla de des-
confinament gradual i per fases. Veu-
re’m com va, perquè intueixo que serà 
més complicat que el confinament.

VUITENA SETMANA. MÉS GENT 
AL CARRER.
Iniciem la vuitena setmana amb més 
gent al carrer. Encara continua tot 
tancat, excepte les botigues d’alimen-
tació. Places i terrasses buides fan 

Els ciclistes tornen a la carretera, una imatge de la nova realitat.
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que l’ambient sigui encara de con-
finament absolut i la sensació és de 
lentitud. La vida discorre lenta i a mi 
m’agrada. Li he agafat el gust a viu-
re sense pressió, ni horaris taxats. 
Continuen amb les rutines familiars, 
malgrat que treballem al matí i es fa 
difícil conciliar. 

Aquesta setmana s‘han repar-
tit les mascaretes per nens i nenes 
que els voluntaris de Cassà  han fet 
en un gest solidari i de col.laboració 
ciutadana. Les repartim al pavelló, 
on s’ha muntat un dispositiu per ga-
rantir les mesures de seguretat. Una 
oportunitat per trobar-nos amb gent 
que feia setmanes que no coincidíem. 
Les mascaretes no es deixen veure 
el somriure, però la mirada reflecteix 
l’alegria de retrobar-nos.

A casa hem aprofitat per arreglar 
i pintar la terrassa després d’haver 
aconseguit trobar la pintura i els es-
tris necessaris. Si vas al supermer-
cat, la secció de pintura és buida. Es 
nota que la gent ha optat per posar 
mans a l’obra i fer aquells treballs a 
casa que sempre queden aparcats 
per falta de temps. Ara de temps en 
tenim i molt.

NOVENA SETMANA.- ANUNCI-
EN PLA DE DESESCALADA.
Aquesta setmana anuncien un pla 
de desescalada que anirà per fases. 
Sembla que  dilluns vinent entrarem 
a la fase 1. Se’m fa estrany fe aquest 
compte enrere que encara no sa-
bem quin final tindrà. Farem això en 
tal fase, ens trobaren en tal fase, 
podrem sortir de la nostra regió sa-
nitària en tal fase. En fi caldrà veure 
com es gestiona i si es compleixen els 

pronòstics del govern, espanyol, és 
clar, perquè han aprofitat el confina-
ment per centralitzar competències. 
El que no ha aconseguit la “unidad de 
espanya” o ha fet un virus.

També aquesta setmana ha suposat 
el retorn d’una de les meves compa-
nyes al despatx i aquest fet m’anima 
molt. Portava dos mesos sola al des-
patx i ha sigut força dur. Continuem 
treballant des del despatx als matins 
i a la tarda des de casa. Comencen 
a arribar algunes notificacions, però 
zero activitat judicial. Sembla que fins 
al juny no s’aixecarà la suspensió dels 
terminis. Aquesta setmana he estat 
de guàrdia i cap assistència. Sembla 
que l’activitat delictiva també està 
confinada. 

He pogut anar a depilar-me les ce-
lles i ha sigut com entrar a una nau 
espacial. Màxima cura amb les mesu-
res de seguretat. Abans d’entrar cal 
posar-se bosses als peus, desinfectar 
mans i per descomptat la mascareta. 
La persona que m’ha atès anava ben 
protegida amb mascareta i pantalla 
protectora.  Déu ni do treballar així 
moltes hores. Jo la porto una estona 
i ja em noto agtabalada. 

També aquesta setmana hem anat 
amb en Biel a Girona per primera ve-
gada. Se’ns ha fet estrany estar tots 
tres dins el cotxe, després de tant de 
temps de no fer-ho. 

El meu nebot ha fet divuit anys. Re-
cordarà tota la vida que ha complert 
la majoria d’edat en ple confinament i 
sense els amics per celebrar-ho. 

DESENA SETMANA. COMENÇA 
LA FASE 1    
Comença la fase 1 i això vol dir que po-

dem reunir-nos amb la família a casa, 
comprar sense cita prèvia, asseure’s 
en una terrassa o anar a missa, entre 
d’altres mesures. El govern ha esta-
blert una sèrie de mesures generals 
que relaxen el confinament i permeten 
fer actes de la vida quotidiana que fins 
ara no estaven permesos.

A Cassà obra la terrassa d’algun 
bar, ja que d’altres han preferit espe-
rar a finals de setmana, això fa que 
la Coma encara es vegi buida i sense 
vida.  Hi ha ganes de socialitzar, tot  
que es fa estrany no poder abraçar 
o fer petons. Una de les coses que 
més em costa és no poder abraçar 
a la meva mare, la veig, faig el gest 
d’acostar-me i al moment m’haig de 
reprimir. Ens mirem amb cara de in-
credulitat i tristesa. Aquesta pantalla 
invisible que ens separa fa mal.               

També al despatx ens fem uns farts 
de llegir el BOE sobre la nova norma-
tiva que es va aprovant i la veritat és 
que hi ha aspectes que costa d’inter-
pretar i que indueixen a la confusió, 
sobretot en matèria laboral.

També hi ha embolic amb les fran-
ges horàries de la fase 1 i indicacions 
contradictòries en quant a les hores 
de fer esport o passejar, si  es pot 
sortir o no del municipi i quan es pot 
anar al bar.

Tot és molt estrany i sembla que ho 
serà per un temps. Nova normalitat 
li diuen. Jo no em resigno, prefereixo 
dir-ne nova realitat. 

Continuarà...

Sílvia Soliguer

Dies de (des)confinament Cassà al dia

C-25 KM 242, 6 
17459 CAMPLLONG (GIRONA)     TELÈFON: 872 985 864

Carta i menú 
tots els dies

Restaurant Club Esportiu Gavarres
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Cassà al dia Dies de (des)confinament

Cassà va recuperant el ritme 
amb el desconfinament
El mes de juny s’encetava a Cassà a 
i a les comarques gironines amb l’en-
trada a la fase 2 del desconfinament. 
Quan escrivim aquesta crònica ja fa 
uns dies que estem a la fase 3 i tot 
just ahir (dia 18 de juny) el president 
Torra havia anunciat que tot Catalunya 
entrava en aquesta nova normalitat 
que ara es diu etapa de represa i en 
la que es podran dur a terme totes 
les activitats... això sí mantenint les 
mesures de seguretat de distància, 
mans netes i mascaretes. A Cassà 
entràvem en aquest procés de re-
presa amb 68 casos positius per co-
ronavirus i 434 de sospitosos i amb 
l’objectiu d’aconseguir que l’estiu fos 
el més normal possible; i que a la tar-
dor no hi hagués rebrots.

El dilluns 1 de juny Cassà de la Selva 

va entrar a la Fase 2 de la desesca-
lada. En aquest punt del desconfina-
ment, es podien començar a reobrir 
alguns dels serveis i activitats del mu-
nicipi.

A la Zona esportiva, d’entrada, no-
més una entitat va sol·licitar tornar 
als entrenaments, el Tennis Taula que 
començà a entrenar al polivalent, de 
dilluns a divendres de 18 h a 21,30 
h amb dos torns i un màxim de 10 
esportistes i 1 entrenador per torn, 
amb un seguit de mesures sanitàries 
molt estrictes. 

RETARDS A LA PISCINA
La piscina coberta es va obrir  a par-
tir del dia 15 de juny si bé amb una 
limitació de capacitat a un terç de les 
300 persones que hi caben normal-

ment. Pel que fa a la piscina desco-
berta, l’aiguat del 10 de juny va im-
pedir que es pogués obrir el dia 20; 
tota la zona de la piscina i de gespa 
van quedar inundats i la piscina, que 
estava amb l’aigua neta a punt d’obrir 
va quedar plena de fang per la qual 
cosa va ser necessari buidar-la, ne-
tejar-la i tornar-la a omplir. Al mateix 
temps, segons informava el responsa-
ble de les instal·lacions, Jaume Mo-
las, calia fer l’analítica pertinent per 
comprovar la idoneïtat de l’aigua de 
bany, per la qual cosa fins al 29 de 
juny no es preveia que es pogué sobri 
de nou al públic. Afortunadament tot 
i que l’aigua i el fang van entrar en 
la sala de màquines aquestes no van 
quedar gaire malmeses i es van poder 
arranjar sense gaires problemes.

A l’estiu hi haurà activitats, amb restriccions i mesures de seguretat
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Dies de (des)confinament Cassà al dia

La Residència Geriàtrica Sant Josep 
va rebre la catalogació com a centre 
verd (sense contagis de coronavirus) 
per part del Departament de Salut i 
treballava en els protocols de visites 
a les famílies, nous ingressos i pla de 
contingència per quan arribi aquesta 
notificació.

La Biblioteca Municipal ja va obrir 
el mes de maig pel servei de préstec 
i devolucions de documents prestats 
i per la bústia de retorns. Els docu-
ments retornats passen una quaran-
tena de 14 dies. El servei d’atenció 
al públic només es realitza per correu 

electrònic a biblioteca@salagala.cat i 
per telèfon al 972462820. Es podien 
demanar llibres i anar-los a recollir en 
els horaris establers per la biblioteca 
a l’espera de poder obrir les sales de 
lectura a final de mes.

ACTIVITATS D’ESTIU
Tot i que hi haurà limitacions d’afora-
ment es preveu que les activitats a 
l’aire lliure de les nits d’estiu, com ara 
el cinema a la fresca o el festival Solfe-
jant es puguin dur a terme aquest any 
i ja s’està treballant per limitar els afo-
raments d’acord amb les condicions 

establertes per evitar les opcions de 
contagi  i garantir la seguretat d’artis-
tes i públic.

Igualment es duran a terme els ca-
sals d’estiu i activitats esportives diri-
gides als infants amb les  necessàries 
mesures de prevenció i sanitàries.

Els centres educatius de primària 
i secundària també estava previst 
que obrissin portes l’1 de juny però  
a l’hora de la veritat es van mantenir 
les classes telemàtiques ja que  els 
alumnes no van acudir als centres i 
només a La Salle Cassà es van obrir 
algunes aules per atendre la desena 

En aquesta pàgina i l’anterior diverses imatges de Cassà, que evidencien el retorn cap a la normalitat.
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Cassà al dia Dies de (des)confinament

Buffet lliure a 
la carta

Restaurante 
shangai

d’alumnes que per imperatius familiars havien de portar 
els nens a l’escola. També hi va haver poca afluència a la 
Llar d’Infants Municipal. Tant les famílies com els centres, 
havien de respectar en tot moment les instruccions dona-
des pel Departament d’Educació. Cal ressaltar que el curs 
acadèmic 2019-20 s’ha acabat de forma telemàtica i que 
l’assistència de l’alumnat, de caràcter voluntari, només es 
contempla en casos molt concrets.

Pel que fa a les activitats comercials, els establiments 
han anat obrint les portes durant aquest mes de juny amb 
més animació a terrasses i bars un cop s’ha permès l’ac-
cés a l’interior dels establiments, sempre amb aforament 
limitat al 50% de la capacitat total del recinte.  També 
els  mercats setmanals, tot i que amb menys parades 

que el que és habitual s’han anat celebrant els dimecres 
si dissabtes amb productes d’alimentació i de vestir (els 
dimecres).

PUNT BLANC
El passat 11 de juny diferents establiments de Cassà de la 
Selva van rebre rebut els distintius “Punt Blanc” de segu-
retat i higiene.

El Punt Blanc, està dirigit als establiments que complei-
xin amb les mesures de seguretat i higiene davant l’actual 
situació sanitària. És una iniciativa de la Cambra de Co-
merç de Sant Feliu de Guíxols i compta amb el suport de 
l’Ajuntament de Cassà de la Selva.

Aquest distintiu serà visible als establiments que, per 
mitjà d’una declaració de responsabilitat, assumeixen la 
implantació de les mesures de seguretat i higiene establer-
tes en els protocols sanitaris actuals. Això comprèn mesu-
res com l’ús de les mascaretes o equips de protecció indi-
vidual (EPI), la disponibilitat de gels desinfectant de mans, 
la garantia de la distància social o la neteja i desinfecció 
constant dels emprovadors i el gènere. La idea és distin-
gir i donar confiança i seguretat als consumidors i també 
reconèixer la tasca de l’empresariat, qui rebrà assessora-
ment i guia en la implementació per part de les entitats.

A l’acte de presentació del Punt Blanc hi va assistir el 
president de la Cambra de Comerç de Sant Feliu de Guí-
xols, Eduard Bosch, l’alcalde Robert Mundet, el regidor 
de Promoció Econòmica, Joan Casabó i el president de la 
Unió de Botiguers de Cassà de la Selva, Jordi Tubert.

Text: Joan Carles Codolà
Fotos: Eduard Duran, Brauli Gener i Joan Carles Codolà

Presentació de la campanya del Punt blanc
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Ocells del (des)confinament Cassà al dia

Les 6 setmanes de confinament total, quan només po-
díem sortir a passejar el gos, a comprar i alguns a tre-
ballar, varen coincidir amb el final de l’hivern i l’inici de la 
primavera; i aquest és el període en què els nostres ocells 
hivernants marxen cap a terres més al nord, més fredes, 
fugint de la calor de l’estiu, mentre que ocells africans fu-
gen de la calor d’allà i venen a criar entre nosaltres, són 
els ocells estivals.

La PUPUT, l’ocell de què us parlaré avui,  és un migra-
dor estival molt primerenc, ja que arriba a les darreries 
de febrer; diu la dita: “Quan canta la puput, el bon temps 
és vingut”. Tot i així, la puput amb el pas dels anys s’ha 
habituat a passar també els hiverns a casa nostra i per 
això el veiem tot l’any, tot i que és molt més abundant a la 
primavera i a l’estiu. 

Jo, des del meu balcó, la primera que vaig veure va ser 
el 23 de març, però em consta que altra gent ja l’havia vist 
a principis de mes.

La Puput, Upupa epops, és un ocell de mida mitjana, 
com un colom, d’uns 28 cm, i ben vistós i bonic. Mascle 
i femella presenten el mateix plomatge marró rosat i les 
ales i la cua ratllades de blanc i negre;  quan obre les ales, 
amples i arrodonides,  sembla una papallona gegant i quan 
es para a terra per menjar sovint desplega una cresta de 
color marró amb les puntes negres que la fa inconfusible! 
El mascle i femella són idèntics. En vol se la veu aletejant i 
inestable. Té el bec llarg, estret i lleugerament corbat cap 
avall. Si quan el veiem de lluny enacara podríem dubtar, el 
seu cant sí que és molt fàcil d’identificar, ja que fa és un 
“uup-uup-uup” trisíl·lab i apagat que es repeteix diverses 
vegades, i d’aquí en prové el nom científic (només es podria 
confondre amb el cucut, que fa “cu-cut”, però canta només 
dues síl·labes i molt més agudes). Escolteu-ne el cant aquí: 
https://www.xeno-canto.org/252584

La seva DIETA és a base de larves, llagostes, formigues, 
grills, erugues, aranyes, cucs de terra i insectes que troba 
enterrats o entre les fulles fent servir el seu bec llarg per 
remenar la terra. 

La puput no es molesta a construir el niu. Per niar apro-
fita forats d’arbres, cases enrunades, o el forat d’una pa-
ret, on pondrà els seus ous. La femella pon 5-7 ous i els 
incuba durant uns 16-19 dies. El mascle és tot un paràs, 
ja que mentre dura la incubació va a buscar menjar per a 
la femella, que no es mou del niu. Quan neixen els pollets, 
ja són tots dos els qui els alimenten. Els pollets comencen 
a volar al cap d’unes 4 setmanes.

La puput també arrossega certa mala fama 
per la pudor que fan els seus nius,  a causa 
dels excrements que s’hi acumulen; aquest 
és un sistema de defensa contra els depreda-
dors, que d’aquesta manera no s’acosten als 
pollets. D’aquí ve una altra dita que diu: «fas 
més pudor que un niu de puputs». 

El seu HÀBITAT preferit són els conreus, els 
fruiterars i els prats de la terra baixa mediter-
rània. Molt comuns pels voltants del poble, 
aquests dies se n’han vist molts en els jardins 
i horts de Cassà. Justament pel pati de la 
rectoria de Cassà se n’hi han passejat algu-
nes i, al menys una parella s’hi ha quedat a 
festejar i probablement a criar. Vegeu-ne en 
aquesta pàgina les fotos d’Enric Plantès.

I sent un ocell tan bonic i abundant no podia 
faltar qui li dediqués uns versos, tot i que en 
aquest cas, no sabem qui va escriure aquest 
bell poema:

3. Puput

“Si vols veure ocells volar,
vés pel maig a la muntanya,

si vols veure ocells volar,
vés pel maig al colomar.

Allí canta el rossinyol,
la guatlla i la cadernera.
També hi canta la puput

en el temps de primavera.”

Cançó popular, recollida per Joan Amades

Xon Vilahur
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Sí, va ploure... I què?
Aquest juny, quatre actes per recordar que tocava Festa Major

Aquest any, els dies que s’havia de fer 
la Festa Major va ploure. Però, mal-
auradament, ben poc va importar a la 
gent, ja que el procés de confinament 
que es vivia per la pandèmia del coro-

navirus  va fer que enguany els actes 
de la Festa Major fossin purament 
simbòlics tot esperant que al mes de 
setembre es pugui  ampliar la Fira de 
Santa Tecla amb actes específics de 

la Festa Major. Per tant, malgrat la 
pluja el cap de setmana del 5 al 7 de 
juny es va celebrar la Festa a Casa, o 
sigui la Festa Major confinada. 

Gairebé totes les activitats es van 

Cassà al dia La Festa en (des)confinament

A la foto superior, els gegantgs Aldric i Isaura, dansant mascareta al ball confinat a Can Trinxeria; a sota el grup de cercavila dels Corks i uns infants 
pintant dibuixos a l’asfalt.
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celebrar a porta tancada i es van 
retransmetre en directe a través de 
la plataforma d’streaming de l’Ajun-
tament de Cassà. Aquesta platafor-
ma de nova creació va tenir més de 
1.500 visites en 4 hores d’emissió 
per seguir els actes de la Festa Major. 

Per celebrar aquestes activitats, es 
van seguir totes les normes de segu-

retat i higiene que establia el proto-
col com les distàncies de seguretat, 
desinfecció de tot el material, micros, 
etc. 

El primer acte va ser un pregó im-
provisat per l’alcalde de la vila que, 
dissabte al matí, des de la terrassa 
de Can Nadal, va prometre que per 
Santa Tecla la festa seria més lluïda 

que mai (suposem que si el Covid ho 
permet). Ja a la tarda, tot recordant 
que una Festa Major sense gegants 
no és una festa, una petita mostra 
de la faràndula de Cassà van actuar 
al pati de can Trinxeria a les 6 de la 
tarda; els geganters i grallers de Cas-
sà van efectuar diferents balls  oferts 
per les xarxes amb la novetat que, en 

La Festa en (des)confinament Cassà al dia

Aparells d’aire condicionat, electrodomèstics 
i mobles de cuina

C/ de la Via, 19 - Cassà de la Selva 
 Tel. 972 46 07 11 contacte@lavia.cat

Mesures sanitàries i distàncies de seguretat en els actes d’aquesta Festa Major de Casa.
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Cassà al dia La Festa en (des)confinament

aquesta ocasió el gegant i la geganta 
portaven la mascareta, igual que els 
balladors i els acompanyants per fer-
nos present que no es tractava d’un 
ball d’una festa normal...

CASSÀ ES VESTEIX DE MÚSICA, 
VERSIÓ CONFINADA
L’acte més remarcable d’aquesta Fes-
ta a casa, va ser la rememoració del 
“Cassà es vesteix de Música” que es va  
oferir a continuació dels gegants i on 
es va poder gaudir de dues hores in-
interrompudes de música cassanenca 
de la mà de diferents artistes locals.  
En la sessió d’enguany, que no es va 
fer el dimarts sinó el dissabte i  que no 
es va poder fer pels diferents escena-
ris que hi havia cada any en diferents 

punts del poble, sinó concentrada al 
“plató de Can Trinxeria, van intervenir: 
Els Panxuts, la Colla Daltabaix, Mireia 
Vallès i Anna Perez (amb Antoni Mas 
al piano), Josep Serrano i Francesc 
Bollo, Gemma, Cristina i Mariona, Jo-
sep Massegur, Albert Martínez i els  
“Músics del confinament”, Xicu Clà, 
Jordi Hostench i Albert Hostench. La 
coordinació va anar a càrrec de Quim 
Cadanet que va recordar que aques-
ta edició del CVM havia de servir per 
mantenir l’esperit musical de la Festa 
Major tot i les dificultats del moment.  
Val a dir que com que l’emissió es feia 
per internet a través d’un canal espe-
cífic de youtube, al llarg de la tarda 

hi va haver més de 1.000 especta-
dors virtuals. Malgrat les dificultats 
i la situació excepcional, va ser sens 
dubte  l’edició més internacional del 
Cassà es Vesteix de Música, ja que 
a més dels  espectadors de Cassà i 
dels voltants  es van detectar  visites 
d’altres països del món. Cada grup va 
oferir tres o quatre cançons, ja que  
la limitació de temps era important i 
fins i tot hi va haver temps per oferir 
entrevistes als  protagonistes, des del 
“back stage” que oferia el pati de Can 
Trinxeria convertit durant unes hores 
en un “modest” plató televisiu.

El diumenge va aixecar-se amb  un 
espectacle fora de programa amb l’ac-

A les fotos superiors, Quim Cadanet, coordi-
nador de les actuacions i Joan Casabó, regidors 

de cultura; al mig, Antoni Mas, al piano, i el 
grup Daltabaix; a la dreta, els Panxuts en la seva 

actuació al pati de Can Trinxeria.
A la pagina següent diferents intèrprets de la 

sessió: de dalt a baix i d0’esquerra a dreta: Mire-
ia Vallès i Anna Pèrez, fent duet; Xavier Bollo i 

Josep Serrano.
 La Mireia i l’Anna, en solitari. 

Els tres músics del confinament (Xicu Clà, Jordi 
Hostench i Albert Hostench; el tercet format per 

la Gemma,  la Cristina i la Mariona.
el tenor Josep Massegur; i Albert Martínez. 
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Cassà al dia La Festa en (des)confinament

tuació dels Corks, que van oferir, a les 
vuit del matí, un petit tast de “cerca-
vila despertador” amb els capgrossos 
dels músics cassanencs, sorprenent 
i despertant més d’algun cassanenc 
que per un moment es va pensar que 
s’havia aixecat el confinament. 

A la tarda vam tenir una sessió de 
música amb dj’s de casa nostra, Dj 
Degree i Dj Raver Music (Eduard Grau 
i Robert Planas), dos discjòqueis que 
durant el confinament han estat ani-
mant als veïns posant la seva música 
i els altaveus a disposició dels  convi-
latans. Per aquesta ocasió es va fer 
una sessió en streaming que va tenir 
més de 400 visites, algunes des de 
Londres i EEUU.

Per altra banda, alguns veïns van 
animar-se a participar a la segona edi-

ció del concurs de balcons de la Co-
missió de Festes de Cassà. La veritat 
és que van ser pocs però no es volia 
deixar perdre la idea engegada l’any 
anterior i es va convocar el certamen.

REPARTIMENT DE PREMIS DEL 
DIBUIX SOBRE L’ASFALT
Els guanyadors, veïns del Carrer del 
Dr. Flèming, es van fer públics a la 
gala d’entrega de premis, celebrada 
dissabte dia 13 de juny, a 2/4 de 8 
de la tarda, i que també es va seguir 
en streaming a cassa.cat/fmdirecte. 
L’acte va comptar amb les actuacions 
dels Petits Marxants i els alumnes 
de de Preparatori, Tercer i Quart de 
l’Escola de Música Pere Mercader. En 
aquesta mateixa gala es van lliurar 
els premis del concurs de dibuix so-

bre l’asfalt, que podeu veure reflectits 
en un altre apartat d’aquest exemplar 
(Escola Municipal de pintura Josep 
Lloveras).

Durant tot el cap de setmana tot-
hom que s’havia inscrit a la 37a edi-
ció Colors sobre l’Asfalt (170 cassa-
nencs i cassanenques, especialment 
escolars) havia pogut fer el seu dibuix, 
ja fos a casa seva o a l’aparcament 
del polivalent, i a partir de dimecres 
van formar part de l’exposició virtu-
al a cassa.cat/expocolors d’aquesta 
edició singular d’una festa que va ser 
passada per aigua però ben pocs se’n 
van adonar.

Fins al setembre!

Fotos: Eduard Duran, Brauli Gener i 
Joan Carles Codolà

Can Trinxeria va ser una sala de ball virtual amb la música  del dj’s Robert Planas i Eduard Grau; a sota, tres moments de “Cassà es vesteix de música. A la 
pàgina segëunt, la gala de lliurament dels premis  de Dibuix sobre l’asfalt i engalanament de balcons.
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Cassà al dia Entrevista

Dani Duch i Dausà és un fotògraf cas-
sanenc que treballa com pel diari La 
Vanguardia a Madrid des del 1989. 
Recentment ha estat distingit amb el 
Premi Mingote que organitza l’ABC, 
celebrant aquest any el centenari dels 
tres guardons de periodisme (Mingote, 
Mariano de Cavia i Luca de Tena). El 
següent text és un extracte de l’entre-

vista on es repassen alguns aspectes 
de la seva trajectòria, es descriu com 
ha estat la seva feina durant l’etapa de 
confinament i s’exposa l’experiència al 
voltant de la foto premiada i quin valor 
li dóna al reconeixement. 

S’inicià al món de la fotografia pro-
fessionalment l’any 1979 al diari El 
Punt de Girona, essent també col-

laborador del Llumiguia, però mai ha-
via considerat que fos la seva gran 
passió: “El primer contacte amb 
la fotografia el vaig tenir amb els 
Codolà, al laboratori de casa seva 
on revelàvem fotos. Em va agradar 
però no vaig pensar mai que fos la 
meva manera de viure, ho veia no-
més com un hobby. Fins i tot quan 

Gent de Cassà amb empenta

Dani Duch, premi Mingote 
de fotografia periodística

A dalt, la foto guanyadora del premi Mingote, amb la presidenta de la comunitat de Madrid Isabel Diez Ayuso, de protagonista. A sota en Dani, en la 
inauguració d’una exposició a Girona fa set anys, i una foto recent sobre la crisi del coronavirus. A la pàgina següent, diferents exemples del seu treball.
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Entrevista Cassà al dia

em van fer el contracte per treba-
llar com a fotògraf per El Punt no 
pensava que seria el meu futur. No 
ho havia plantejat mai com la il·lusió 
de la meva vida. Vaig començar qua-
si directament com a professional, 
formant-me al mateix temps. Sim-
plement feia fotos, m’ho passava bé 
i em pagaven. És ara quan m’ho es-
tic començant a creure una mica”. 

Més endavant va treballar pel Dia-
ri de Girona, l’agència EFE, Diario 16 
de Barcelona i Madrid i finalment La 
Vanguardia, on és actualment. “Ara 
mateix cobreixo de tot. Faig des de 
futbol, política, casa reial, congrés 
dels diputats, accidents... El que hi 
hagi. Tot el que sigui notícia. Trobo 
una mica absurd que alguns fotò-
grafs només vulguin cobrir certs 
tipus d’esdeveniments. Crec que 
un periodista ha d’estar disposat 
a treballar de qualsevol tema, fins 
i tot quan es tracta d’anar a llocs 
conflictius”. 

I en aquest sentit, en Dani ha viatjat 
com a corresponsal a Bòsnia, Armè-
nia, Azerbaidjan, Txetxènia i Xile entre 
d’altres per cobrir diversos conflictes. 
Es podria considerar que ha estat cor-
responsal de guerra, però per ell, això 
no és així: “El corresponsal de guer-

ra no existeix. Són un perfil de gent 
normal en llocs conflictius. No són 
especialistes. Encara que s’hagin 
estudiat bé el conflicte tota la in-
formació que treuen prové de fonts 
parcials que expliquen només el que 
convé. A més, què considerem com 
a conflicte? És molt relatiu”. Ell va 
patir males experiències però mai va 
deixar de tenir ganes de seguir anant 
a indrets bèl·lics i de fet, en certa 
manera considera que li ha anat bé 
professionalment: “Quan ets jove et 
creus que ets immortal. Mai pen-
ses que et moriràs. No tens famí-
lia ni responsabilitats i per tant no 
penses tant en les conseqüències. 
M’agradava posar-me en perill, com 
quasi tots els joves, i quan tornava 
això em donava una fama que em va 
anar bé en àmbit professional”. La 
pregunta és, però, si ara ho tornaria 
a fer: “Sí. Però m’ho plantejaria di-
ferent. A més, ara sabria com mou-
re’m gràcies al fet que ja sé com 
funciona i ho he viscut. De fet no fa 
ni cinc anys vaig estar a la frontera 
de Síria amb Turquia”.  

El confinament. Situació excepcional. 
Uns mesos on ell afirma haver treballat 
més de l’habitual: “El problema que 
ens hem trobat és que no teníem 

AiguA, LLum, instAL·LAcions soLArs, gAs, 
cALefAcció, Aire condicionAt, domòticA...

C/Ardenya, 9 / 17244 Cassà de la Selva
972 46 44 50 / 620 01 09 92

email: info@itcassa.com
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Cassà al dia Entrevista

massa clar quin tema cobrir diària-
ment i, en estar tothom treballant 
des de casa i no haver-hi ningú a la 
redacció, tot el procés ha estat més 
lent i complicat. Per arribar a temps 
a les notícies els fotògrafs hem ha-
gut d’adoptar la mentalitat dels re-
dactors i això ha suposat el doble de 
feina”. Malgrat haver-se estat movent 
pels carrers, en Dani no ha sentit por o 
incomoditat en fer-ho, quelcom amb el 
que en fa broma sense acritud: “De fet 
ha estat més còmode que ara. Sen-
se trànsit és molt més fàcil arribar 
als llocs. Però sí que ha estat tot 
molt més difícil de coordinar. Acaba-
va els dies ben esgotat”. 

El passat mes de maig va rebre el 
premi Mingote del diari ABC per la 
seva peculiar fotografia de la presi-
denta de la Comunitat de Madrid Isa-
bel Díaz Ayuso en la seva investidura 
(2019); compartint reconeixement 
juntament amb Arturo Pérez Reverte, 
guanyador del Mariano de Cavia, i Ma-
ruja Torres, guanyadora del Luca de 
Tena. Però què significa per ell aques-
ta distinció? “Per mi significa que he 
fet una bona fotografia, per molt 
subjectiu que això pugui ser. Però 
tampoc crec massa en els premis. 
No m’ho esperava i la veritat és que 

quasi ni me’n recordava que hi havia 
participat. Em vaig quedar clavat. 
Jo a aquella fotografia no li havia 
donat una gran importància, en fer-
la no vaig pensar que aquella era la 
foto de la meva vida. Realment això 
només ho penses quan t’ho diuen”. 

Finalment, en preguntar-li com entén 
la fotografia avui en dia, respon que és 
la seva manera de viure: “A part del 
meu sosteniment és la meva mane-
ra de viure, una manera diferent. Jo 
no tinc un horari marcat i tancat, 
no hi ha una rutina fixa”. Per ell, el 
fotoperiodisme consisteix a “estar en 
el lloc adequat en el moment ade-
quat. És impossible estar sempre 
pendent, no es pot estar a tot ar-
reu en tot moment per si passa 
quelcom. No es pot arribar a tot”. 
Conclou que manté un mateix estil fo-
togràfic independentment del que està 
cobrint, ja que “la mirada és sempre 
la mateixa. L’única cosa que can-
via és el que estic fotografiant. És 
veritat que per segons què portes 
equips diferents o has d’anar més o 
menys ràpid en fer-ho... però cada 
professional té la seva manera con-
creta d’entendre-ho i de treballar”. 

Pol Esteba Masjuan

Mobles a mida, mobles de cuina, 
obra nova, reformes, restauració.

 C/GIRONÈS, 5 
 17244 

CASSÀ DE LA SELVA
 TELÈFON 972 46 45 47

 Mòbil: 635 40 45 09
 Email.fustimofermi@gmail.com

FUSTERIA I MOBLES FERMI, S. L.

A dalt, a la dreta, en Dani, editant imatges; la resta de les fotografies són mostres del seu treball 
fotoperiodístic en diverses etapes.
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Des de sempre, el més normal per a nosaltres és estar al teu costat, i al del teu negoci. 
I per això, hi continuarem estant en aquesta nova etapa, ajornant-te el pagament 
de la hipoteca,* avançant-te el cobrament de la pensió i facilitant-te la liquiditat 
que necessites. Perquè les més de 25.000 persones que treballem a CaixaBank sabem 
què és el més important i que, amb tu, podrem recuperar la normalitat al més aviat possible.

CaixaBank. Escoltar Parlar Fer

*La moratòria de les quotes de la hipoteca sobre l’habitatge habitual és una mesura legal que recull el Reial decret llei 8/2020, de 17 de març, de mesures urgents extraordinàries per fer front a l’impacte econòmic i social de la COVID-19, aplicable a deutors que hagin 
tingut una reducció dels ingressos o hagin quedat en situació d’atur i que compleixin tots els requisits que estableix la norma. També s’ofereix una moratòria diferent de la legal per a afectats per la COVID-19, encara que no compleixin tots els requisits que estableix 
la norma. CaixaBank, SA, amb domicili social al carrer del Pintor Sorolla, 2-4, 46002 València, amb NIF A08663619, inscrit en el Registre Mercantil de València, tom 10370, foli 1, full V-178351, i inscrit en el Registre Administratiu Especial del Banc d’Espanya amb el 
número 2100. NRI: 3460-2020/09681

Més de 3 milions 
de prestacions 

i pensions anticipades
      

Més de 350.000 famílies 
amb tramitació de moratòries

  
Més de 50.000 milions 

en finançament 
a autònoms, pimes i empreses 

MASTER A4 Follow up Catalán.indd   1MASTER A4 Follow up Catalán.indd   1 2/6/20   18:352/6/20   18:35
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L’Associació Catalana de la Premsa 
Comarcal (ACPC) ha presentat per 
segon any consecutiu l’Estudi d’Audi-
ència de la Premsa Comarcal referent 
a l’any 2019 que ha dut a terme l’em-
presa Audimèdia; i el qual desvetlla 
la bona salut dels mitjans comarcals, 
que continuen sent líders, al seu terri-
tori, en lectors i fidelitat.

Segons aquest estudi, la Prem-
sa Comarcal té una audiència de 
757.000 persones, el 65% de les 
quals la llegeix en el format paper, el 
23,4% combina el format paper amb 
el format digital i un 11,6% llegeix ex-

clusivament en format digital.
Si ens fixem només en els lectors en 

format paper, arriben a 543.000 in-
dividus arreu de Catalunya. 435.000 
ho són de les publicacions diàries, bi-
setmanals i setmanals; i 108.000 de 
les publicacions mensuals i altres pe-
riodicitats. El temps mitjà de lectura 
és de 39 minuts; dels quals el 42% 
dels lectors ho fa a casa, el 35% en 
el bar, l’11% en el treball i el 12% a 
altres llocs. I una dada especialment 
rellevant és que el 35% d’aquests lec-
tors es declaren subscriptors de les 
publicacions de la premsa comarcal.

De tot arreu Premsa Comarcal

757.000 catalans llegeixen 
diàriament Premsa Comarcal

A Cassà, Llumiguia i Cassadigital tenen 541 lectors diaris

Pel que fa al smitjans a INternet, el 
format digital de la Premsa Comarcal 
és llegit per 215.000 individus, que li 
dediquen un total 21 minuts de lectu-
ra diària. El 50% d’aquests lectors ac-
cedeixen a través d’un Smartphone, 
el 39% des d’un PC, el 10% a través 
d’una tauleta i un 1% des d’altres dis-
positius.

Pel que fa a les xarxes socials, la 
Premsa Comarcal continua treballant 
per tenir presència en aquest canal i 
en el global de publicacions augmenta 
en un 25% els seus seguidors respec-
te a l’any anterior en les tres princi-
pals plataformes; Facebook, Twitter i 
Instagram.

GAIREBÉ EL 90% DE 
CASSANENCS  HA LLEGIT EL 
LLUMIGUIA
En l’àmbit territorial de Cassà de la 
Selva, Llumiguia, obté una quota de 
lectors diaris de 541 persones entre 
paper i web a l’estudi realitzat de se-
tembre a desembre de 2019. El 88,5 
per cent de la població ha llegit algun 
cop la publicació impresa Llumiguia. 
En l’últim mes l’han seguit 5.427 per-
sones que li dediquen un temps mitjà 
d’audiència de 92,8 minuts durant 
el conjunt del mes. El que equival al 
14,2 per cent de share de premsa 
en paper.

La publicació web d’Editora Cassa-
nenca, www.cassadigital.cat, és cone-
guda pel 46,9 per cent de la població 
de la seva àrea, on 275 usuaris de-
dicats visiten el web durant més d’un 
minut en 24 hores. Del global d’Inter-

Els gràfics superiors reflecteixen les dades de la revista Llumiguia en l’estudi realitzat per Premsa Comarcal a Cassà de la Selva.
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SEMPRE A
PROP
Algunes coses canvien, però, ara més que mai,
seguim compromesos amb tu!

CUIDANT LA TEVA SALUT VISUAL I...

Carretera Marina 117  -  Cassà de la Selva  -  972 462 752  -  644 267 713   IG @opticabaleri

Premsa Comarcal De tot arreu

net rep una mitjana de 360 usuaris 
únics al dia, amb un temps mitjà de 
1,7 minuts.

UN ESTUDI AMB 13.792 
ENTREVISTES
Per a la realització d’aquest estudi 
s’ha treballat de setembre a desem-
bre de 2019 amb un univers de po-
blació resident en totes les comar-
ques catalanes a excepció del Baix 
Llobregat, Barcelonès i Tarragonès, i 
amb edats que van dels 14 anys en 
endavant. Pel que fa a les publicaci-

ons, se n’han analitzat 66, de perio-
dicitat diària, bisetmanal, setmanal, 
quinzenal i mensual, tant en format 
paper com digital. A més, s’han rea-
litzat 13.792 entrevistes telefòniques 
assistides per ordinador. En el treball 
de camp (realitzat per Infortècnica) 
s’han controlat les quotes de sexe 
per edat. L’Error mostral és del +/- 
1,48% pel conjunt de la mostra.

L’estudi estava previst que es pre-
sentés a finals de març a Barcelona 
però l’aturada de l’activitat a causa de 
la COVID-19 va fer que es desestimés 
aquesta opció.

L’estudi té la novetat de ser l’únic 
treball d’investigació d’audiència que 
proporciona dades tant de les capça-
leres en format paper com en format 
digital que conformen aquest sector.

Premsa Comarcal aglutina la pràc-
tica totalitat d’empreses i entitats 
editores de premsa comarcal i local 
d’informació general existents a Cata-
lunya, escrites en català. En total es 
tracta de 150 publicacions, entre for-
mat paper i digital

L’estudi s’ha realitzat amb el suport 
del Departament de la Presidència de 
la Generalitat de Catalunya.

Les dades 
d’audiència del web 

cassadigital.cat

SEGURETAT DE LA PREMSA DAVANT EL COVID 19
Informes documentats per l’Organització Mundial de la Salut 
(OMS) i els principals instituts científics i viròlegs de referència 
internacional conclouen que l’exposició a la Covid-19 a través 
del paper de diari és pràcticament inexistent i que el contac-
te amb els diaris és segur. En un informe de l’Asociación de 
Medios de Información es destaca que “les primeres investi-
gacions científiques sobre la transmissió del virus a través de 
superfícies suggereixen que les que són poroses tenen menys 
potència i durabilitat... i que els diaris són encara més estèrils 
a causa de la tinta i al procés d’impressió”; i conclou que la 
mateixa OMS assenyala que “el risc de contraure el virus a 
través d’un paper imprès és ‘infinitament insignificant’”.

Des de l’ACPC s’ha creat un segell destinat a ser inserit en 
totes les publicacions associades el qual serveix per ratificar 
els estudis de l’OMS i els principals centres d’investigació de 
tot el món on es diu que el virus de la COVID-19 no es trans-
met ni a través del paper de diari, ni del de les revistes.
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Cassà al dia Des de l’Arxiu

Temps de confinament, temps per re-
pensar temes i d’avançar en la vida di-
gital. Aquests han estat els punts que 
aquest temps de privació de llibertat 
ens han permès desenvolupar als que 
hem tingut la sort de no emmalaltir 
per la COVID.

El primer que ens va venir al cap és 
com continuar el vincle que uneix la 
ciutadania amb l’arxiu sense presenci-
alitat. I vàrem pensar amb un joc de 
preguntes i respostes per mitjà d’una 
app que ja s’utilitzava freqüentment 
en el mon de l’educació. Evidentment 
l’arxiu no té els recursos suficients per engegar un projecte 
d’aquestes dimensions i menys en un curt període de temps, 
però com sempre el Grup de Recerca i Estudis Cassanencs 
(GREC) hi va creure i si va implicar des del primer moment. 
Gràcies a ells el que era una mera idea es va convertir en 
realitat: en pocs dies el joc de preguntes Coneixes Cassà? ja 
tenia un disseny propi i un munt de preguntes per començar 
a jugar. El joc es va concebre com un joc per jugar en família, 
per fer més lleuger els dies de confinament i de pas aprendre 
sobre la història i la geografia de Cassà. Evidentment i com 
no podia ser menys, hi havia alguna pregunta per descobrir 
una mica més el servei d’Arxiu de Cassà i el que oferia.

L’èxit del joc des del primer dia va ser espectacular. 
Molts cassanencs s’hi varen apuntar i al final s’han assolit 
dues mil jugades al llarg de les dotze rondes que es varen 
fer. No està gens malament. Això ens ha fet reflexionar i 
pensar que la història de Cassà no interessa només a un 
grup minoritari de gent i que si se saben trobar les formes, 
els canals adequats  i es té la gent per dur-ho a terme es 
pot arribar a una bona part de la ciutadania. El joc de pre-
guntes Coneixes Cassà? Ja s’ha acabat amb un repertori 
de més de tres-centes preguntes, però de ben segur que 
trobarem alguna manera de reconduir-lo en la mal anome-
nada nova realitat.

MÉS FONS A LA PÀGINA WEB
Una altra iniciativa que s’ha dut a terme des de l’arxiu és 
el d’acostar els fons a la ciutadania. Així s’han anat intro-

En el confinament, èxit del joc 
de preguntes sobre Cassà

Més recursos de l’Arxiu Municipal penjats a la pàgina web

duint inventaris i fitxes de fons adaptades als estandars 
de normalització de l’arxivística catalana a la pàgina web. 
Hem començat per penjar les descripcions dels fons patri-
monials que els trobareu en el següent enllaç (cassaarxiu.
cat/continguts/fons-i-col-leccions/fons-patrimonials). De 
moment hi ha els de la família Carreras, cal Sillé, can Trin-
xeria, El fons Oller, el Vilahur-Casellas i Enric Vilallonga. La 
descripció normalitzada d’aquests fons i altres de l’arxiu 
que anirem penjant periòdicament s’ha pogut fer gràcies a 
una subvenció de la Generalitat de Catalunya per a l’elabo-
ració d’instruments de descripció dels arxius. Cal remarcar 
que un d’aquests fons, el fons Oller, va estar catalogat per 
l’investigador cassanenc Joaquim Mundet, qui va descriure 
els 2.000 documents que formen part d’aquest fons i que 
conté documents a partir del segle XIV. Cal dir que aques-
ta descripció tant minuciosa, facilita que els documents 
d’aquest fons puguin formar part d’investigacions històri-
ques supramunicipals. També cal esmentar que l’altre gran 
fons patrimonial que hi ha a  l’Arxiu és el del mas Frigola 
que la família va donar a l’arxiu quan l’ajuntament va adqui-
rir la finca de can Frigola, l’únic Bé d’Interès Cultural Nacio-
nal en categoria d’arquitectura a Cassà. Aquest fons té un 
volum més que considerable i s’està començant a treballar. 
Des de fa un temps Joaquim Mundet està transcrivint els 
més de dos-cents pergamins que varen ingressar a l’arxiu, 
el més antic dels quals és del segle XII

I potser quan llegiu aquestes ratlles ja haurem pogut po-
sar a la xarxa, part del fons empresarials i els fons perso-
nals que ja tenim inventariats a l’arxiu.

Dolors Grau i Ferrando / Arxivera Municipal

Un aspecte de la interfície del joc interactiu “Coneixes Cassà?” i les noves 
incorporacions al web de l’Arxiu.

Tel. 972 46 34 79

Horaris: de dimarts a diumenge, de 9 a 15 h
Dilluns, festa. Dilluns festius, de 10 a 14.30
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Els àlbums d’imatges són llibres evo-
cadors amb velles i belles imatges 
que ens retornen escenes robades 
al temps. Dins aquesta línea va apa-
rèixer durant el cancel·lat Sant Jordi 
d’enguany el llibre Cassà desaparegut 
dins la col·lecció Catalunya desapare-
guda. Aquesta col·lecció està edita-
da per l’editorial Efadós i en aquest 
número ha tingut la col·laboració de 
l’Arxiu municipal. Aquesta editorial ja 
va publicar el llibre L’Abans de Cas-
sà, un col·leccionable que va tenir un 
gran èxit i i l’autor del qual va ser el 
cassanenc Josep Maymí. Gràcies al 
treball de l’Abans es van recuperar 
gairebé dues mil imatges de repro-
duccions digitals de Cassà, una còpia 
de les quals es conserva a l’Arxiu Mu-
nicipal. Des d’aquella publicació però 
s’han recuperat encara més imatges, 
el fons de Josep M. Xifró, els fons 
de Llumiguia, al costat d’una infinitat 
d’imatges donades per famílies que 
han fet que l’Arxiu Municipal compti 
amb més de dotze mil imatges. I a 
tot i això s’ha d’afegir que en aquests 
últims anys s’ha treballat molt en la 
digitalització de fons d’imatges de tot 
Catalunya que ha anat posant al des-
cobert imatges fins a hores d’ara inè-
dites que han delectat a investigadors 
i al públic en general. Amb el que ja 
teníem i amb el que s’ha anat desco-
brint s’ha pogut bastir aquest llibre 
amb un discurs històric que explica a 
trets generals el creixement del poble 
i dona protagonisme als veïnats que 
han estat els grans oblidats al llarg de 
la història. 

Amb aquest llibre recordem els car-

rers, la gent i la vitalitat de Cassà per 
mitjà de les fotos d’autors anònims 
que han conservat les famílies, però 
també per mitjà dels grans fotògrafs 
amateurs de Cassà com Genoher, Mi-
ralles i Xifró; i per mitjà; dels grans 
editors de postals  com Fargnoli, Mau-
ri, Roisin, Thomas, Salvany o Toldrà.

I si aquest llibre s’ha pogut fer és 
gràcies a la sàvia decisió que ha pres 
la gent de conservar les fotografies 
que moltes vegades estaven en una 
vella capsa de sabates abandonada 
i que les han donat per al gaudi de 
tothom. Joaquim Nadal, director de 
l’Institut Català de Recerca en Patri-
moni Cultural i Universitat de Girona, 
i amb coneguts lligams familiars amb 
el poble és qui ha fet el pròleg i en 
ell escriu “Cada memòria personal 
actua damunt les imatges d’aquest 
llibre amb un resort singular. Quina 
tecla es dispara a cada imatge que 
veiem? Que ens evoca? Quins senti-
ments ens desperta? Quines emo-
cions descobrim en el rebost de la 
nostra memòria?. Deixeu-me doncs 
abans d’acabar aquest article temp-
tar-vos amb algunes de les fotogra-
fies que trobareu i que a mi m’han 

sacsejat alguna cosa al meu interior. 
N’hi ha d’icòniques com les dels mi-
licians armats a la carretera darre-
ra de fardells de suro que va saber 
captar Genoher, o la del venedor de 
gelats de Xifró. Tanmateix n’hi ha de 
més desconegudes que crec que sor-
prendran a més d’un com la façana 
de la casa de can Pascual (després 
de can Dalmau)  del carrer Avall on 
encara s’hi veien incrustats els braços 
d’una antiga creu de terme,  la façana 
de l’antic cementiri del carrer Xavier 
Carbó, o una desconeguda carretera 
amb escàcies i locals per a serveis als 
viatgers. I també hi trobarem  imat-
ges més conegudes que ens recorden 
el patrimoni que hem perdut, com la 
imatge de la xemeneia desapareguda 
de la casa del gas, o de l’edifici en-
derrocat de les peixateries velles a la 
plaça doctor Botet. I també ens retro-
barem amb les bellíssimes escenes 
absolutament desaparegudes com els 
balls de les recollidores d’avellanes del 
mas Ribot, les escenes de la sega a 
mà, el venedor d’ungüent de la serp 
a l’era de can Carbó,  els cistellers, 
la pesca amb enfiles a les basses 
de les masies. I com no els carrers 
transformats, un evocador carrer del 
pont, les places pleníssimes per les 
fires del 1913, la vitalitat comercial 
dels carrers cassanencs de primers 
del segle XX… i les sempre, sempre 
nostàlgiques i bellíssimes imatges que 
ens dona la indústria surera.

Dolors Grau i Ferrando/Arxivera 
Municipal

Des de l’Arxiu Cassà al dia

S’edita l’àlbum d’imatges 
Cassà de la Selva desaparegut

Un llibre que recorda la transformació urbana i social de Cassà

Imatges: Carrer del Pont  (L. Roisin (editor). Institut d’Estudis Fotogràfics de Catalunya; Narcís Forns premsant el raïm al pati del mas Mosqueroles. 
Autor desconegut (AMCS. Col·lecció Narcís Dalmau); i fent catifes del Corpus al carrer de les Barraquetes. Autor desconegut (AMCS. Col·lecció Cati 
Lozano)
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Des de la Casa de la Vila En (des)confinament

Alcaldia

En el Ple extraordinari que es va fer 
el passat divendres 5 de juny, es 
formalitzà l’encomana de servei per 
la gestió de la Residencia Geriàtrica 
Sant Josep a l’empresa de titularitat 
pública SUMAR, Serveis Públics d’Ac-
ció Social de Catalunya, SL.

Actualment l’Organisme Autònom 
Residència Geriàtrica Sant Josep, ens 
depenent de l’Ajuntament de Cassà 
de la Selva, es troba en una dificultat 
d’assolir amb el compliment normatiu 
pel que fa en matèria de personal, 
contractació, procediment adminis-
tratiu i les obligacions en matèria de 
transparència. 

Són moltes les exigències legals 
que des de fa uns anys cap aquí s’han 
aprovat i són d’obligat compliment per 
part de la Residència, que fan que si-
gui totalment inviable poder-les com-
plir si la residència continua essent 
un Organisme Autònom depenent de 
l’Ajuntament de Cassà de la Selva.

La formalització de la compra d’una 
acció, feta en el mes de febrer, ha 
permès fer un encàrrec a mitjà propi 
a la societat mercantil de capital ín-
tegrament  públic SUMAR. D’aquesta 
manera l’Ajuntament de Cassà de la 
Selva és soci de SUMAR. 

SUMAR és una entitat pública, que 
va néixer fa 10 anys impulsada per 
governs locals de les comarques gi-
ronines amb l’objectiu de ser un ins-
trument en l’àmbit dels serveis soci-
als. Actualment està formada per 32 
organismes públics d’àmbit local i co-
marcal de Catalunya. Més concreta-
ment, la Diputació de Girona, que és 
el soci majoritari, 9 consells comar-
cals i 22 ajuntaments.

Té per objecte, entre d’altres, l’exe-
cució i la gestió de serveis i activitats 
socials, assistencials, preventives, do-
cents, d’investigació i de coordinació 
en l’àmbit dels serveis socials. Opera 
sense ànim de lucre, reinvertint els 
excedents que genera en més i/o 
millors serveis socials per assolir una 
major eficàcia i eficiència en la gestió 
dels serveis socials. 

En aquest sentit SUMAR és un 
instrument del món local que dona 
resposta a les necessitats socials, 
buscant l’equilibri entre la rendibilitat 
social i econòmica. En base als seus 
valors corporatius, innovació social, 
rendibilitat social i cultura del detall, 
aprofita sinergies i mancomuna ser-

veis entre les diferents administraci-
ons. Desenvolupa serveis socials de 
qualitat i proximitat en el món local i 
ofereix solucions d’innovació, planifi-
cació i gestió als governs locals, es-
tablint marcs de cooperació amb les 
entitats del tercer sector social i les 
pròpies administracions locals. 

D’acord amb el que disposa l’article 
3 dels seus Estatuts Socials, aques-
ta societat té la consideració de mitjà 
propi i servei tècnic de les Administra-
cions Públiques que participen en el 
seu capital social (article 32 de la Llei 
9/2017, de 8 de novembre, de Con-
tractes del Sector Públic, per la qual 
es traslladen a l’ordenament jurídic 
espanyol les Directives del Parlament 
Europeu i del Consell 2014/23/UE 
i 2014/24/UE, de 26 de febrer de 
2014), podent-li, per tant, efectuar 
encàrrecs directes per a la gestió de 
serveis o activitats d’interès públic 
municipal en l’àmbit de l’acció social. 

Com que l’Ajuntament de Cassà de 
la Selva és soci de SUMAR (aquest 
mateix febrer va adquirir 1 participa-
ció social per un import de 959,38 
€,) d’acord amb el que disposa l’ar-
ticle 3 dels seus estatuts socials, 
aquesta té la condició de mitjà propi 
i servei tècnic de les Administracions 
públiques que en són sòcies. 

SUMAR treballa amb les adminis-
tracions públiques i amb les entitats 
del Tercer Sector Social amb l’objec-
tiu d’aconseguir més qualitat de vida 
per als residents dels centres. Tal i 

com es defineixen: “A SUMAR gene-
rem coneixement i innovació social 
treballant  amb il·lusió per un objec-
tiu comú: la millora de la gestió dels 
serveis socials, en general, i la millo-
ra del benestar de les persones, en 
particular”. I “Utilitzem els reptes com 
a oportunitats de millora i oferim una 
proposta de solucions innovadores als 
desafiaments que ens plantegen els 
ens locals així com els equipaments i 
serveis que gestionem any rere any”.

La Diputació de Girona exerceix la 
funció interventora, de control finan-
cer i d’eficàcia dels serveis que es 
presten d’acord amb el que estableix 
la legislació d’hisendes locals. Per 
tant, és una entitat dependent de la 
Diputació de Girona (soci majoritari) 
a l’efecte del que disposa la Llei or-
gànica 2/2012, de 27 d’abril, d’es-
tabilitat pressupostària i sostenibilitat 
financera.

Els ens públics socis tenen un con-
trol anàleg de SUMAR igual al que 
exerceixen sobre els seus propis ser-
veis. Aquest control s’articula a través 
de la Junta General, del Consell d’Ad-
ministració o dels Pactes de Socis.

Un exemple clar de la seva voluntat 
de servei és el disseny d’un recorregut 
per implementar l’atenció centrada en 
la persona (ACP). Un disseny que va 
evolucionant a partir del coneixement 
i experiència que van acumulant, i que 
van convertint en realitat.

El disseny inicial del programa d’im-
plantació tècnic “Tu decideixes com 
vols envellir” s’ha convertit en un pro-
grama de gestió, “l’ACP-SUMAR”, que 
incorpora també un model de gestió 
dels professionals i defineix l’entorn 
ideal per afavorir el benestar de les 
persones. Un programa que defineix 
canvis en les formes de treball, com 
s’han d’implementar els diferents pro-
cessos, com s’han de gestionar els 
equipaments, les persones...

I amb tot això també han creat un 
element per poder avaluar el progra-
ma de gestió: la Norma ACP. Una 
certificació de qualitat que ofereix 
un marc comú al que és l’ACP i que 
aporta rigor i professionalitat a tot el 
recorregut de millora que aquest nou 
model ofereix als serveis d’atenció a 
la gent gran.

L’evolució del programa ACP, el 
repte d’introduir l’ACP en els serveis 
d’atenció domiciliària SAD i el desen-

L’Ajuntament encarrega a SUMAR 
la gestió de la Residència Geriàtrica 
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volupament d’aplicacions informàti-
ques especialitzades, són les accions 
innovadores que destaquem el 2019.

L’encàrrec de gestió a SUMAR no 
suposa cessió de titularitat de la com-
petència ni dels elements substantius 
del seu exercici.

Totes les activitats de SUMAR es 
desenvolupen d’acord amb les direc-
trius, estratègies i objectius determi-
nats per les administracions que són 
propietàries del seu capital social, a 
través dels seus òrgans de gestió, la 
junta general i el consell d’administra-
ció.

Què aportarà de nou? Doncs: Una 
gestió basada en valors públics; 
transparència i traçabilitat; que els 
usuaris siguin al centre de totes les 
decisions; la millora de la qualitat del 
servei i professionalitat; millora contí-
nua dels professionals; un seguiment i 
control dels equipaments i programes 
per part dels titulars del servei; i, la 
proximitat i la relació contínua amb 
l’Ajuntament.

L’encàrrec és per millorar la gestió 
de: 1.- CENTRE DE DIA, amb una ca-
pacitat del servei de 25 places (12 
places publiques i13 de privades); 2.- 
LA RESIDÈNCIA PER A GENT GRAN 
“SANT JOSEP”, el servei de llar resi-
dència o residència assistida, amb 
una capacitat del servei per 74 pla-
ces  (41 de  col·laborades i 33 de 
privades); i 3.- Demés serveis socials 
relacionats amb aquesta Residència 
que es prevegin en aquest encàrrec 
a mitjà propi. 

L’Ajuntament es compromet entre 
d’altres a exercir la inspecció del ser-
vei: controlar i avaluar de forma per-
manent la gestió del servei, la qualitat 
assistencial i els resultats i avaluar 
les dades relatives a l’autonomia dels 
usuaris/àries.

SUMAR gestionarà el servei seguint 
els criteris tècnics, de qualitat i d’ocu-
pació d’acord a la normativa vigent 
fixada pel Departament de Treball, 
Afers Socials i Famílies de la Gene-
ralitat de Catalunya, pel que fa a la 
gestió dels serveis de centre de dia 
i de centre residencial per les perso-
nes grans que presenten situacions 
de dependència.

SUMAR es compromet a realitzar 
i controlar totes les parts que englo-
ben la gestió integral del centre: 

- Gestió econòmica (comptabilitat 
financera, analítica i pressupostària; 
gestió de tresoreria i pla d’inversions)

- Gestió administrativa (relacions 
amb el Departament de Treball, Afers 
Socials i Famílies; i, compres i serveis)

- Gestió jurídica (suport jurídic inte-
gral; gestió de totes les contractaci-
ons de serveis i proveïdors seguint la 
LCSP; implantació dels procediments; 
i, suport i assessorament en matèria 
de protecció de dades). 

- Recursos humans (gestió laboral; 
selecció i incorporació;  plans de for-
mació; calendaris laborals i gestió del 
temps de treball; plans de desenvo-
lupament i millora; relacions laborals; 
prevenció de riscos laborals; i, vigilàn-
cia de la salut).

- Coordinació tècnica (per garantir 
uns estàndards mínims de qualitat, 
inspeccions, registres, indicadors i 
enquestes de satisfacció; implemen-
tació del programa “Tu decideixes 
com vols envellir”; revisió de l’oferta 
de serveis i valorar la possible amplia-
ció dels serveis).

- Manteniment  (gestió de manteni-
ment correctiu i normatiu; disseny de 
projectes tècnics; i, suport a tècnics 
municipals).

- Transport adaptat
SUMAR es compromet, en tot mo-

ment, a traslladar a l’Ajuntament la 
informació tècnica i econòmica de la 
residència que es requereixi. 

SUMAR subrogarà la posició de 
l’Ajuntament i assumirà la totalitat de 
la gestió del personal de la residència. 
L’encàrrec a mitjà propi no suposa 
l’extinció de l’activitat que fins alesho-
res ha vingut desenvolupant l’Organis-
me Autònom Residència Geriàtrica 
Sant Josep i s’ha d’estar al que pre-
veu l’article 44 de l’Estatut dels Treba-
lladors, pel que regula a la successió 
d’empresa. 

SUMAR subrogarà al personal que 
presta serveis a la residència amb les 
condicions laborals que tinguin en el 
moment de l’entrada en vigor d’aquest 
encàrrec a mitjà propi. 

Pel que fa als drets del personal 
subrogat, se’ls continuarà mantenint 
les condicions laborals i el conveni col-
lectiu. En qualsevol cas, se’ls respec-
tarà les condicions més beneficioses 
a títol individual. 

Per tal d’avaluar i fer un seguiment 
de la gestió de l’equipament, l’article 
57 de la Llei 12/2007 de serveis so-
cials, determina que s’han d’establir 
processos de participació democrà-
tics dels usuaris o de llurs famílies, 
de la manera que es fixa per regla-
ment. Per aquest motiu es constituirà 
un Consell de Participació d’acord al 
que preveu el Decret 202/2009, de 
22 de desembre, dels òrgans de par-
ticipació i de coordinació del Sistema 
Català de Serveis Socials. 

També es crearà una Comissió mu-
nicipal de seguiment de l’encomana 
que vetllarà per el compliment efectiu 
d’aquesta encomana, que es consti-
tuirà a través de la seva introducció al 
Reglament Orgànic Municipal, i serà 
actualitzada mitjançant el cartipàs de 
cada govern

Aquest conveni entrarà en vigor el 
dia 1 de juliol de 2020 i serà vigent 
per un període de quatre anys. Els 
signants poden acordar unànimement 

la pròrroga del mateix, de forma ex-
pressa, i fins a un màxim de quatre 
anys més.

NOU SECRETARI
Degut que la plaça de secretari/a 
de l’Ajuntament estava ocupada de 
manera provisional per la Sra. Núria 
Moral Ferrés des de l’últim trimestre 
de l’any passat i vista la Resolució de 
25 de febrer de 2020, de la Direcció 
General de la Funció Pública, pel que 
es resol el concurs unitari de provisió 
de llocs de treball reservats a funci-
onaris de l’Administració Local amb 
habilitació de caràcter nacional, es va 
adjudicar el lloc de treball de secretari 
de l’Ajuntament de Cassà de la Selva 
al Sr. Ignacio López Salvador. El nome-
nament es va fer aquest passat 9 de 
juny.

INICI DE LES OBRES D’AMPLIACIÓ 
DE LA DEPURADORA
Des de l’Agència Catalana de l’Aigua 
(ACA) s’ha comunicat el comença-
ment de les obres d’ampliació de la 
depuradora (EDAR) de Cassà, situada 
al veïnat de Mosqueroles, per aquest 
propers mesos juliol i agost.

Tal i com es va informar el passat 
mes de desembre, les millores faran 
possible garantir les necessitats de 
sanejament actuals i futures de Cas-
sà i de Llagostera, ja que la planta 
gairebé duplicarà la seva capacitat de 
tractament, passant dels 2.984 m3/
dia (17.406 habitants equivalents) als 
5.968 m3/dia (29.840 habitants 
equivalents).

COMENCEN A INSTAL·LAR-SE 
ELS CONTROLS D’ACCÉS A 
L’AJUNTAMENT
Aquest mes de juny s’han començat a 
instal·lar els nous aparells de control 
horari pels treballadors municipals i 
ja s’han fet les primeres proves. De-
gut a l’estat d’alarma no s’ha pogut 
fer abans la instal·lació dels diferents 
aparells en els edificis municipals i es 
té previst que tots estiguin en funcio-
nament aquest mes de juliol.

A l’edifici de can Nadal es posarà 
un aparell facial (per fitxar mitjançant 
reconeixement de la cara) i a la resta 
de llocs seran biomètrics. L’empresa 
NOVOSTORM SOFTWARE I TECNOLO-
GIA, SLU s’encarregarà de la instal-
lació, implementació i manteniment 
del software de gestió horària i de 
control d’accés.

Amb aquest contracte es donarà 
un nou servei per gestionar adequa-
dament les jornades i horaris dels em-
pleats així com els serveis que facilitin 
la gestió dels permisos, llicències i va-
cances del personal de l’Ajuntament i 
dels seus organismes autònoms. 
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Urbanisme - Via pública - Veïnats

CAMPANYA CIVISME 
COMUNITATS VEÏNS
Degut als continus aboca-
ments de voluminosos a la 
via pública l’àrea de Medi 
ambient i de Ciutadania es-
tan duent una campanya 
de sensibilització als veïns 
de les comunitats de veïns 
nombroses per recordar a 
on s’han de deixar les dei-
xalles, com millorar el reci-
clatge i com gestionar els 
voluminosos.

S’han repartit  cartells 
informatius en diferents 
llocs del poble on es detec-
ten aquests poblemes.

ASFALTATGE 
DEL CARRER 
CATALUNYA

Durant l’última 
setmana de maig 
i la primera de 
juny s’han fet i 
acabat els treballs 
d’aglomerat del 
carrer i la senya-
lització vertical. Es 
va començar per 
un fresat a una 
part del carrer, la 
col·locació d’una 
subbase ben forta 
i el posterior asfal-
tatge.

A PUNT PER ESTRENAR L’APARCAMENT DE 
CAN MOLINAS
S’ha enderrocat les parets perimetrals i s’ha recollit tota 
la runa. Queda pendent l’obra d’ampliació de la vore-
ra i que els propietaris prepararin el terreny amb una 
subbase compactada i sauló. Es treballa per què aquest 
mateix mes de juliol ja es pugui obrir al públic.

NOVA VORERA AL CARRER ENRIC CORIS
Durant aquest mes de 
juny s’han fet les obres 
de millora del tram final 
de la vorera del carrer 
Enric Coris fins la cruï-
lla amb el C/ Migdia i la 
Bisbal.

L’obra ha consistit en la 
canalització del desaigua 
i fer una vorera formigo-
nada a la mateixa alçada 
que l’existent que dona la 
volta al transformador, 
garantint d’aquesta ma-
nera la seguretat dels 
veïns.

L’obra quedarà aca-
bada amb el pintat d’un 
pas de vianants per fer 
el creuament del carrer 
a aquella altura i poder accedir amb un pas arreglat a 
l’aparcament del c/ Migdia.

AVANCEN LENTAMENT LES 
OBRES DE L’APARCAMENT DEL 
PASSEIG FERROCARRIL
Aquesta obra ha estat aturada du-
rant la crisi del COVID i fins a prin-
cipis de mes de juny l’empresa no 
ha reiniciat l’obra. L’empresa està 
recuperant i distribuint treballadors i 
s’està coordinant amb els proveïdors 
perquè els hi serveixin els materi-
als que necessiten. Durant aquests 
últims dies ja han fet feines com el 
transplantament d’uns arbres, instal-
lació sistema de de reg, col·locació 
de panots de la vorera del costat de 
la zona verda de la piscina i s’ha com-
pactat la subbase i s’ha col.locat la 
passarel.la que passa per sobre de 
la riera. Queda pendent col·locar al-
gunes il·luminàes, formigonar el car-
ril bici i asfaltar el vial.
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AIGÜATS I INUNDACIONS
Des de finals de maig que s’estan re-
petint diverosso episodis de pluges 
i algunes mab molta intensitat, so-
bretot les del 10 de juny. El resultat 

d’aquest aiguat, molt intens, va afec-
tar a tota la població i va ocasionar 
inundacions a baixos, aparcaments, 
desprendiments de marges, desbor-
daments de rieres, talls momentanis 

de la circulació a la variant, moltes 
goteres als centres educatius i molts 
sediments i restes vegetals a la via 
pública.

Un aiguat retarda l’obertura de la piscina d’estiu

Esports

La forta pluja del passat dime-
cres 10 de juny a la tarda, que 
va arribar a pics d’intensitat 
de 443mm/h, a les 15:24h, 
ha afectat greument les instal-
lacions de la piscina d’estiu: la 
sala de màquines que va quedar 
totalment inundada, el vas de la 
piscina, que va recollir tota l’aigua 
i el fang de l’entorn, i de la rie-
ra, que va desbordar a la zona de 
gespa.

Degut a la tempesta van quedar 
afectats els motors, necessaris 
per a la filtració de l’aigua i que 
en garanteixen la qualitat i caldrà 
reparar-los. També, caldrà buidar, 
netejar i tornar a omplir el vas de 
la piscina, que ja estava apunt per començar la seva activi-
tat el proper 20 de juny.

Per anar a la piscina d’estiu s’haurà de reservar cita per 
les diferentes franges horàries, facilitant que tothom hi pu-
gui anar, un moment o un altre. El fet de fer-ho amb cita 
prèvia, que es farà a través de la web de la piscina, és per 
controlar l’aforament, i així poguer assegurar les mesures 
de distanciament i higiènques per a tots els usuaris. 

PREPARATIUS PER REMPRENDRE L’ACTIVITAT
Des de la regidoria d’esports s’està preparant la zona es-
portiva, piscina coberta i la piscina d’estiu.

Pel què fa als pavellons s’han pintant vestidors i portes 
del PAV3. Al pavelló del Foment ja van començar les obres 
d’impermeabilització de la teulada i es va a bon ritme se-
gons les previsions fetes

Pel que fa al futbol s’han muntat noves porteries ja que 
les que hi havia, com que eren mòvils i tenien molt d’ús, 
estaven molt malmeses. 

La piscina coberta, com que ja es va passar a la fase3, 
es van obrir les portes al públic el 15 de juny, això sí, amb 
cita prèvia tant per utilitzar la piscina coberta, fer classes 
dirigides o anar a sala de màquines. Les administratives de 
la piscina estan fent trucades a cada usuari de la piscina 
coberta per explicar personalment com anirà tot aquest 
procès i què han de fer quan siguin  a les instal·lacions. 
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Promoció econòmica

Es reforçarà el servei de l’Espai Feina, 
incrementant l’horari d’atenció en un 
50% per poder fer front a les neces-
sitats. Durant els tres últims mesos, 
aquest servei ha mediat en 13 inser-
cions directes i ha portat a terme 
60 sessions d’orientació per ajudar 
a aquells qui busquen feina i durant 
l’època de confinament s’han celebrat 
sessions de formació a través de vide-
oconferència per poder seguir donant 
servei a aquells qui ho requerien. 

REPRESA DEL CURSOS FORMA-
TIUS
A nivell formatiu, s’ha reprès els cur-
sos que es porten a terme a Cassà de 
la Selva a través de l’IDFO (Institut per 
al Desenvolupament de la Formació i 
l’Ocupació) i s’estan preparant els cur-
sos que es programaran a partir del 
segon semestre: Seguretat alimenta-
ria, Comerç electrònic i botiga virtual, 
i Anglès nivel B1.2. Tots aquells qui 
estiguin interessats en assistir-hi o 
obtenir més informació poden contac-
tar amb l’Àrea de Promoci Econòmica 
a Can Trinxeria. 

ACORDS AMB LA CAMBRA DE 
COMERÇ DE SANT FELIU
Pel que fa al comerç, s’ha portat a 
terme un video promocional del co-
merç a Cassà per posar en valor la 
importància el comerç de proximitat 
i per fer pal·lès la seva importància 

Accions i mesures per contrarestar 
els efectes del Covid-19

SEGONA CAMPANYA DE PROMOCIÓ TURÍSTICA
S’ha fet públic la segona campanya promocional “De l’arbre al tap, del 

tap a la taula” edició 2020, que organitza el Consorci de les Gavarres i 
en el qual col·labora l’Ajuntament de Cassà.

L’any passat va ser la primera edició d’aquesta iniciativa i es van comp-
tabilitzar un total de 42 visitants a Cassà. És una xifra ‘modesta’ però es 
va valorar bé tenint en compte que el suro no és un recurs turístic massa 
treballat a la nostra zona. 

En la present edició, que està programada durant 5 caps de setmana 
(juliol i agost  està orientada principalment a visitants que hi ha en el 
territori de la Costa Brava i Girona.

Les activitats a Cassà són: pela del suro i esmorzar de peladors a can 
Vilallonga, visita d’alguns elements de la Ruta del Suro i tast de vins de 
la DO Empordà. A can Trinxeria, podran visitar l’exposicó de la Sala del 
Suro i fer un tast de vins. 

en el teixit municipal. De la mateixa 
manera s’ha tancat un conveni de col-
laboració amb la Cambra de Comerç 
de Sant Feliu per tal de que els co-
merços i empreses de Cassà puguin 
obtenir el “Punt Blanc”, una iniciativa 
de la pròpia Cambra que pretén donar 
confiança i seguretat als consumidors 
i també reconèixer la tasca de l’em-
presariat. Tots aquells comerços que 
hi estiguin interessats poden contac-
tar directament amb la Cambra de 
Comerç de Sant Feliu de Guíxols o bé 
amb l’Àrea de Promoció Econòmica 
de l’Ajuntament de Cassà.

Als establiments que per mitjà d’una 
declaració de responsabilitat assumei-
xen la implantació de les mesures de 
seguretat i higiene establertes en 
els protocols dictats pel Ministeri de 
Sanitat, es col·loca el distintiu PUNT 
BLANC en un lloc visible. 

Per altra banda, s’ha aprovat un an-
nex al conveni marc de col·laboració 
amb la Cambra per a la implantació 
del programa de suport i orientació 
a l’emprenedoria.  Aquest acord su-
posarà una millora de l’eficiència dels 
serveis d’atenció i suport a l’emprene-
doria que s’ofereixen des de l’Àrea de 
Promoció Econòmica. Aquest progra-
ma es prestarà a les dependències 
de l’Ajuntament i la Cambra posarà a 
disposició de l’Ajuntament un tècnic 
especialitzat en assessorament en la 
creació d’empreses. 

MESURES DE REACTIVACIÓ
Per últim s’està treballant en les me-
sures de reactivació que es posaran 
en marxa al municipi per tal de que els 
comerços i empreses puguin rebre el 
suport de l’Ajuntament per superar 
aquests moment. S’han iniciat les 
converses amb tots els partits polítics 
i s’està preparant una taula de treball 
per afrontar aquest tema amb el mà-
xim consens. 

ELS ERTO CONTINUEN 
CREIXENT
A Cassà actualment hi ha 55 ERTO 
que afecten 688 persones treballado-
res. En relació a les dades de fa un 
mes a data 1 de maig, en què a Cas-
sà hi havia 98 expedients i 673 perso-
nes afectades, s’observa en el darrer 
mes una disminució de  43 ERTO però 
per contra hi ha  un increment de 15 
persones afectades.  

NOU RECURS EDUCATIU DES 
DE L’ICS
S’ha fet difusió a l’IES de Cassà del 
recurs educatiu ‘Webinar introducció 
al sector surer català’ que ha prepa-
rat l’Institut Català del Suro (ICSuro) 
pels instituts del territori surer de les 
Gavarres. Està adreçat a estudiants 
d’ESO i Batxillerat. Conjuntament amb 
l’Àrea d’Educació s’ha fet arribar als 
instituts de Cassà i s’ha recomanat 
la seva execució. 3 classes progra-
mades la primera setmana de juny a 
l’institut de Cassà als alumnes de 1r 
de batxillerat.

46    Llumiguia · núm. 808 · juny 2020 



En (des)confinament Des de la Casa de la Vila

NO ENS HEM ATURAT
La cultura d’aquest poble no ha 
parat. Ni pararà. S’han celebrat di-
ferent actes de la Festa Major en 
streamming i s’ha inaugurat la sala 
d’exposicions virtuals amb els dibui-
xos de la 37º edició de Colors Sobre 
l’Asfalt. 

En breu rependrem la programació 
cultura presencial, amb les mesures 
de seguretat i precaucions necessà-
ries. Tornaran les Nits a la Coma, ara 
des del pati de Can Trinxeria, a partir 
de l’últim divendres de juny i tindrem 
el Solfejant amb un cartell íntim i es-
pecial, amb Rita Payés i Joan Fort 
Quartet, Raquel Lúa, Paula Grande  
i Vic Moline, Les Fourchettes i tan-
carà el cicle Meritxell Neddermann. 
Les entrades de Solfejant només es 
podran comprar a través de la venta 
anticipada a ticketea.com i a la Sala 
Galà. L’aforament estarà limitat a 80 
persones, i es valorarà la possibilitat 
de fer una sessió doble per aquells 
espectacles en els que les entrades 
s’exhaureixin. Trobareu més informa-
ció a www.cassa.cat/solfejant

Per últim, informar-vos que les 
tardes i nits d’estiu estaran plenes 
d’actes per poder gaudir, de forma 
diferent a com ho feiem fins ara, 
del cinema a la fresca de la mà del 
Cineclub Vuitimig, de contes per a 
infants, i de divendres amb música. 
Ben aviat us oferirem més informa-
ció d’aquestes inciatives. 

Des de l’Àrea de Cultura. Esperem 
poder tornar progressivament a la 
normalitat i tenir quant més aviat mi-
llor la cultura a l’abast de tots. 

Serveis socials / Salut
LA RESIDÈNCIA GERIÀTRICA 
SANT JOSEP DE CASSÀ, DECLA-
RADA CENTRE VERD
 La comissió de residències territorial 
del Gironès, Pla de l’Estany i Selva in-
terior, un cop analitzat l’estat epidemi-
ològic i la disponibilitat d’espais per a 
possibles aïllaments i visites de fami-
liars, ha resolt declarar la Residència 
Geriàtrica Sant Josep de Cassà com 
a centre verd (net) d’acord amb les 
recomanacions dels protocols del de-
partament de Salut de la Generalitat 
de Catalunya.

Les famílies a partir de dimarts 16 
de juny poden demanar cita prèvia a la 
Residència per anar a veure els seus 
familiars tot i que s’han de seguir tota 
una sèrie de protocols molt estrictes.

A l’espai interior es podrà fer una 
visita al matí i una a la tarda, cada 
dia, per poder garantir la supervisió 
per part del personal gerocultor i per 
poder fer la neteja i desinfecció que 
correspon. Cada visita serà de 30 mi-
nuts de durada. 

Als espais exteriors de la Residèn-
cia, es podran programar diferents 
visites a la mateixa hora (10 minuts 
de diferència entra cadascuna per evi-
tar esperes a l’entrada o cues). Cada 
visita durarà també 30 minuts. Per 
fer-ho: els espais de visita estaran es-
tablerts i delimitats per zones. Cada 
zona hi haurà prou espai per garantir 
certa intimitat. 

Per entrar i sortir se seguiran els 
circuits marcats. A l’entrada es fa-
cilitarà hidrogel per a la neteja de 
mans, es prendrà la temperatura als 
visitants i es recollirà el document 

de compromís i autoresponsabilitat. 
Les persones usuàries i les famílies 
no podran tenir contacte físic i en tot 
moment caldrà mantenir la distància 
de seguretat. 

COL·LABOREM AMB LA FUNDA-
CIÓ CATALANA D’ELA
L’Ajuntament de Cassà va col·laborar 
amb la campanya de la Fundació Ca-
talana d’ELA  del dia 21 de juny, ” FES 
UN GEST PER L’ELA”.

Recordem que a Catalunya hi ha 
més de 400 persones afectades 
d’ELA, les quals son considerades 
col·lectiu d’alt risc davant la crisis de 
la COVID19.  

Cultura

FINAL DE LA  4A EDICIÓ 
(2020) YOUNG TALENT GIRO-
NÈS A CASSÀ
La final del concurs d’enguany es 
va celebrar el passat dijous 11 de 
juny en versió confinart a can Trin-
xeria de Cassà.

Aquest concurs està adreçat als 
joves de la comarca del Gironès 
amb talent en diverses 

Young Talent hi poden participar 
joves del Gironès entre 15 i 29 
anys, on cada participant té l’opor-
tunitat de demostrar el seu talent 
artístic davant d’un jurat. Hi ha sis 
disciplines artístiques: arts visuals; 
arts escèniques; arts plàstiques, 
música, escriptura i dansa en les 
quals s’hi pot participar individual-
ment o en grup.

Cultura
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INSCRIPCIONS ESCOLARS
A través de la web i  les xarxes socials 
de l’Ajuntament vam anar informant de 
com evolucionava el procediment de la 
preinscripció escolar durant el confina-
ment. Hi ha hagut atenció ciutadana en 
tot moment, tant per correu electrònic 
com telefònicament. També s’ha trucat 
a aquelles famílies que el curs vinent 
tenen infants que han d’iniciar P3 i no 
s’havien preinscrit. A les que no es van 
poder contactar, es va fer una visita 
als domicilis per tal d’avisar-les i convo-
car-les a l’Ajuntament per així poder-los 
fer atenció personalitzada i ajudar-les 
amb allò que fes falta.

A partir del dilluns 1 de juny, els cinc 
centres escolars de Cassà de la Selva 
van reobrir portes, seguint les direc-
trius del Departament d’Educació. Des 
de l’Ajuntament hem col·laborat en 
subministrar tots aquells elements de 
protecció, neteja i seguretat que des 
dels centres educatius ens han dema-
nat. A part d’això s’han comprat 10 ter-
mòmetres (2 per escola) i gràcies a la 
col·laboració de l’Esteve Camós, s’han 
facilitat també 30 viseres protectores 
per a les escoles.

Desinfecció exterior dels centres
El curs que vinent l’Ajuntament de 

Cassà de la Selva conjuntament amb 
l’Ajuntament de Llagostera oferirem el 
PFI (Programa de Formació i Inserció) 
d’auxiliar de vivers i jardins. El PFI és 
una formació professional inicial que 
va dirigida a alumnat de 16 a 21 anys 
que no disposen del graduat d’ESO. 
L’alumnat del PFI, un dia a la setmana, 
farà les classes a Cassà de la Selva als 
horts urbans i també disposaran d’una 
aula al barracó del CREC. 

NO ENS DONEN CAP CICLE FOR-
MATIU
Des del Departament d’Educació no 
han autoritzat les dues propostes de 
cicles formatius de grau mitjà que es 
varen sol·licitar des de l’INS Cassà amb 
el recolzament de l’Ajuntament, que 
eren el de Conducció d’Activitats Fisico-
esportives en el Medi Natural i Emer-
gències i protecció civil. Malgrat això, 
tenim clar que no deixarem de treballar 
per tal d’impulsar el desenvolupament 
d’un Cicle Formatiu de Grau Mitjà que 
ampliï la oferta de formació postobliga-
tòria i que treballi en la línia d’oferir el 
màxim d’oportunitats educatives a la 
ciutadania. Tornarem a fer la petició de 
cares al curs vinent i, si des del Depar-
tament ens informen que tenim noves 
possibilitats d’autorització amb aquests 
mateixos cicles, repetirem la demanda. 
Agrair a totes aquelles entitats i serveis 
relacionats amb aquests dos cicles la 
seva col·laboració i suport que ens van 
donar en tot moment.

REFORÇ ESCOLAR A L’ESTIU
Per tal de donar resposta a les desi-
gualtats educatives que la crisi sani-
tària està generant, estem preparant 
una activitat de reforç escolar a l’estiu 
(1 mes) pels infants i adolescents amb 
vulnerabilitat social. Aquesta activitat 
englobarà alumnat des de primer de 
primària fins a quart d’ESO decidit des 
dels diferents centres. L’activitat vol ser 
complementària als casals d’estiu i per 
tant, l’horari serà de tardes. De la ma-
teixa manera, també s’està treballant 
perquè el Servei d’Atenció Diürna pugui 
atendre infants aquest estiu ja sigui de 
forma individual o grupal. 

ESCOLA DE MÚSICA
Pel que fa a l’escola de música continu-
arà fent les classes de manera telemà-
tica de seguiment individualitzat i grupal 
fins el 19 juny. També s’estan duent a 
terme els exàmens de final de curs en 
línia. Les famílies no paguen les quotes 
des de l’inici de l’estat d’alarma.

Com que no hi ha pogut haver set-
mana de la música ni cantates de final 
de curs, estan organitzant un cicle de 
concerts telemàtics durant la setmana 
del 8 al 12 de juny, i també participaran 
en l’entrega dels premis dels Colors so-
bre l’asfalt confinats, que tindrà lloc el 
dissabte, dia 13 de juny.

17 PROPOSTES D’ACTIVITATS 
D’ESTIU A CASSÀ
Les activitats d’estiu d’enguany s’han 
preparat de forma coordinada entre les 
àrees de joventut, educació i esports, 
amb les adequacions pertinents per 
donar compliment a la normativa i els 
protocols dictaminats pel Govern de la 
Generalitat. L’oferta de casals d’estiu es 
pot consultar a les pàgines web de Sala 
Galà i de l’Ajuntament. 

Les activitats d’estiu 2020 que es 
duran a terme a Cassà de la Selva són: 
Casal Jove 2020; Matins D’art; Casalet 
Llar d’infants Taps; Entrenament d’es-
tiu UDCassà; Activitats d’estiu Foment 
Deportiu Cassanenc; Activitats d’estiu 
Club Tennis Cassà; Casal de Natura 
Can Vilallonga; Casal d’estiu Imagic; 
Summer Fun Weeks - Kids&Us; Casal 
de Natura i Equitació - Can Comas; Idio-
ma’t - Cursos D’idiomes; Curset Dansa 
Ballem; Kensington School; Curs Musi-
cal Estiu 2020 - Abba Mamma Mia!; 
Casal d’estiu La Salle Bàsquet + Repàs; 
Matinals de Ciclisme + Activitats Diver-
ses; i Casal d’estiu Aldric
NOU IMPULS A LA LLAR 
D’INFANTS
L’equip de govern amb la voluntat de 
donar un impuls a les inscripcions de 
la Llar d’Infants ha aprovat unes noves 
quotes en les que es rebaixa la quota, 

la matrícula i l’import del material i as-
segurança. Aquestes són les quotes:

Matrícula: 65,00 €
Material i assegurança: 40,00 € (es 

repartiran en dos terminis)
Jornada matí i tarda (11 mensuali-

tats):
Empadronats a Cassà de la Selva, 

Sant Andreu Salou i Llambilles: 165,00 
€.

Per als no residents a les poblacions 
abans esmentades: 190,00 €.

Mitja jornada de matí o tarda:
Empadronats a Cassà de la Selva, 

Sant Andreu Salou i Llambilles: 108,00 
€

Per a a la resta: 136,00 €
Com a novetat, també s’aplicarà la 

mateixa quota que els veïns de Cassà, 
pel servei de la llar d’infants, a aquelles 
famílies que no estiguin empadronades 
a Cassà però que almenys  un membre 
treballi al poble.

OBERTURA DE LA BIBLIOTECA
En la segona fase, a partir del 15 de 
juny, es podrà fer ús dels ordinadors 
a través de cita prèvia i caldrà portar 
mascareta. Caldrà reservar hora per 
telèfon o per correu electrònic, i només 
es podrà fer ús del servei d’impressió 
si ja es disposa de crèdit amb anterio-
ritat. L’aforament serà limitat. Restem 
a l’espera de les condicions de la fase 
3 establertes per la Generalitat de Ca-
talunya.

L’obertura s’ha realitzat seguint en 
tot moment les condicions tècniques 
i d’higiene imposades a les ordres mi-
nisterials publicades al BOE, així com 
també seguint el protocol del Servei de 
Biblioteques de la Generalitat. A més 
els documents retornats passen una 
quarantena de 14 dies per a més se-
guretat. 

Atès que la biblioteca és un espai pú-
blic, els majors de 6 anys han d’acce-
dir-hi obligatòriament amb mascareta i 
caldrà seguir les indicacions d’accés. A 
l’entrada hi ha gel hidroalcohòlic a dis-
posició dels usuaris. Els menors de 14 
anys hi han d’accedir acompanyats d’1 
adult. 

CENTRE DIÜRN OBERT EL JULIOL
Atès el conveni de col·laboració signat 
entre el Consorci de Benestar Social 
Gironès-Salt (CBSGS), el Consell Comar-
cal del Gironès i l’Ajuntament de Cassà 
per executar el Servei d’Atenció Diürna 
de Cassà de la Selva durant l’exercici 
2020, s’ha considerat necessaridesen-
volupar aquest mes de juliol (del 29 de 
juny al 31 de juliol) una activitat d’es-
tiu pels infants atesos. Es faria un únic 
grup de 10 infants, en l’horari de dilluns 
a divendres de 9 a 13h i a l’espai que ja 
tenen ubicat al Casal dels Jubilats. 

Des de la Casa de la Vila En (des)confinament

Educació - Ensenyament
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ANYS

perquè junts ens en sortirem

als nostres anunciants,
lectors,

subscriptors
i punts de venda

i confiem que continuareu estant al nostre costat

gràcies

Compra

SOM 

imprescindibles ARA 

més que mai AJUDA’NS 

i llegeix 

Premsa Comarcal
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Cassà al dia Ajuntament / Àrea de Cultura

Escola Municipal de Música Pere Mercader

A l’escola de música Pere Mercader encarem 
el final de curs d’una forma ben especial: con-
certs confinats i avaluacions telemàtiques. 

Les circumstàncies ens ha portat a tots 
a adaptar-nos a les noves tecnologies per 
fer-los realitat. Tan és així que la penúltima 
setmana de juny s’han organitzat petites 
audicions a casa dels propis alumnes, que 
poden portar de públic fins a un màxim de 
10 persones, tal com determina la fase del 
confinament en la que estem. Així doncs, la 
majoria d’alumnes, acompanyats dels seus 
familiars, i en alguns casos, d’amics, han 
ofert privadament el que en l’antiguitat s’ha-
gués definit com a Concerts de Cambra: 
sense perruques ni grans ornaments, però 
sí que tots ben vestits per l’ocasió. 

El resultat ha estat prop d’un centenar de 
mini- concerts que al llarg de la setmana 
han omplert les cases de música, tot fent 
un petit homenatge al que hagués estat, 
salvant les distàncies, el Cassà es vesteix 
de música.

També s’han dut a terme les audicions 
col·lectives dels llenguatges, a través d’una 
macro-sala de Zoom, on hi ha pogut assistir 
tant els companys com les seves famílies. 

Pel que fa al grup de menuts d’Iniciació 
Musical, que a setembre decideixen ins-
trument, hem estat presentant la Roda 
d’Instruments també de forma telemàtica. 
Adaptant gravacions que els professors de 
l’escola ens han preparat per tal d’acostar 
els infants a l’instrument, tal com podeu ob-
servar en algunes fotografies.

El dia 13 de juny l’escola ha fet una peti-
ta col·laboració en l’entrega de premis de 
“Colors sobre l’asfalt”, on s’han interpretat 
tres peces breus: un solo de violoncel, un 
duet de trombó i piano i un solo de flauta 
travessera, que ens han ofert alguns dels 
alumnes més avançats de l’escola en els 
respectius instruments.

Finalment, la darrera setmana del curs 
l’hem dedicat a les avaluacions.

Des de l’escola us volem agraïr a les fa-
mílies la bona predisposició per tirar enda-
vant amb les classes telemàtiques, tot i les 
dificultats vinculades a la distància, i també 
agrair a l’Ajuntament les facilitats que ens 
ha donat tot i la incertesa de les circums-
tàncies de l’estat d’alarma. 

Us desitgem a tots bona salut i bones va-
cances! 

I recordeu sempre... Qui canta, els mals 
espanta!!

Aida Hospital / Directora de l’Escola de Música 
Municipal Pere Mercader

El confinament no ens treu 
les ganes de tocar música

50    Llumiguia · núm. 808 · juny 2020 



Ajuntament / Àrea de Cultura Cassà al dia

Biblioteca Municipal de Cassà de la Selva
TORNEM AL VOSTRE SERVEI
Des del dilluns 25 de maig la Biblio-
teca torna a oferir alguns dels seus 
serveis. Tot l’equip de la biblioteca 
està molt content de tornar-vos a 
veure!

En la primera fase només s’ofe-
reix el servei de préstec i devolució 
de documents amb un horari redu-
ït. Obrim els dilluns, dimarts i diven-
dres, de 4 a 2/4 de 8, i dimecres 
i dijous, de 9 a 2/4 de 2. També 
s’ha obert la bústia de retorns i es 
recomana demanar els documents 
que es vulguin emportar per correu 
electrònic a biblioteca@salagala.
cat o per telèfon, al 972462820, 
ja que encara no està permès l’accés a 
la col·lecció documental. 

En la segona fase, a partir del 15 de 
juny, es podrà fer ús dels ordinadors 
a través de cita prèvia i caldrà portar 
mascareta. Caldrà reservar hora per 
telèfon o per correu electrònic, i només 
es podrà fer ús del servei d’impressió 
si ja es disposa de crèdit amb anterio-
ritat. L’aforament serà limitat. Restem 
a l’espera de les condicions de la fase 
3 establertes per la Generalitat de Ca-
talunya.

L’obertura s’ha realitzat seguint en 
tot moment les condicions tècniques 
i d’higiene imposades a les ordres mi-
nisterials publicades al BOE, així com 

també seguint el protocol del Servei de 
Biblioteques de la Generalitat. A més 
els documents retornats passen una 
quarantena de 14 dies per a més se-
guretat. 

Atès que la biblioteca és un espai pú-
blic, els majors de 6 anys han d’acce-
dir-hi obligatòriament amb mascareta i 
caldrà seguir les indicacions d’accés. A 
l’entrada hi ha gel hidroalcohòlic a dis-
posició dels usuaris. Els menors de 14 
anys hi han d’accedir acompanyats d’1 
adult. 

Anirem informant de la resta de ser-
veis que es vagin recuperant. Troba-
reu més informació a la nostra web a 
l’apartat “Reobertura de la biblioteca”.

El servei de Préstec Interbibliote-
cari no s’ha restablert i no podem 
demanar documents a altres bi-
blioteques. Però si no sabeu quins 
documents tenim disponibles a la 
biblioteca podeu accedir al catàleg 
col·lectiu ARGUS. A les nostres xar-
xes socials,  Instagram: @bibliote-
cacassa o facebook: @bibliotecade-
cassa trobareu una petita infografia 
per saber localitzar els documents.  

Si no domineu el catàleg o no 
sabeu quins llibres triar no us pre-
ocupeu! Us fem lots personalitzats. 
Triem lectures diverses adaptades 
a l’edat i als gustos personals. En-
via’ns un correu a biblioteca@sa-

lagala.cat o truca’ns al 972462820. 
Estarem encantades d’ajudar-te!

I com sempre a les nostres xarxes 
socials trobareu recomanacions de lli-
bres, còmics, pel·lícules, etc.  

Finalment us podem avançar que re-
prendrem els clubs de lectura de ma-
nera presencial a partir del juliol, si la 
situació continua evolucionant favora-
blement. 

Farem la cloenda dels clubs de lectu-
ra familiar i juvenil i  recuperarem les 
sessions no fetes del club de lectura del 
dilluns. El club de lectura dels dimecres 
s’ha decidit reprendre al setembre. 

Us esperem amb molta il·lusió i ga-
nes de compartir lectures!

Recomanaci-
ons:

PER A ADULTS
Si aquest carrer 
fos meu de Stefanie 
Kremser
“Si aquest carrer fos 
meu” és una auto-
biografia literària a 
partir de la qual Ste-
fanie Kremser ens 
apropa als 22 llocs 
on ha viscut, com-
parteix amb nosal-
tres reflexions sobre 
la identitat, la llen-
gua, i ens parla del desarrelament, de 
la família, dels indrets que estima i de 
les persones que l’han acompanyat al 
llarg de la vida; ens permet també fer 
un passeig per Barcelona, São Paulo, 
Nova York, Cochabamba, Gierath... 
Comiats, arribades, records, expli-
cats amb molta tendresa i vitalitat.

 Som d’allà on vivim o del lloc on 
naixem? Som d’on hem nascut o del 
lloc on hem creat els vincles més pro-
funds? Quin és el nostre lloc? Neces-
sitem pertànyer a un lloc per ser feli-
ços? Per reflexionar i debatre.

PER A INFANTS
Los espeluznantes casos de Mar-

go Maloo de Drew Weing
 Un còmic amb tots els ingredients 

per guanyar lectors i entusiasmar els 
petits amants de les històries amb vi-
nyetes. 

Drew Weing aconsegueix amb unes 
il·lustracions molt expressives, de co-
lors vius i siluetes perfilades atrapar el 
lector. Els dos protagonistes són molt 
diferents però hauran de col·laborar 
junts si volen aconseguir resoldre els 
problemes que amaga EcoCity.

 Només d’arribar, en Charles comen-

ça a sospitar que passa 
alguna cosa sobrenatu-
ral... Quan finalment 
les seves sospites es 
confirmen amb l’apari-
ció d’un monstre al seu 
armari, entra en ac-
ció Margo Maloo, una 
enigmàtica noia que es 
presenta com a media-
dora de monstres. 

 En aquest fet rau l’ori-
ginalitat d’aquest còmic 
que complementa a la 
perfecció la típica his-
tòria de monstres i de-
tectius que tant d’èxit 
té en la literatura per a 

infants i joves. I es que la Margo no és 
només una detectiu, sinó que gràcies 
als seus grans coneixements sobre 
els monstres i criatures i les seves 
habilitats per solucionar els conflictes 
a través de la negociació i el diàleg, 
aconsegueix salvar moltes criatures 
en perill... fins i tot en Charles.

 El format del llibre, apaïsat amb 
cartoné i de mida reduïda el fan molt 
pràctic i atractiu. Una lectura diver-
tida amb aventures, monstres i tocs 
d’humor i que nosaltres ja tenim a la 
biblioteca esperant els seus lectors!

juny 2020 · núm. 808 · Llumiguia    51



Cassà al dia Ajuntament / Àrea de Cultura

El passat 6 i 7 de juny es va celebrar 
el 37è Colors sobre l’asfalt, enguany, 
confinat. Els participants van poder 
recollir els guixos a Magatzems Tàlia 
i havien d’enviar una foto del dibuix, 

fet a casa o a l’espai habilitat davant 
del Pavelló polivalent, sobre la temà-
tica del confinament. En total, varem 
rebre 73 propostes dels 157 inscrits 
al concurs. Felicitem a tots els parti-

cipants!
El jurat, format per Alba Abulí, 

Montse Miralles, Ció Abellí i Mariona 
Puigbaldoyra, va decidir atorgar els 
següents premis:

Tot i el confinament, concurs 
de Dibuix sobre l’Asfalt

P3, P4 i P5:

1R PREMI:  SARA MARTÍ PÉREZ / 2S PREMI: ADRIÀ MATARRODONA / 3R PREMI: ONA CARBÓ TOMÀS

Cicle Inicial:

1R PREMI:  DAMIAN MORENO   /   2N PREMI: SERGI DILMÉ       /     3R PREMI: JANA BRUGUÉ

Adults: 1R PREMI:  GEMMA LLIMONA ALEMANY

Escola Municipal d’Art Josep Lloveras
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Ajuntament / Àrea de Cultura Cassà al dia

Cicle Mitjà:

1R PREMI:  LAIA ARJONA      /       2N PREMI: EMMA MARTÍ PÈREZ  /   3R PREMI: RARES CRISTIAN

Cicle Superior:

1R PREMI:  MERCÈ TORRENTÓ / 2N PREMI: LARISA MIHAELA   /   3R PREMI: ROGER MUNDET COSTA

FESTA MAJOR CONFINADA
El passat cap de setmana del 6 i 7 de juny es va celebrar la Festa Major confi-
nada. L’àrea de joventut va col·laborar en el Cassà es vesteix de música, aquest 
any no vam poder gaudir d’un Cassà es vesteix de música amb normalitat, i els 
músics del nostres municipi no feien les seves actuacions al carrer ni als jardins 
privats, sinó que els veïns de Cassà els van poder veure i escoltar en directe per 
streaming. És cert que no és el mateix fer arribar la música a través d’una pan-
talla, però com molts dels músics van dir durant l’acta, que la música serveixi 

per apropar-nos els uns als altres, i 
per passar una mica millor la crisis 
sanitària. Aquesta edició va comptar 
amb 8 actuacions i al voltant d’una 
vintena d’artistes. Esperem que la 
situació se solucioni aviat i que la se-
güent edició del Cassà es Vesteix de 
Música pugui desenvolupar en nor-
malitat.

L’àrea de joventut també va col-
laborar en el Berenar Electrònic, on 
dos DJ del nostre poble ens van fer 
ballar de valent durant tota la tarda. 
La sessió va ser retransmesa en di-
recte i els veïns del poble, a banda 
de sentir la música també podien 
veure com Dj Degree i Dj Raver pun-
xaven les seves cançons.

YOUNG TALENT GIRONÈS 
CONFINART

Cassà acull la 4a edició del Young 
Talent Gironès, aquest any en versió 

Àrea de Joventut

confinada, anomenada Young Talent 
Gironès ConfinArt. La gala final se ce-
lebra el dijous 11 de juny, i serà re-
transmesa per streaming. El concurs 
té com a objectiu donar visibilitat al 
talent artístic dels joves de la comar-
ca del Gironès, i s’agrupa en sis dis-
ciplines diferents: Arts visuals, arts 
plàstiques, arts escèniques, música, 
escriptura i dansa. Enguany partici-
pen 5 joves de Cassà de la Selva.
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Cassà al dia Meteorològiques / Policia Local

Meteorològiques

MAIG 2020

Temperatures:
Mitjana del mes: 17,9 C  La mitja-

na de abril de Cassà és de 16,50º (+ 
1,4º)

Màxima absoluta: 31,8ºC dia 21 a 
2/4 menys 2 minuts de les dues del 
migdia.

Mínima absoluta: 8,4 ºC el dia 1 a 
les 7 en punt del matí.

Mitjana de les màximes: 25,47 
ºC 

Mitjana de les mínimes:   10,4 ºC

Pluges:
Cinc dies amb precipitació:
Dia   9  3,0 l 
Dia 10  3,1 l 
Dia 13  1,5 l 
Dia 14  7,7 l 
Dia 16  1,3 l
Pluja total: 16,7 litres. La mitjana 

de maig és de 60,61

CALORÓS I SEC
Els trets característica d’aquest maig 
han estat la calor i la sequera. S’han 
enregistrat temperatures que han 
ultrapassat en alguna ocasió els 30 
graus i hem quedat només a dues dè-
cimes del rècord de maig que el tenen 
els anys 1973 i 1992 amb 32º.

No s’ha complert la dita “pel maig 
cada dia un raig”, ja que només ha 
plogut cinc dies i encara poc: una 
quarta part del que sol fer-ho. 

Policia Local

ACCIDENTS MES DE MAIG

Accidents amb danys materials:
Dia 06:  - Psg. Vilaret. Vehicles implicats: Citroen Berlingo i Toyota Yaris
Dia 08:  - Vt. Matamala. Vehicles implicats: Tractor Landini 
Dia 13:  - C/ Castell. Vehicles implicats: BMW S3 i vianant.
Dia 18:  - Baixada de la Coma. Vehicles implicats: Seat Leon i Opel Vivaro
Dia 26:  - Germà Agustí. Vehicles implicats: Ford Kuga i Nissan Cabstar.

Accidents amb ferits:
Dia 05: - C/ Via . Vehicles implicats: Derbi Atlantis 1 ferit lleu.
Dia 30: - Vt. Les Serres. Vehicle implicat: Renault Megane 1 ferit lleu.
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Màximes, mínimes i pluges de  MAIG de 2020 
Temp. mitjana : 17,9º C  Pluja total : 16,7 litres                                 

Pluja Màximes Mínimes 

Recordem que es poden seguir les 
dades meteorològiques en directe a 

l’observatori de l’Ajuntament. L’enllaç 
és:  cassa.cat/meteo/

I EL MES DE  JUNY COMENÇA AMB UNA 
ALTRA TEMPESTA
Un xàfec de gran intensitat, acompanyat d’una 
mica de pedra i d’un fort vent,  va caure el dia 
10 de juny a primera hora de la tarda a Cassà, 
ocasionant nombroses inundacions en baixos   i 
garatges especialment al C/ Josep Pla, C/ Cer-
vantes, Músic Coll,   C/ Indústria i passeig Vila-
ret. Segons informà l’Ajuntament, la potència de 
l’aigua va aixecar moltes tapes d’embornals  en-
tre altres als següents carrers: C/Raval, C/Mig, 
Enric Coris, Bassegoda, Josep Pla, Músic Coll,   
Provincial i Marina,

Pel que fa al trànsit, el pas de la C65 amb 
la C-250 (Veïnat de Llebrers de Baix) va quedar 
inundat amb un vehicle atrapat sense ferits. Tam-
bé la tempesta va provocar la caiguda d’un arbre 
a la plaça Petita (foto de la dreta) i greus desper-
fectes  la piscina municipal descoberta

En l’episodi de pluja van caure més de 30 litres 
amb un pic (a les 15: 24) de 443.0 mm/h d’in-
tensitat, que poques vegades es veu.

Segons les dades recollides per Quim Massa, 
fins al 10  de juny ja portem 109,6 litres i en 
el que portem d’any 740,3 litres (i no som ni a 
la meitat!) . En tot l’any passat en varen caure 
642,2l i la mitjana de l’any a Cassà des del 1937 
és 699,34 per la qual cosa aquest 2020 pot ser 
d’autèntic rècord.
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Defuncions
MAIG 2020

Albert Rutllant Solà
Va morir el 3 de maig de 2020 a l’edat de 82 anys; era ca-
sat amb Encarnació del Val Rio i deixa dos fills, Albert i Jordi.

Miquel Clara Pla
Va morir el 6 de maig de 2020 a l’edat de 83 anys; era 
vidu de Montserrat Barrera.

Carme Parera Rigau
Va morir el 10 de maig de 2020 a l’edat de 81 anys; era 
vídua i deixa un fill, Josep.

Paca Fernández Jaime
Va morir l’11 de maig de 2020 a l’edat de 87 anys; era 
vídua de Ramon Jiménez Delgado i deixa un fill, Joan Ra-
mon.

Olga 
Esteve 
Matas

Va morir el 12 de maig de 2020 
a l’edat de 71 anys

A LA MILLOR MARE DEL 
MÓN, LA NOSTRA MARE!
Mare, eres una dona molt bona persona. Et dedicaves a 
ser mestressa de casa.

La nostra mare Olga era molt sincera, atenta i afectuosa 
amb tothom.

Li agradava molt cuinar i ho feia amb amor i tot era bo-
níssim, sobretot els diumenges quan ens reuníem a dinar 
tota la família a taula. La recordarem sempre amb el seu 
somriure immens i els seus ulls brillants de felicitat.

Les seves afeccions eren: anar els diumenges amb el 
pare a ballar al Casal dels Jubilats, a les Festes Majors, 
concerts, sardanes, viatjar, fer excursions i anar cada any 
a Montserrat però, el que més li agradava, era el futbol. 
Era seguidora del RCD Espanyol i sòcia la la penya Blanca i 
blava de Cassà i Comarca.

De molt joveneta havia treballat de perruquera a Llagos-
tera, fins que va conèixer el seu marit, en Jesús. Varen 
tenir tres fills: David, Mònica i Eva i un gendre, l’Eduard. 
Nosaltres cuidarem el pare i junts serem forts per seguir 
endavant i sempre estaràs en els nostres cors.

Has marxat massa aviat. Ens ha deixat un àngel que 
volarà sobre tots nosaltres. Moltes gràcies, mare, per tot 
el que has fet. Hem après molt gràcies al que ens has en-
senyat i estem molt orgullosos i et trobarem molt a faltar.

T’estimem! Has estat la millor mare del món!

La teva família: Jesús, David, Mònica, Eva i Eduard

Salvadora Muñoz Extremera
Va morir el 29 de maig de 2020 a l’edat de 58 anys; era 
casada amb Joan Antoni López Carmona i deixa dos fills, 
Rubèn i Emma.

Nota: no hi ha dades sobre les cerimònies de comiat sus-
peses amb motiu de la pandèmia del coronavirus.

Estadístiques / Necrològiques Cassà al dia

A tu, 
Josep

Cadascú de 
nosaltres Jo-
sep, com a 
germà, marit, 
pare, cunyat, 
oncle, avi, be-
savi, amic... 
aquests dies, 
hem anat desgranant un munt de vivències al teu costat 
que formen part de l’esdevenir de la vida.

A casa, el pare sempre comptava d’edat dels ger-
mans en relació a en Josep: la Quimeta en té 10 anys 
menys,  en Manel és 20 anys més petit i  nosaltres ens 
en portem 12, és un clar exemple de la categoria i la 
responsabilitat de ser el primer de tanta germanor.

Si reculo a la infantesa, els meus records són amplis 
i lligats als jocs i les corredisses dels dissabtes i temps 
d’estiu pujant a la vinya, fent cabanes i buscant amaga-
talls.  Quan cansats ens posàvem  a berenar pa amb 
xocolata o una llauna de sardines i bevíem del càntir 
ple d’aigua fresca del pou, tu oncle, porró en mà,  ens 
explicaves rondalles, recitaves algun poema o cançó en-
fadosa. Com ens agradava!

Anar a buscar trencat per les gallines a can Parera 
també m’era grat, sabia que t’hi trobaria amb un som-
riure i si la feina ho permetia, seria fàcil fer una volta 
amb el carretó.

A la tardor, sortint de l’escola, era fàcil trobar-te a 
casa enmig de grans de raïm fent giravoltar la premsa, 
qui no recorda l’olor del most i de la brisa!

Si cal recordar dies especials diria: les trobades fa-
miliars al peu de les escales de l’església beneint el llor 
el dia de Rams; perquè no hi ha cap mena de dubte de 
qui portava el ram de llor més gran. Després calia venir 
a buscar el tortell al carrer del Progrés, la Rosa n’era 
la teva fiola, i com no, tastar-ne un trosset; n’eres molt 
llaminer.

De més gran, jubilat, t’he vist fer d’avi amb entusias-
me, escoltant i conversant amb els nets amb el mateix 
delit de trobar-te absort a la butaca o darrera la taula 
llegint  algun llibre de poesia de l’Antonio Machado, el 
volum de l’enciclopèdia, fent una sopa de lletres o escri-
vint el teu dietari. I les  teves  converses,  tenien un toc 
d’humor i una fina ironia com ningú de la família; d’un 
home savi.

Si hi ha un adjectiu que en ve el cap és fort, valent, 
com quan pujaves als arbres ben entrat en anys, i va ser 
aquesta mateixa força la que et va fer sobreviure a les 
xacres d’aquests darrers anys.

Gràcies oncles, per tots aquests petits grans mo-
ments!

Isabel Carbó ( família Carbó-Cañigueral)

En record de Josep Carbó Cañigueral, que va morir el 
dilluns, 15 de juny de 2020, a l’edat de 93 anys. Era ca-
sat amb Josefa Viruete Lanuza i deixa cinc fills: Jaume, 
Joan Carles, Maria, Josefina i Pilar.
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Entitats  Parròquia de Cassà

Aquest any, les dates i els actes de la Festa Major han 
quedat eclipsats per la pandèmia del COVID-19. I, com no 
podia ser menys, també la Celebració de la Santa Espina, 
que es celebra el dilluns de la festa. Amb tot, a les dotze 
del migdia es dugué a terme l’Eucaristia mantenint les nor-
mes prescrites i amb l’aforament limitat.

Transcric l’homilia que vaig pronunciar relacionant la 
Passió i Mort de Jesús amb la pandèmia i les seves con-
seqüències.

- La Passió i Mort de Jesús deixa fora de lloc els seus 
seguidors més íntims. 

El coronavirus ens ha desconcertat a tots. Mai ens ha-
víem sentit tan insegurs ni tan pa-
ralitzats per la por. Tot d’una, –com 
els deixebles- estem experimentant 
que som fràgils i vulnerables. –Pere 
el nega, els altres fugen… Només les 
dones es queden al peu de la creu–. 
Necessitem que es desperti en nosal-
tres la confiança en aquest misteri de 
Bondat que és Déu, aquest Pare que 
ens estima amb entranyes de Mare.

- Amb Jesús, els deixebles se senti-
en segurs i en alguns moments supe-
riors als altres, o privilegiats. 

Caminàvem amb orgull cap a un 
benestar cada vegada més gran i, de 
sobte, ens hem quedat sense horitzó. 
En aquest moment, ningú sap com 
serà el nostre futur, ni qui ens podrà 
conduir cap al demà… De la mateixa 
manera la mort de Jesús a la creu 
deixa als seus més íntims sense algú 
que els guiï i els orienti. Recordem 
aquell relat dels dos deixebles d’Em-
maús que fan camí, descoratjats i 
abatuts per la mort de Jesús: “Nos-
altres esperàvem que ell seria el qui 
hauria alliberat Israel. però ara ja som al tercer dia des 
que han passat aquestes coses”.

Tant de bo la pandèmia no ens robi l’esperança. I ens 

La Santa Espina i el Coronavirus

recordi que no estem sols, en-
redats en els nostres conflic-
tes i contradiccions, que tenim 
Jesús que, per damunt de tot, 
busca el nostre bé.

- La mort i resurrecció de 
Jesús porta els deixebles i els 
seguidors més íntims a viure 
units, sentir-se comunitat. El 
dia de Pentecosta, ens diu el 
llibre dels Fets dels Apòstols, 
que “es trobaven reunits tots 
junts”. 

El coronavirus ens ha fet 
veure que ens necessitem els 
uns als altres. No podem cami-
nar dividits cap al futur, sense 
alleujar als que pateixen, sense 

apropar-nos als que ens necessiten… Per això el projec-
te de Jesús ha de despertar en nosaltres la fraternitat. 
Estem cridats a col·laborar per construir a la terra, una 
família on regni cada vegada més la justícia, la igualtat i la 
solidaritat.

Superada la pandèmia, ens haurem d’enfrontar a les 
greus conseqüències que deixarà entre nosaltres: a nivell 
personal, familiar, econòmic, laboral… Només ho podrem 
superar si junts ens encaminem cap a un món més humà: 
assegurant el pa dels que sortiran de la pandèmia per cau-
re en la fam; protegint els pobles més febles que quedaran 
sense infraestructures; fent costat als qui han perdut al-
gun dels seus més estimats.

El coronavirus s’ha convertit de manera inesperada en 
un toc d’alarma, fent-nos veure que la terra –com diu el 
papa Francesc–, ha de ser la “Casa comu-na” de la família 
humana. Cal que prenguem consciència que el planeta ens 
ofereix tot el que la humanitat necessita, però no tot el que 
busca l’obsessió de benestar insaciable dels poderosos.

Aquest any les “punxades de les espines”, segurament, 
les hem sentit més a prop, a la pròpia pell; com a mínim 
pel que ha suposat de confinament al llarg d’unes quan-
tes setmanes. No cal dir per aquelles persones que han 
perdut un ésser estimat i no l’han pogut acomiadar com 
voldrien, ni acompanyar-lo en les últimes hores de vida. 
Unes “espines” que hauran deixat unes ferides gens fàcils 
de cicatritzar.

Enric Plantés i Badosa

L’església de Cassà, adequada a les 
condicions sanitàries de prevenció del 
Covid-19.
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En el moment d’escriure aquestes 
ratlles, estem en la fase dos del con-
finament i de moment no es pot fer 
absolutament res relacionat amb la 
sardana, continua tot suspès i/o ajor-
nat i les colles de Cassà segueixen a 
l’espectativa de quan podrán tornar a 
assajar i a concursar esperant indica-
cions del Procicat, però que no en do-
nen ja que la situació és molt confusa.

Del que vàrem parlar en el passat 
número de reiniciar els actes pel se-
tembre a partir de Santa Tecla amb 
la Festa Major, i a primers d’octubre 
amb la Diada tardoral i el Concurs de 
Colles sardanistes dependrà de com 
estigui la situación en aquell moment. 

HA MORT EN PERE PUIG
El dilluns 8 de juny es va morir en Pere 
Puig - que havia estat músic de tenora 
-, a l’edat de 84 anys. A finals dels 
80 del segle passat va ser el funda-
dor d’una cobla amb el nom de Nova 
Unió de Cassà i que va estar uns anys 
tocant per les nostres places. 

Des d’aquestes ratlles, els del món 
de la sardana ens unim al dol de la 
seva esposa Conxita, del fill  Jesús i 
de tota la familia. 

Descansi en pau.

Dansa de tothom, dansa alliberada !
mai has refsuat la joia a ningú;

saltes com el cor, més cada vegada
obeint el nombre que el nou salt et 

du.

Dansa numerada, la teva mesura
ets franca penyora de sinceritat;

ens aculls a tots, però restes pura
perquè saps el límit de la llibertat.

  Fragment de la poesia La Sardana 
de Josep Maria López Picó

Amics de la Sardana Entitats

El Covid-19 continua confinant 
el món de la sardana

Dues imatges d’en Pere Puig (Arxiu d’en Josep Loredo i d’Amics de la Sardana): Els components de la 
nova Unió (en Pere és el primer de l’esquerra) i en Pere Tocant a la nit dels músics l’any 1991

• Finestres de PVC o alumini
• Mallorquines
• Mosquiteres
• Porticons
• Tancaments de terrasses
• Persianes
• Tanques i portes de jardí
• Mampares de bany
• Portes seccionals
• Automatismes

C/ Indústria, 41, baixos
17244 Cassà de la Selva

Tels: 680 622 113 
676 888 720

www.tottan.com
c.e.: info@tottan.com

Mútues concertades: DKV, Medifiatc, Sanitas, 
Mútua General de Catalunya, CASER
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Entitats Mou-te en bici

El dia 7 de maig, quan tot just comen-
çàvem a trencar el confinament i el 
“Gobierno de España” ens permetia co-
mençar a sortir al carrer per passejar 
tot respectant una sèrie de franges ho-
ràries, Mou-te en Bici va entrar, com a 
entitat de Cassà, un escrit al Registre 
telemàtic de l’Ajuntament de Cassà (ID 
Registre: E2020002866) amb una sè-
rie de propostes sobre la mobilitat amb 
bicicleta per a després de la crisi de la 
Covid-19. L’escrit diu el següent:

“Exposo: Que, donada la incidència de 
la Covid19, l’Ajuntament hauria de pro-
moure, dins de les seves regidories, un 
moviment global i coordinat per donar 
visibilitat a la bicicleta dins del poble, 
com a vehicle senzill, còmode, segur i 
útil per contrarestar les crisis sanitària, 
econòmica i climàtica que afecten els 
ciutadans. 

Per això: DEMANEM (Sol·licito) que, 
des de l’Ajuntament, i implicant les regi-
dories que hi tenen competències:

1. S’EXPLIQUI (mitjançant una cam-
panya informativa) que la bici és un vehi-
cle de transport autoritzat i recomanat 
no només per lluitar contra la Covid-19, 
sinó també per a un desplaçament SA-
LUDABLE, ECOLÒGIC i ECONÒMIC.

2. S’ORDENI el trànsit dins del mu-
nicipi, ampliant les voreres en els llocs 
possibles o retirant espai de circulació 
o d’estacionament de cotxes, per tal 
d’afavorir la mobilitat amb bicicleta.

3. ES CREÏN més espais d’aparca-
ment segur per a bicicletes a les zones 
amb més afluència de gent o en les zo-
nes més comercials. O bé que es pro-
posi i es faciliti als comerços (Unió de 
Botiguers, etc) d’instal·lar aparcaments 
de bicis ran mateix de les seves portes.

4. ES PROMOGUI el repartiment de 
paquets i productes amb bicicleta per 
tal de descongestionar el poble de ca-
mions o furgonetes.

5. S’ESTABLEIXI un pla d’ajuts a l’em-
prenedoria per ampliar els serveis dels 

tallers de reparació de bicicletes, sigui 
col·laborant amb els tallers actuals o 
promovent l’establiment de nous tallers.

6. S’ELABORI un pla d’ajuts econò-
mics per incentivar la compra de bici-
cletes.

7. ES PREMIÏ els seus treballadors 
que es desplacin al seu lloc de treball 
pedalant. [Atenció: d’això n’hi ha exem-
ples d’aplicació a França - on es paga 
0,25 €/km recorregut per desplaça-
ment a la feina -, Bèlgica - 0,22 €/km 
-, Holanda - 0,19 €/km - o Bari -I tàlia, 
0,20 €/Km- ].

8. ES PROPOSI A LES EMPRESES DE 
CASSÀ I COL·LABORI AMB ELLES EN 
UN PLA PER PREMIAR els treballadors 
que decideixin desplaçar-se al lloc de 
treball pedalant. [Atenció: l’empresa 
Liberty Seguros, a l’estat espanyol, ja 
arriba a pagar 0,37 €/Km als treba-
lladors que van fins a l’empresa amb 
bicicleta].

Des de Mou-te en bici ens oferim per 

Promoure l’ús de la bicicleta en tots els àmbits hauria de ser un objectiu de qualsevol administració 
pública. A la dreta, imatge del compte de Twiter de BiciMan. A la foto superior, la bicicleta permet 
descobrir els entorns d’una manera divertida i sostenible: Excursió de Mou-te en Bici als prats de 
Sant Vicenç d’Esclet, en el marc d’una col·laboració amb la Unió de Botiguers l’any 2015.

Mobilitat post Covid-19: tretze 
peticions a l’Ajuntament de Cassà

 

ASSESSORIA FISCAL
COMPTABLE I LABORALA.S. CASSÀ ROQUETA, S.L.

Correduria d'assegurances
Plaça de la Coma, 18 17244 CASSÀ DE LA SELVA (Girona)

Tel. 972 46 07 26 / Fax: 972 46 18 86 / e-mail: aroqueta@cassa.com
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Amb la col·laboració de:

col·laborar en aquestes tasques”
A aquestes propostes inicials, n’hi 

afegiríem d’altres, que vam plante-
jar-nos després d’entrar el nostre escrit 
a l’Ajuntament, com ara, que:

9. ES COMPRI ALMENYS UNA BI-
CICLETA ELÈCTRICA per a ús normal 
i habitual de la POLICIA MUNICIPAL. 
D’aquesta manera es donaria visibilitat 
a la utilitat quotidiana de la bicicleta per 
a tot tipus de tasques. Es podria com-
prar, també, una d’aquestes bicicletes 
per al personal administratiu de cares 
al repartiment d’avisos o de comunicats 
de l’Ajuntament als veïns de Cassà.

10. ES REDUEIXI un 25% L’IMPOST 
DE CIRCULACIÓ d’un vehicle per família 
si es compromet a utilitzar la bicicleta 
en la majoria dels desplaçaments dins 
del teixit urbà del poble. Caldrà que 
aquesta bicicleta figuri en un registre 
de bicicletes de l’ajuntament.

11. ES FOMENTI EL DESPLAÇAMENT 
DELS ALUMNES o dels pares/mares 
que els acompanyen des de casa fins 
als centres educatius respectius amb 
bicicleta, i es treballi coordinadament 
amb els centres perquè disposin d’un 
aparcament segur per a les bicicletes 
dels alumnes.

12. ES TALLI l’accés dels cotxes al(s) 
carrer(s) on hi ha la (les) porta (portes) 
d’entrada als centres educatius a les 
hores d’entrada i sortida dels alumnes. 
Que es deixi que siguin només aquells 
pares que acompanyin els fills a peu o 
amb bici els que puguin arribar fins a 

la porta.
13. ES CREÏ UNA TAULA DE MOBILI-

TAT SUPRAMUNICIPAL  per tal de re-
forçar les línies de busos entre pobles 
i els carrils bici intermunicipals. Això 
podria complementar els aparcaments 
dissuasius que es fessin a Girona, amb 
la finalitat d’aconseguir un trànsit de 
cotxes més reduït a les carreteres i un 
augment de la circulació ciclista, que 
permet els desplaçaments ”de porta 
a porta”, que són molt més còmodes 
i contribueixen a pacificar el trànsit a 
l’interior de la ciutat i dels pobles.

Esperàvem poder parlar d’aquestes 
propostes (ni que fos per telèfon o te-
lemàticament donat el confinament) 
amb l’alcalde (també regidor de medi 
ambient) o amb algú amb capacitat de-
cisòria a l’Ajuntament (per ex. el regi-
dor d’urbanisme, Sr. Christian Cortés), 
però escric aquest article el dilluns 8 de 
juny sense que, encara, ningú de l’ajun-
tament hagi donat cap senyal de vida...

Tot i això, el desconfinament conti-
nua; sembla que es vol anar tornant, 
si el virus ho permet i la gent hi con-
tribuïm amb el nostre comportament 
responsable, a una “nova” normalitat. 
És per això que, per encarrilar la “nova” 
mobilitat per tal que encaixi en la “nova” 
normalitat i millori la “normalitat ante-
rior”, s’han de posar a punt MESURES 
A CURT TERMINI, però també s’ha de 
pensar i treballar en MESURES A LLARG 
TERMINI: cal anar trobant solucions de 
mobilitat (però també d’actuació global 

La bicicleta és molt útil i pràctica en el món de la didàctica. A l’esquerra, excursió a la planta de 
Biogàs de cal Moliner amb alumnes de l’institut, l’abril del 2014. A la dreta, la compra amb bicicleta 
pacifica el trànsit, fa el poble més amable, ajuda a contenir l’expansió del virus i preserva la netedat 
de l’aire. I la bicicleta és un vehicle compatible amb els 17 objectius de desenvolupament sostenible 
que proposa l’ONU per al 2030 com es veu a la imatge del compte de Twiter de BiciMan.

i de pensament) més pràctiques, útils, 
racionals i sostenibles en el temps que 
les que teníem fins ara. Això és el que 
plantegem molts moviments ciutadans, 
socials i ecologistes. I val a dir que, en 
diferents àmbits (potser a Cassà farem 
tard?), sí que ja hi ha hagut algunes res-
postes positives de les autoritats a tots 
els nivells per actuar en favor d’aquesta 
“nova” mobilitat més racional, que ar-
raconi el cotxe i aposti per uns despla-
çaments a peu, amb tren, amb bus i 
amb bicicleta. Una “NOVA” MOBILITAT 
que, sens dubte, serà més RACIONAL 
a nivell de poble, més SALUDABLE a 
nivell sanitari, 
més ECOLÒ-
GICA a nivell 
a m b i e n t a l , 
més ECONÒ-
MICA a nivell 
social i més 
EFICAÇ en la 
contenció de 
l’expansió del 
virus. L’impuls 
per al canvi 
continua...

Xavier Viñas 
Teixidor

xvinas@xtec.cat
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Al Cicle d’infantil hem continuat fent 
propostes de reptes per fer a casa 
amb les famílies, sempre de manera 
voluntària. A meitats del mes de maig 
a P4 i P5 hem introduït 1 dia a la set-
mana un repte proposat per algun 
dels alumnes de cada aula, i als de 
P3 aquests dies els passem un conte 
explicat per les mestres.

Els reptes que hem proposat les 
mestres, dels quls en veiem algunes 
imatges en aquesta pàgina. són: 

POT DE LES EMOCIONS POSI-
TIVES: fer un pot i posar-hi escrit o 
dibuixat les emocions i coses positives 

que ens passen aquests dies.
EXPERIMENTS variats amb mate-

rials que tots tenim a casa.
PSICOMOTRICITAT: fer circuits i 

activitats de psicomotricitat amb ma-
terial de casa: pilotes, ampolles, rot-
lles de paper de wc...

CAIXA DE POSAR I TREURE: càl-
cul mental.

PROPOSTES DE MANS FINES: 
petites propostes amb coses de casa.

CANÇÓ TREN DE L’ALEGRIA tra-
ient paraules de la cançó.

GEOMETRIA: buscar objectes que 
tinguin forma de cossos geomètrics.

ACAMPADA feta amb robes i ma-
terials varis. Donem la idea de dor-
mir-hi.

CUC ENGLISH: fer un cuc plegant 
paper i pintant-lo de “colours”.

JOCS MATEMÀTICS: proposta de 
diferents jocs matemàtics: seriaci-
ons, 3 en ratlla, Mikado amb objectes 
de casa.

OMBRES DEL SOL: buscar les om-
bres que fem nosaltres i altres objec-
tes amb el Sol.

ETIQUETES: busquem paraules a 
les etiquetes de menjar i altres pro-
ductes de casa.

Propostes de reptes per als 
alumnes d’Educació Infantil
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TUTORIES EMOCIONALS: TOTS SOM DIFERENTS 
I TOTS SOM ESPECIALS; TOTS SOM ELMER
En una de les videotutories que hem fet a cinquè vam 
tractar el tema de la dificultat d’acceptar-nos a vegades 
tal com som, diferents els uns dels altres. Vam introduir 
un debat a partir d’una història entranyable, la del sim-
pàtic elefant Elmer. Cadascú va aportar el dibuix del seu 
Elmer i tots vam poder constatar que en algun moment 
ens hem sentit diferents dels altres per motius varis. 
Vam compartir emocions i sentiments molt interessants.

LA RÀDIO ALDRIC 
CS
Una proposta interes-
sant  a l’àrea de músi-
ca ha estat  crear una 
playlist de cançons 
d’estils i gustos dife-
rents.

Cada alumne i mes-
tre del cicle ha pogut 
fer la seva aportació 
i això ha fet que re-
descobrim cançons 
, i que trobem  nous 
sons, i grups.

Aquesta playlist s’ha 
penjat a Spotify i s’ha 
compartit l’enllaç per-
què tothom, alumnes 
i mestres les puguin 
sentir,i perquè surtin 
a fora emocions i sen-
sacions agradables  
en aquest temps de 
confinament.

A CICLE SUPERIOR, ENS IN-
TERESSEM PER CONÈIXER 
QUÈ ÉS EL RAMADÀ
Una de les propostes de medi so-
cial que s’ha enviat als alumnes de 
Cicle Superior al llarg d’aquests 
dies, se’ls proposava fer una re-
cerca per saber què és el Rama-
dà. Com que tenim la sort de tenir 
companys i companyes de famílies 
musulmanes que segueixen aques-
ta tradició, hem pogut saber tam-
bé de primera mà, com es viu el 
Ramadà a Catalunya pels nostres 
alumnes. Us deixem un resum de 
les diferents recerques que han fet 
els alumnes de Cicle Superior que 
han escollit aquesta proposta per 
fer.

El ramadà és una tradició pròpia 
de la religió musulmana. És conside-
ra un període sagrat. És un acte de 
solidaritat cap a la gent que pateix 
gana durant tot l’any. Significa viure 
com Déu vol, és a dir, complir la seva 

voluntat.
Consisteix en passar un mes sen-

se menjar ni beure durant les hores 
que hi ha sol, com que és difícil les 
dones embarassades, els infants i els 
malalts no ho poden fer. El ramadà no 

consisteix només en això, si no que 
també s’ha d’intentar evitar les ba-
ralles i els insults, dir més oracions 
i ser més generós amb els altres. 

Es celebra el novè mes del calen-
dari lunar islàmic. És un mes sa-
grat perquè coincideix amb el mo-
ment que Mahoma va rebre la seva 
primera revelació de l’Alcorà, llibre 
sagrat dels musulmans. La nit del 
27, la nit del poder o del destí, és 
una nit molt important perquè es 
decideix el futur de l’any següent. 
Durant tota la nit es fan pregàries 
que invoquen la Pau i la salvació.

Quan la gent plega de treballar 
fins que arriba l’hora en què poden 
menjar estan amb la família. Les 
hores laborables s’escurcen i les 
hores lliures les dediquen a descan-

sar, estar amb la família i llegir l’Alco-
rà. És un temps de sacrifici i austeri-
tat que afavoreix a la reflexió. Durant 
la festa del Ramadà es fa una oració 
col·lectiva multitudinària en parcs  o 
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SUPERHEROIS I SUPERHEROÏNES
Els nens i nenes de 2n ens hem inspirat en l’artista 
Banksy i la seva obra nova. A nosaltres ens encan-
ten els superherois i les superheroïnes, de fet, som 
la classe dels Súper Km0 i la classe dels Súper 
Planeta Lliure. És per això que, al llarg del confina-
ment, hem descobert nous herois i heroïnes que 
resulta que teníem molt a prop. Ens hem adonat 
que hi ha hagut persones que ens han ajudat molt. 
Hem pensat en el personal sanitari, cuidadors i 
cuidadores, persones que treballen a botigues i 
supermercats, pagesos i pageses, persones que 
han hagut de tancar el seu negoci aquest temps, 
persones que s’han quedat sense feina, transpor-
tistes, personal de neteja, pares i mares que van 
a treballar, mares i pares que treballen a casa i 
també cuiden de nosaltres, pares i mares sense 
feina que s’han dedicat a cuidar-nos, entre moltes 
altres persones. 

Per això, hem pensat en algú que per nosaltres 
sigui el superheroi o superheroïna del confinament, hem fet un dibuix ben bonic 
i li hem regalat per donar-li les GRÀCIES!

I per a tu, qui són els teus superherois i superheroïnes del confinament? 
T’animes a donar-li les gràcies?

llocs públics, cap a les 9h matí i és 
costum visitar familiars i donar diners 
als nens. Quan és pon el sol fan un 
sopar amb menjars tradicionals, com 
dàtils amb llet i mel o sopa. Quan 
s’acaba el ramadà es fa la segona fes-
ta més important de l’Islam. És una 
festa molt gran i els nens no van a 
l’escola, durant un o dos dies.”

ESCRITS SOBRE EL CONFINA-
MENT DELS ALUMNES DE 6È:

DIES DEL CONFINAMENT
Quan ens ho van dir a tota la classe, 
tots estàvem contents perquè tindrí-
em 15 dies de festa, però a mesura 

que van passar els dies, ja no sabia 
que fer, volia tornar a classe. De 15 
dies van passar a 30, i de 30 a 2 me-
sos, no podíem sortir de casa i vam 
rebre la notícia de que no tornaríem 
al col·legi.

Per sort tot s’està arreglant, fem 
classe des de casa i ens podrem veu-
re aviat.

Ariadna Christou / 6è B

COM VEIEM EL CONFINAMENT 
ELS NENS?

Quan ets petit necessites relacio-
nar-te amb els amics i familiars, i això 
fa que per una part tinguem desavan-
tatge per afrontar el confinament en 

comparació amb els adults. El govern 
ens va deixar ser els primers en sor-
tir, i van fer bé, però la veritat és que 
nosaltres ens adaptem a tot. Enca-
ra que tots estàvem desitjant poder 
sortir de casa, haver passat tant de 
temps amb la família ens ha servit de 
molt per conèixer-nos millor els uns 
als altres.

Abans del confinament, si algun dia 
ens haviem d’estar a casa, ens sem-
blava divertit, però ara ens en ado-
nem de la sort que teniem de poder 
anar a l’escola i estar amb els amics i 
poder sortir sempre que volguéssim.

       Elma Xifra / 6è B

Ctra. Provincial, 89      17244 CASSÀ DE LA SELVA
Tel. 972 46 00 92 / Fax: 972 46 33 13       (Girona)
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CONCURS DE CUINA. 
A l’aula de 5è B han orga-
nitzat un concurs de cuina 
de receptes dolces durant 
el confinament.
Aquí us deixem la  recepta 
de Pastis de Formatge de 
l’Adrià Sala, per si us bé de 
gust fer-la.
PASTÍS DE FORMATGE. Ingredients:
400 g de formatge.
4 iogurts de llimona.
6 cullerades de sucre.
4 cullerades de Maizena
4 rovells d’ou.
Elaboració:
Agafem els ingredients i els posen dins un bol tots junts.
Ho triturem amb el minipimer.
Posem mantega en un motlle i hi tirem la barreja.
Escalfem el forn a 200º C a dalt i a baix.
Quan sigui calent hi posem el motllo 0 minuts.
Quan sigui fred posem melmelada de maduixa a sobre.

Ho deixem 24 hores a la nevera.

JEROGLÍFICS MATEMÀTICS FETS PELS NENS.
Una de les propostes de confinament a l’àrea de matemà-
tiques, ha estat la creació de jeroglífics matemàtics per 
part dels alumnes.

És una activitat on es plantegen problemes de raona-
ment lògic i càlcul mental, mitjançant figures diferents 
disposades en una graella. Cada figura té associat un 
valor numèric, que cal deduir a partir de les pistes que et 
donen al principi de l’activitat.

EQUILIBRA’T AMB LA NATURA.
Sota el títol Equilibra’t amb la Natura  es proposa un repte 
des de l’àrea d’educació física als alumnes de cicle supe-
rior. Els alumnes han de sortir  a la muntanya, buscar un 

element natural , una pedra, un tronc, d’un talús, i un 
cop a dalt fer una figura amb el seu cos en  situació de 
desequilibri. També poden  portar a terme un exercici de 
desequilibri dinàmic o en moviment.

VIDEOCONFERÈNCIES
Des del passat 27 d’abril els alumnes de Primària han 
fet videoconferències juntament amb els tutors/es i 
mestres especialistes. Les videoconferències s’han va-
lorat positivament ja que d’aquesta manera hem pogut 
mantenir el contacte entre mestres i alumnes. Durant 
aquestes trobades virtuals els alumnes han pogut re-
soldre dubtes sobre les propostes, han explicat que 
han fet durant la setmana i han pogut debatre dife-
rents temes proposats pels mestres, a més a més, 
els alumnes de sisè han fet alguna videoconferència 
en anglès. Els nens i nenes durant aquestes setmanes 
han pogut veure els seus companys/es de classe i 
també els de l’altre classe ja s’han fet videoconferènci-
es entre les dues classes del mateix curs. 

Els alumnes d’Educació Infantil també han fet video-
trucades de 2/3 alumnes i les tutores.

Com a mestres també hem utilitzat des del primer 
moment les noves tecnologies per a fer reunions 
d’equip directiu, d’equip pedagògic, de cicle i comissi-
ons. Realment, ens hem hagut d’adaptar ràpid a fer-ho 
així degut a les circumstàncies en les que ens hem 
trobat
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ART CHALLENGE CICLE MITJÀ
Una activitat de plàstica del mes de maig dins de les pro-
postes de confinament de cicle mitjà demana als alumnes 
realitzar un repte d’art. Aquest repte consisteix en imitar 
el contingut d’un quadre d’un pintor o una pintora famosa. 
Els nens i nenes poden realitzar el repte sols o en família. 
Les imitacions estaven molt ben fetes i van sortir uns qua-
dres molt reals. Sou uns artistes!

Entitats Escola Aldric
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DIFERENTS PROPOSTES EN L’ÀREA 
DE PLÀSTICA A CICLE SUPERIOR
En l’àrea de plàstica, hem intentat que 
les propostes de confinament desenvolu-
pessin la imaginació i la creativitat dels 
alumnes, i que al mateix temps fossin 
engrescadores i divertides. Sempre s’ha 
procurat que els materials utilitzats es-
tiguessin al seu abast o fossin fàcils de 
trobar.

Les propostes que més han agradat 
han estat : la  fabricació de la pasta de 
sal, i fer amb ella alguna figura en 3D 
,confeccionar i personalitzar una llibreta, 
i sota el títol “Jocs de sempre”, fabricar 
un empassaboles, un laberint de bales o 
un memory.
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ASSUMPCIÓ 
TORRENT I 
CAÑIGUERAL

Nascuda  a Cassà, vaig viure a Riude-
llots fins els  7 anys però vaig tornar 
a Cassà i fins ara. Tinc 2 fills i 3 néts. 
Recordes quan vas començar a tre-
ballar a La Salle? Hi havies tingut 
alguna relació abans?
De petita anava al Cor de Maria. Aca-
bat Magisteri vaig entrar a treballar al 
Cor de Maria, a l any 1977 i al 1978 
les monges varen marxar de Cassà i 
La Salle va ajuntar les dues escoles  i 
fins ara.
Avui en dia ningú no discuteix que 
l’Educació Infantil és segurament  
l’etapa més important en de la 
vida educativa dels infants, però tu 
creus que ha sigut així sempre?
No,  abans en deien Maternal de P3 
i Preescolar 1 i 2 de P4  i P5, els 
pares no hi donaven tanta importàn-
cia , si faltaven dies...no passava res 
deien...pel que hi fan...D ‘acord que 
no podíem treballar com ara , perquè 
teníem classes de 42 o més, jo el pri-
mer any de treballar, amb l ajuda de la 
Madre Francisca , a estones, en tenia 
49. I jugant apreníem moltes coses. 
Què se sent quan les famílies, ner-

vioses, et deixen els nens i nenes, 
tan petits com són a Infantil?
Molta responsabilitat, les famílies no 
et coneixen i deixen a les teves mans 
el que més estimen.
Deus haver tingut nens que t’ha 
portat els fills. Has arribat a tenir 
algun net?
Net... Que jo sàpiga no. Però els fills 
dels primers que vaig tenir, ja van a 

la universitat, Els meus primers alum-
nes van néixer a l any 1972.
Vols explicar-nos alguna anècdota 
que t’hagi marcat?
Des de l’any 1995, que una nena de 
P3 li va semblar que una pedreta del 
pati tenia forma de dent...i que pot-
ser era meva i jo vaig contestar que 
potser sí.La broma ha perdurat en el 
temps, perquè cada curs una o l’altre  
de les meves estimades companyes 
ha fet “la meva dent” present en el 
pati.
Quina ha sigut la part que t’ha 
agradat més de la feina?
Poder tenir els mateixos nens els tres 
anys d’infantil és molt gratificant , els 
veus créixer en tots els aspectes.
Tot ha canviat molt, i l’escola tam-
bé. Aquests darrers anys has tro-
bat a faltar l’escola de temps en-
rere? 
Alguna vegada...abans no hi havia 
tantes lleis i les normes potser eren 
més flexibles.
Quin record t’emportaràs de l’es-
cola?
Molt bo. Hi hauré passat 43 anys 
gaudint dels millors companys i com-
panyes i veien créixer un munt de 
nens i nenes  il·lusionats per jugar i 
aprendre.

Enguany tenim tres jubilacions de mestres que fa uns anys 
que eren a l’escola fent jornada reduïda. Són la Montse 
Oliveras, l’Olga Guitart i l’Assumpció Torrent, totes ben co-
negudes per les famílies, els alumnes i exalumnes, i molts 
cassanencs en general. Quan acomiadem algú ens agrada 
fer-ho amb un dinar.  Dir adéu al cap de tants anys és una  
cosa que s’ha de fer bé.  Per desgràcia aquest any les 
coses no han anat com ens agradaria a tots, i haurem 

de posposar l’àpat, els records i les abraçades d’adéu-
siau. A banda de la seva tasca dins de l’aula, totes tres 
han destinat moltes hores a l’escola i, sobretot, als nens 
i nenes. L’AMPA de La Salle Cassà els hi ha fet una en-
trevista per l’anuari, i ens agradaria fer-la extensiva a tots 
els cassanencs i cassenenques.  Gràcies per tants anys, 
companyes. Us trobarem a faltar!

A reveure, companyes
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Sóc la senyoreta Montse de 
l’ESO.  Vidrerenca,  i un xic 
cassanenca Tinc dos fills,  
l’Óscar i en David, exalumnes 
del col·legi,  i quatre néts.
Una de les teves darreres 
tasques a l’escola era or-
ganitzar els Pastorets, que 
porten una feinada impor-
tant. T’agrada més aques-
ta vessant de productora, 
o fer classe?
El mestre Francesc Rossell i 
el mestre Albert Díez em van demanar per ajudar-los a 
controlar els alumnes que feien els Pastorets i també 
donar un cop de mà amb el vestuari i material. De mica 
en mica ja vaig passar a ajudar-los a preparar algun qua-
dre i quan el mestre Rossell va faltar, juntament amb la 
senyoreta Sílvia, l’Olga i l’Albert vam dir que els Pastorets 
de la Salle s’havien de continuar fent i així és com em vaig 
trobar dirigint, amb  ajuda, els Pastorets.

Compaginava fer classes, fer de Cap d’Estudis o tutora 
i assajos i... tot es feia, amb ganes i il·lusió, sobretot els 
alumnes. Des de que estic en contracte de relleu m’he 
dedicat a només preparar, assajar i fer els Pastorets. 
Dona molta satisfacció veure les ganes que hi posen els 
alumnes, el que aprenen en valors, experiència, treball 
en grup...
Quines matèries i quines activitats t’agradava més 
ensenyar?
Sempre m’ha agradat la part de Ciències, ja a la carrera 
de Magisteri m’hi vaig especialitzar. He fet Matemàtiques 
i Ciències Naturals al cicle superior de l’EGB i a primer i 
segon d’ESO i al ser llicenciada en Psicologia vaig poder 
fer Matemàtiques i Reforç a tercer i quart de l’ESO.
Gairebé sempre has tractat amb adolescents i pre-
adolescents. Són tan difícils com diu tothom?
Els pre-adolescents i adolescents els han posat l’etiqueta 
de difícils, no dic que  no hi hagi algun cas però, amb ells 
s’hi pot raonar, explicar, comentar les accions i les seves 
conseqüències  i arribar a pactes. El jovent és molt maco, 
n’hi ha molts amb moltes ganes de treballar i de fer. 

Per mi, trobo més difícil treballar a educació Infantil, 
com els fas entendre a un infant una acció? O fer aprendre 
la base de tot l’aprenentatge? Admiro les professores de 
cursos d’Infantil i de Primària.
Durant molts anys vas ser Cap d’Estudis de Secundà-
ria. Com vas viure aquella etapa?
Quan vaig ser Cap d’Estudis ho recordo com una etapa 
que s’havia d’aplicar la nova llei d’Educació, l’ESO , hi havia 
molta feina amb els currículums i sobretot a l’inici, acom-
panyar als alumnes de 8è d’EGB que els va tocar que-
dar-se dos anys més a l’escola. El tracte amb els alumnes 
crec que molt bé i amb els companys de treball crec que 
també bé.

Va ser l’etapa a on t’adones més com funciona el col-
legi i com és necessari ser proper  als alumnes per acon-
seguir que ells facin el seu aprenentatge, ajudant-los amb 
les seves decisions, emocions i tot el que comporta la 
pubertat.
Quin record t’emportaràs de l’escola?
Si he estat treballant a la Salle Cassà 43 anys, vol dir que la 
meva estada al col·legi ha sigut positiva.  Guardo el record 
les diferents promocions d’alumnes que quan te’ls trobes 
t’expliquen que s’han complert els seus objectius  i èxits.

També un record de tots els germans i professors amb 
qui he compartit el llarg de la meva vida docent.

Vaig néixer a 
Manresa i vaig 
venir a viure a 
Cassà fa tren-
ta-quatre anys. 
Ac t ua lmen t , 
visc a Llagoste-
ra, tinc dos fills 
i dos nets. Fa 
vint-i-nou anys que soc mestra de La Salle Cassà i qua-
ranta-cinc que em dedico a la docència. Entre les meves 
aficions, hi ha la lectura i els passejos a la vora del mar.
Com és que una dona nascuda al cor de Catalunya va 
acabar fent de mestra a La Salle Cassà?
Coses de la vida. Al meu marit li van oferir una feina 
a l’antiga fàbrica Prin-cesa i no vàrem dubtar a traslla-
dar-nos a Cassà.
Una de les teves feines a l’escola, a part de tutora,  
ha sigut mestra de música. A vegades aquesta assig-
natura a vegades no es pren prou seriosament. Com 
ho vius tu?
Conscient que, en molts casos, no se la valora prou. 
Sempre he intentat que gaudeixin amb la matèria i apren-
guin a valorar-la. 
Vols explicar-nos alguna anècdota que t’hagi marcat?
Quan vaig arribar a l’escola, vaig trobar-me amb el mes-
tre Rossell, manresà com jo, que havia conegut quan vaig 
fer les pràctiques de magisteri a La Salle Manresa. Em va 
fer molta il·lusió, vam forjar una molt bona amistat.
Quina ha sigut la part que t’ha agradat més de la 
feina?
La tutoria, el seguiment de cadascun dels alumnes, no 
tan sols ens els aprenentatges sinó també en la part 
emocional. 
Colònies, nits fora de casa, excursions, festivals, 
pessebres vivents, activitats extraordinàries... com 
es viu tot això?
Ho he viscut sempre amb il·lusió, intentant fer l’acompa-
nyament i compartint els bons moments amb els alum-
nes.
Sou les darreres mestres de la vella  guàrdia. Abans 
les coses es vivien diferent, això ja ho sabem.  Ja 
sabem que és una pregunta  tòpica, però les coses 
eren millors o pitjors?
Eren diferents. Quan jo vaig arribar, el claustre era poc 
nombrós i la relació amb els companys era com la d’una 
gran família. El primer any, a la classe, hi tenia quaran-
ta alumnes. Els mestres d’aquella època donàvem quasi 
totes les assignatures, però també ens en sortíem. Ara, 
tot està més estructurat i es treballa més per especia-
litats. 
En cas que no, segur que has trobat a faltar alguna 
cosa. Quina?
Doncs no. He sigut molt feliç, he pogut desenvolupar la 
meva feina sense entrebancs. Anar a treballar a l’escola 
mai no m’ha representat cap esforç.
Quin record t’emportaràs de l’escola?
Un record molt bo, tant dels companys com dels alumnes 
i les seves famílies.

Us trobaré a faltar a tots!

MONTSERRAT 
OLIVERAS

OLGA
GUITART
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Zona Industrial Susvalls - Nau B

OBRIM L’ESCOLA!
Durant aquests mesos La Salle Cassà no 
ha estat  parada ni un sol dia.  L’ende-
mà del primer dia de tancament, tots els 
nens i nenes sabien com comunicar-se 
amb els professorat, tenien feina ben es-
tructurada, i  van seguir treballant amb 
normalitat relativa des de casa. Els més 
grans amb aules virtuals, i els més petits 
amb videoconferències i vídeos diaris que 
les mestres d’Infantil enviaven amb pro-
postes i  tasques. 

A principis de juny la Conselleria ha ma-
nat que l’escola s’ha d’obrir per aquells 
alumnes que ho requereixin. Així ho hem 
fet, respectant les mesures de seguretat 
més rigoroses. Els que no han vingut han 
seguit treballant des de casa, seguint un 
mètode sistemàtic i planificat.  

68    Llumiguia · núm. 808 · juny 2020 



Col·legi La Salle Entitats

A INFANTIL NO PAREM!
Des del primer dia de confinament que els nens i nenes d’In-
fantil, quan es lleven, miren la bústia de correu amb l’ajuda de 
les famílies. Allà hi troben un vídeo protagonitzat per alguna de 
les seves mestres. En aquests vídeos s’hi  expliquen contes, 
s’hi canten cançons, s’hi parla anglès, es fan propostes, jocs, 
endevinalles… Gràcies a aquest sistema, els nens i nenes no 
reben tasques de manera freda, sinó que les seves mestres 
els les expliquen fent que per ells siguin més significatives i 
properes. 
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FEM QUADRES
Durant aquest 
confinament els 
nens i  nenes de 
tercer deå Primà-
ria, a banda de 
les seves feines 
habituals, tenien 
diferents reptes. 
Un era imitar l’es-
tètica plàstica d’un 
quadre famós i 
fer-se una foto.  
Han quedat tan 
bé totes que us en 
volem  ensenyar 
unes quantes.  
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Després d’uns mesos en què l’institut ha estat tancat, a primers de juny vam 
tornar a obrir el centre per fer algunes tutories presencials en petit grup o 
individuals. L’activitat lectiva continua essent telemàtica fins  a final de curs, el 
19 de juny. 

Si una cosa hem après a fer durant aquest temps, és a treballar, ensenyar, 
aprendre, fer tutories amb pares i alumnes i reunir-nos virtualment. 

Google meet, Zoom, jitsi, windows teams… Tots plegats hem fet un curs  
accelerat de noves tecnologies que ens anirà bé, ja que tot sembla indicar que 
el curs vinent ens podríem trobar amb alguna situació semblant. I els alumnes 
han fet una visió del que es pot veure des de la seva finestra, com podeu veure 
a les imatges d’aquesta pàgina.

Els alumnes de segon de batxillerat segueixen rebent atenció per part del 
professorat fins a primers de juliol, ja que la selectivitat s’ha ajornat un mes. 

Els desitgem tota la sort del món!
D’altra banda, els alumnes de 3r d’ESO que fan l’optativa de serveis a la co-

munitat, continuen enviant missatges, cartes i dibuixos de suport als avis i àvi-
es de la residència de Cassà. En podeu una extensa mostra a la web del centre.

CONCURS LOGOTIP COMITÈ 
AMBIENTAL DE L’INSTITUT 
Durant el tercer trimestre, no pre-
sencial, els alumnes de 1r ESO han 
dissenyat a Visual i Plàstica un logotip 
per al Comitè Ambiental. Els logotips 
finalistes han estat seleccionats pel 
Departament de Visual i Plàstica.

Els Delegats Verds, com a membres 
del Comitè Ambiental, han participat 
en una votació online per seleccionar 
el logotip guanyador, que podeu veure 
a l’esquerra i que fou obre de Joana 
Ortiz de 1r ESO C.

Reobertura de l’INS
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VISUAL I PLÀTSTICA
Amb motiu del concurs literari i artís-
tic de Sant Jordi, des de Visual i Plàs-
tica vàrem fer dues propostes. 

La primera, il·lustrar un poema amb 
un dibuix fet a mà o digital. La profes-
sora de Primer d’ESO, Laia Suñé, va 
posar la proposta com a tasca per als 
seus alumnes. El resultat va ser sor-
prenent, amb idees molt diferents, i 
la majoria  molt boniques i originals. 
Les alumnes  Clara Sayeras de 1rA  i 
Júlia Avendaño de 1rD ESO es varen 
emportar els dos premis, tot i que va 
ser una decisió molt difícil per part del 
jurat (fotos superiors de l’esquerra). 

La segona era la creació d’una imat-
ge que expressés el que vàrem sen-
tir durant el confinament, mirant des 
de la finestra. Podien ser els nostres 
somnis, la situació sanitària que ens 
explicaven cada dia, el tancament, 
l’esperança que tot s’acabi aviat…  

Les professores Laia Suñé i Cristina 
Abellí vàrem posar la proposta com 
a tasca per als alumnes de tercer 
d’ESO, que ens van enviar fotos dels 
seus treballs. Alguns eren fotografi-
es fetes des de les seves finestres, 

altres dibuixos o pintures, tots molt 
diversos i alguns molt treballats. Les 
alumnes  Nora Fernández  de 3r ESO 
B i Rawan Lamghari  de 3r ESO D van 
ser les premiades (imatges superiors 
de la dreta).

                                  
CONCURS LLENGUA I 
LITERATURA CATALANA
1r cicle: Jana Quesada Mitjavila / 
1rA
2n cicle: Laia Vidal / 3rB
Batxillerat: Noa Maldonado / B1A
Valorem molts positivament la parti-
cipació al concurs de Sant Jordi pro-
posat pels departaments de visual i 
plàstica, i llengua i literatura catalana; 
moltes gràcies a tots els alumnes que 
hi han participat.

LLENGUA I LITERATURA 
CASTELLANA
S’han atorgat 2 primers premis:
Azahara Quijano Rego 2C
Xènia Juanola Planella 2D
S’han atorgat 2 segons premis:
Alejandro Cabrera Ramos 2B
Oumolkary Camara 2C
Valorem molt positivament la partici-

pació al concurs de Sant Jordi propo-
sat pel departament de castellà a tot 
els alumnes de 1r cicle. com que han 
quedat deserts els premis de 2n cicle 
i batxillerat, el departament de caste-
llà ha decidit donar 2 primers premis  
i dos segons premis. Moltes gràcies 
a tots els alumnes de primer cicle per 
haver participat al concurs.

CONCURS D’IDIOMES (ANGLÈS- 
FRANCÈS)
S’han atorgat dos premis a 2n cicle:
Recitació - anglès: 4t d’ESO - 1 pre-
mi per a: Tanit Oller / Sílvia Bernà / 
Anna Mensua / Sira Trèmols
Recitació - francès: 3r d’ESO - 1 pre-
mi per a Biel Borrell
 Valorem molt positivament la partici-
pació al concurs de Sant Jordi propo-
sat pel departament d’idiomes a tots 
els alumnes de 2n cicle. Com que han 
quedat deserts les altres premis, el 
departament d’idiomes ha decidit con-
cedir 2 premis.

Moltes gràcies a tots els alumnes 
de segon cicle per haver participat al 
concurs.

ACTIVITAT CONJUNTA EN COL-
LABORACIÓ AMB LA MATÈRIA 
DE MÚSICA.
Amb el tema “Vincent” de Don Mcle-
an, que han treballat a Música, els 
alumnes de 1r d’ESO  han realitzat un 
treball inspirant-se en l’obra de Van 
Gogh. Han pintat fragments de les se-
ves obres, com la famosa “nit estre-
llada” amb diversos procediments. El 
vídeo amb els treballs i la música s’ha 
penjat a la web del centre.

TREBALLS DE POESIA VISUAL 
INSPIRATS EN L’OBRA DE CHE-
MA MADOZ
A tercer d’ ESO hem tractat el tema 
de la fotografia. S’ha proposat als 
alumnes que facin fotos amb dife-
rents enquadraments, composicions, 
angulació, i també hem assajat la il-

luminació. Com a treball final els nois i 
les noies havien de fer  un exercici per 
intentar veure més enllà dels objec-
tes, de les imatges i del que aquestes 
representen. Pensar en la forma que 
tenen i no en el que són, per després 
associar aquestes formes a altres 
imatges, realitzar una metàfora visu-
al i presentar una fotografia en blanc 
i negre, realitzada per ells mateixos. 

S’havien d’inspirar en l’obra de Chema 
Madoz. 

Un audiovisual amb les fotos i mú-
sica s’ha penjat a la web del centre.

Concursos de Sant Jordi
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EL MEU HOTEL D’IN-
SECTES
La Meritxell ens va dir 
que faríem un hotel d’in-
sectes a l’últim trimes-
tre. Van passar els tri-
mestres fins arribar-hi. 
Ens va explicar que ser-
vien per recollir fauna i 
per ajudar a fecundar 
flors dels voltants. 

Quan el vam comen-
çar a fer, primer de tot 
necessitàvem canyes. 
Els meus avis tenen ca-
nyes al final d’un camp 
i en vaig anar a recollir 
4 o 5; després, amb el 
meu avi, les vam pelar. 
Quan van ser a l’insti-
tut, amb els meus com-
panys, vam tallar les 
canyes de 7 cm, amb 
l’ajut d’una caladora i 
guants. Recordo que 
a la següent setmana 
anàvem a fer l’estruc-
tura però el virus ens 
va fer una mala juga-
da i ens vam haver de 
confinar, i vam deixar el 
projecte i els materials a classe i a mitges.

Un mes i mig després, la Meritxell ens va dir que faríem un 
projecte de final de curs a casa. Podíem triar diferents ma-
nualitats (incloent l’hotel d’insectes) i jo vaig triar fer un hotel 
d’insectes, perquè sabia que tenia el material necessari. Uns 
dies després em vaig posar mans a l’obra. 

Primer de tot vaig fer l’estructura de l’hotel. Vaig tallar les 
fustes amb l’ajut d’una serra. Després vaig clavar els claus 
perquè s’aguantés fermament. Quan vaig acabar vaig voler 
posar canyes, però com que les que havíem agafat eren a 
l’institut, i en vaig anar a buscar un parell. Després les vaig 
tallar amb l’ajut del meu pare. Mentre jo les anava col·locant 
al seu lloc, el meu pare tallava trossos de fusta. Al final vam 
introduir un maó a sota, fent de base, i a sobre seu troncs 
amb forats, a sobre les canyes, i a dalt de tot unes tres pinyes 
tancades amb reixat. 

Quan vam acabar em vaig sentir molt satisfet amb la feina 
feta, i molt content.

Oriol Valls /1r d’ESO

HOTEL D’INSECTES: PROJECTE TECNOLÒ-
GIC A PRIMER D’ESO
La marieta, la crisopa, la papallona i l’abella soli-
tària són insectes beneficiosos imprescindibles en 
l’agricultura ecològica; la seva presència en un hort 
evita l’ús de pesticides.   

Aquests insectes i les seves larves devoren les 
plagues que malmeten els arbres fruiters i les 
plantes. Un hotel d’insectes és un refugi dissenyat 
amb tots els elements que formen part de l’habi-
tat d’aquests insectes beneficiosos: troncs, pinyes, 
trossos de ceràmica, canyes i compartiments de 
fusta. El material escollit per l’estructura d’un refu-
gi d’insectes ha de ser resistent a la humitat. Un 
cop s’ha construït l’hotel d’insectes, aquest s’ha de 
col·locar a l’hort o al jardí orientat al sud, envoltat 
de plantes amb flor. 

En el currículum de primer d’ESO hi ha progra-
mat per al tercer trimestre un projecte tecnològic 
en què es fa un objecte amb fustes i s’utilitza el 
trepant, el serjant, el martell i la serra de marque-
teria. 

Una vegada s’escull el projecte, ha de verifi-
car-se’n la viabilitat seguint el protocol de la direc-
ció de l’institut, que ha d’aprovar que es pugui de-
senvolupar. Tan bon punt es va obtenir el vistiplau 
de la direcció del centre, es va adquirir el material, 
en aquest cas fustes per construir la caseta.

Prèviament a l’arribada de les fustes al taller de 
tecnologia es varen tallar les canyes amb la serra 
de marqueteria. Les canyes permeten a les marie-
tes sobreviure a l’hivern. Moltes de les canyes les 
varen portar els alumnes al taller, tot i que d’altres 
les vàrem anar a buscar en un descampat que hi 
ha prop de l’institut. Després de tot això, què va 
passar? Doncs que ens varen confinar, i tot el ma-
terial es va quedar a l’institut.

A partir d’una proposta conjunta amb altres pro-
fessors de primer d’ESO per desenvolupar un pro-
jecte interdisciplinari vinculat al medi ambient, vaig 
proposar als alumnes que fessin a casa seva un 
hotel d’insectes amb material reciclat.

Vet aquí  la meva sorpresa, quan vaig obrir les 
tasques al classroom per corregir els treballs: em 
saltaven les llàgrimes d’emoció en veure les cons-
truccions que havien fet els alumnes confinats de 
1er d’ESO. 

Francament, he quedat gratament sorpresa per 
la seva empatia, la seva dedicació, la seva motiva-
ció i el coordinat recolzament que han rebut de les 
seves famílies. 

Meritxell Pilar Vilagran / Professora de Biologia
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En els temps que corren, es fa més 
que necessari implementar un món 
digital i computacional. Pares i  mes-
tres ho tenim molt clar ja que hem ha-
gut d’aprendre a corre-cuita tot el que 
pot donar de sí el món tecnològic. En 
aquest sentit es fa imprescindible que 
el nostre alumnat esdevingui compe-
tent dins aquesta societat cada cop 
més imparablement digitalitzada.

Amb aquest objectiu, l’escola Puig 
d’Arques a partir del curs 2015/16 
va implantar la Robòtica Educativa de 
forma transversal al seu Projecte Edu-
catiu de Centre. Des d’Educació Infan-
til fins a sisè de Primària els alumnes 
utilitzen la Robòtica com un sistema 
d’aprenentatge. Així doncs, els robots 
i el llenguatge computacional són l’ei-
na de treball per a potenciar el des-

envolupament d’habilitats i competèn-
cies.

Un exemple d’aquest treball seria el 
que s’ha iniciat a Cicle Superior. S’ha 
incorporat un projecte d’’iniciació en 
l’aprenentatge de la robòtica i de la 
seva programació anomenat Lego 
Education. No cal dir que aquest ha 
tingut un alt grau de motivació i ac-
ceptació per part dels alumnes i ha 
fet que els mestres que ens hi hem 
dedicat haguem gaudit i après moltís-
sim de l’experiència i de les brillants 
ocurrències del nostre alumnat.

D’altra banda, seguint l’estela d’al-
tres cicles li hem donat continuïtat 
al llenguatge computacional a través 
d’aplicacions com l’scracth o lightbot. 
L’scractch permet una infinitat de pos-
sibilitats. Des de la creació de histò-

ries, presentacions, jocs... on l’alum-
ne passa de ser consumidor al propi  
creador.

Esperem que la crisi provocada pel 
Covid no talli les ales a l’administració 
per seguir finançant aquest projecte i 
poder avançar en el coneixement de 
l’apassionant  món digital i computa-
cional en els pròxims cursos. Tots els 
mestres ho desitgem, però sobretot 
els nostres alumnes.

SEGUIMENT DE LES TASQUES 
ESCOLARS

D’acord amb les indicacions que re-
bem del Departament d’Ensenyament, 
durant el passat mes de maig i el que 
portem de juny fins al 19 hem conti-
nuat fent acompanyament emocional 
dels alumnes amb videoconferències, 

La robòtica a l’escola

Marc Pagès Ruscalleda

Osteòpata per la 
Universitat E.O.B. 
(Barcelona) i per 
la Universitat de 

Maidstone (Angla-
terra)

 Hores convingudes. Telf. 609 77 25 93

74    Llumiguia · núm. 808 · juny 2020 



Escola Puig d’Arques Entitats

CICLE MITJÀ: L’ART A CASA
Durant el confinament, els museus han tancat les seves portes. 
Però per mantenir l’interès per l’art, a California, van tenir una bona 
idea. El museu J. Paul Getty de los Ángeles va retar a la població a 
imitar obres d’art amb objectes quotidians. Els alumnes de 3r i 4t 
ens hem volgut sumar a aquest repte. Hem buscat un quadre que 
ens agradés i l’hem reproduït amb objectes que tenim per casa.

El resultat ha estat impressionant. Ens han quedat un quadres 
molts xulos. Us deixem una mostra d’algunes de les nostres obres 
d’art. Algunes d’elles són: el nen amb el gos de Picasso, el fill de 
l’home de René Magritte, el crit d’Edvard Munch, el cavaller de la 
mà al pit d’El Greco, la noia de la perla de Johannes Vermeer i el  
barret groc de Rudolf Hausner. Si en voleu veure més exemples els 
podeu trobar a https://www.instagram.com/escolapuigdarques/

i trucades telefòniques si ha estat ne-
cessari, i amb l’enviament de tasques 
setmanalment a través del correu 
electrònic i el Drive: recerca d’infor-
mació per a realitzar presentacions, 
activitats competencials diverses, re-

comanacions entre ells de llibres que 
els han agradat, votació del llibre que 
els ha agradat més dels llegits durant 
el curs en el programa de foment de 
la lectura Atrapallibres, respondre 
a formularis on line sobre  diferents 

continguts i, fins i tot, els més grans 
de l’escola han fet una autoavaluació 
sobre com s’han trobat i com han se-
guit el curs durant aquest trimestre 
de confinament.
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CARME GARRIGA, MESTRA DE L’ESCOLA
Aquest mes de juny ens ha arribat la trista notícia de la 
mort de la Carme Garriga, mestra de l’escola Puig d’Ar-
ques durant vint-i-dos anys. La Carme es va jubilar a la 
nostra escola el juny del 1993 després d’una dilatada car-
rera docent. Va treballar durant quaranta anys a diversos 
pobles: Ribes de Freser, Torrent, les Serres i Sant Andreu 
Salou i, finalment, a Cassà.Els mestres jubilats que vàrem 
compartir amb ella aquest llarg període de temps recor-
dem la seva dedicació i el seu tarannà decidit i alegre.

Des d’aquestes ratlles voldríem manifestar el nostre con-
dol als seus fills Carme, Ricard i Vidal

Carme, fins sempre!

CONCURS PER ESCOLLIR LA PORTADA DE 
L’AGENDA DE L’ESCOLA 
Enguany és el segon curs que l’Ampa organitza el con-
curs per escollir la portada de l’agenda de l’escola. Hi 
han participat els alumnes de 4t i 5è de primària des 
de l’àrea de plàstica. S’han elaborat dissenys d’allò més 
bonics i originals, però tots amb un element comú: la 
nostra escola. El resultat de les votacions del jurat ha 
donat com a finalista el dibuix de l’alumne Oriol Trujillo 
de 5è (la de la dreta) i com a guanyadora (a l’esquerra), 
el dibuix de la Berta Ribugent de 4t. Moltes felicitats 
a tots dos per l’originalitat i la polidesa dels dibuixos 
elaborats. 

EDUCACIÓ INFANTIL
Els petits de l’escola que ara mateix 
són els petits de casa, o no, continuen 
fent tasques que proposem les mes-
tres i els seus pares ens les retornen 
per correu electrònic, fet que agraïm 
moltíssim. Algunes de les activitats va-
riades i competencials són aquestes:

A P3 han encerclat les fotos dels 
nens/nenes del mateix color segons la 

inicial A B D G I L M O R V; també han 
jugat amb els animals de la granja per 
tal de substituir l’excursió que estava 
programada, i han investigat si sura-
ven tots els objectes que posaven dins 
una palangana, o bé s’enfonsaven.

Els de P4 amb la possibilitat de poder 
sortir a passejar han recollit flors, pe-
dres, troncs… i han fet composicions 
artístiques. També ha fet torres amb ob-

jectes de rebuig, joguines… per treballar 
la precisió, l’equilibri i la creativitat.

Les nenes i els nens de P5 durant el 
confinament han treballat els insectes. 
En les videoconferències han compar-
tit videos, imatges, jocs,... I de seguida 
que han pogut sortir els han observat 
de ben a prop i s’han fixat bé com són. 
N’han trobat molts aquesta colla d’ex-
ploradors. Els felicitem a tots!
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CICLE SUPERIOR: COMIAT VIR-
TUAL DE SISÈ
El dia 1 de juny es va reobrir l’escola 
per a alguns alumnes, entre els quals 
els de sisè per tal d’acompanyar-los 
en aquest final d’etapa. Els tutors 
d’aquests grups van començar a ela-
borar la planificació per a  aquests 
dies del mes de juny. La idea era cla-
ra: s’havia  de  fer un “COMIAT DE 
SISÈ VIRTUAL”; per a ells i per als 
altres alumnes de l’escola, i aquest 
s’hauria de fer a través de les xarxes.

Així doncs, prèviament a la troba-
da a l’escola, es va contactar  amb 
els alumnes per explicar-los quan co-
mençarien, quin seria el calendari i 
consensuar la proposta. En aquestes 
videoconferències es van organitzar 
els mateixos grups ja formats per a la 
Lliga de Glosa.

A les trobades presencials,  que es 
van fer durant la primera setmana a 
l’escola, es va fer un col·loqui sobre la 
quarantena, es va parlar de com s’han 
sentit els alumnes durant aquests 
dies i es van aclarir els dubtes de tot 
allò que ells van voler  consultar o co-
mentar. Hi va haver un profitós inter-
canvi d’experiències i es van repassar 
les eines que s’havien  fet servir per 
comunicar-nos durant aquests dies a 
través de les xarxes.

Seguidament se’ls va proposar de 
preparar tres activitats:

- El ball de final de curs: preparar 
un ball, prèviament decidit, com ja es 
habitual al final de sisè. Es va pactar el 
vestuari conjunt i se’ls va indicar que 
l’havien de practicar a casa com a ac-
tivitat setmanal.

- Se’ls va proposar elaborar en 
grups de Glosa les corrandes per-
sonalitzades a tots els mestres que 
han tingut al llarg de l’escolarització. 
Aquesta activitat també estava inclo-
sa dins les seves tasques setmanals. 
Es va demanar que les enviessin als 
seu tutor abans de la següent sessió 
per a ser revisades.

- Vídeo “millor record”. Pensar una 
frase, mini text o paraula i gravar-se 
amb el millor record a fi de confeccio-
nar un vídeo amb el recull de tots els 
esquetxos dels alumnes. 

Durant la segona setmana es van 
practicar i gravar aquestes tres ac-
tivitats a l’escola, sempre respectant 
els 2 x 2m i en grups reduïts de 13 
nens, segons marca el reglament de 

reobertura de centres.
La darrera setmana es van  acabar 

de fer les gravacions i posterior edició 
i podem dir que ha estat un comiat 

de sisè ben peculiar: igual que el de 
cada any però fet en unes condicions i 
mitjans ben diferents, ateses les con-
dicions actuals.

Pol. Ind. El Carrilet
C/ Cerdanya, 4
17244 Cassà de la Selva
T 972 463 395 F 972 464 126
califred@califred.com
www.califred.com
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Després de l‘aturada pel coronavirus 
i la confirmació de l’ascens de l’equip 
sènior femení a 1a catalana i el man-
teniment de l’equip masculí a sego-
na catalana, des de la UD Cassà ja 
s’està treballant en la preparació de 
la propera temporada, amb l’expec-
tativa d’unes eleccions anticipades i 
amb un especial interès immediat en 
les activitats d’estiu que s’hauran de  
desenvolupar sota estrictes mesures 
de seguretat sanitàries.

N’hem parlat amb el president del 
club Miquel Clapés que,  en el dia de 
parlar-ne a mitjans de juny, confia que 
es podran dur a terme, dues de les 
activitats habituals de l’estiu, el tor-
neig de futbol a 7 d’estiu i els entrena-
ments d’estiu. En el cas del  Torneig 
de futbol a 7 Clapés explica que ja hi 
ha més de cinquanta equips inscrits 
i “estem esperant el decret definitiu 
que ens indiqui les mesures sanitàri-
es i les condicions que s’hauran de 
complimentar en distàncies i neteja 

per fer el torneig”. Un dels problemes 
seria el de l’ús dels vestidors, ja que 
les estrictes normes de neteja i de-
sinfecció  entre els diferents grups 
d’usuaris no es podrien  dur a terme 
per impossibilitat tècnica i manca de 

temps, per la qual cosa segurament 
no es podrà fer ús dels vestidors  i els 
jugadors hauran de venir preparats 
de casa seva  sense possibilitats d’uti-
litzar  les instal·lacions tancades dels 
vestidors.

El Cassà convocarà eleccions 
anticipades aquest estiu 

L’actual president, Miquel Clapés, vol continuar al front del club

Consolidar el projecte de futbol femení, un dels objectius del president del Cassà
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AIGUA, LLUM, INST. SOLAR, GAS, 
CALEFACCIÓ, AIRE CONDICIONAT, 

DOMÒTICA

C/ De la Via, 78 (Pol. ind. El Carrilet ) 
17244 Cassà de la Selva
Tel.: 972.46.44.50
E-mail:  idamisa@idamisa.com

Igualment des de la UD Cassà estan pendents de 
veure com s’ha de regular el tema del públic, “ja 
que si cal limitar el nombre d’espectadors que hi pot 
haver a la graderia, caldrà pensar en alguna opció; 
afortunadament les grades són molt àmplies i no-
més en les finals podríem tenir sobreocupació, però 
pensem, que amb una ocupació del 50% es podrà 
donar accés a tothom que ho desitgi”.

En tot cas des de la UD Cassà estan esperant 
que hi hagi una normativa més clara que ho acla-
reix-hi, “tot i que de moment des de la federació i 
la Generalitat (secretaria  d’esports) ens diuen que 
es pot tirar endavant el torneig”. El dia 29 juny al 
vespre hi havia prevista la reunió de preparació de 
la temporada amb tots els delegats on s’explicarà el 
funcionament del torneig.

Pel que fa als entrenaments d’estiu, també s’han 
cobert totes les places previstes de nens i nenes 
amb més de cent inscrits; ara s’està treballant per 
tenir els mitjans necessaris per garantir la seguretat dels 
infants amb grups tancats i activitats que restringeixin  al 
màxim el contacte amb altres; el més complicat serà ac-
tuar en el cas d’algun contagi, ja que afectarà tot el grup 
“però esperem que amb les mesures previstes aconse-
guim mantenir l’activitat sense incidències”.

ELECCIONS  A LA CANTONADA
Per altra banda Miquel Clapés – que és president des del 
2015- ha confirmat que en les properes setmanes està 
previst convocar eleccions al club (un any abans del pre-
vist) amb la intenció de tornar-se a presentar amb  un 
equip tècnic i de junta renovat i amb ganes d’encetar el seu 
darrer mandat. “Actualment estem enllestint els serrells 
de com volem organitzar  la temporada que ve i  la nostra 
intenció és afrontar el nou període amb  la voluntat de con-
solidar el projecte de futbol base que en els darrers anys 
ha anat creixent de manera important al nostre poble”. 
Igualment “el futbol femení hi tindrà un paper important; 
va ser una aposta important que ens ha donat un gran re-
sultat i ara que tenim l’equip  sènior a primera catalana el 
que cal és  donar més força  al futbol base per aconseguir 
que les noies del primer equip tinguin ben aviat un relleu 
amb gent de casa”.

Bon part de les jugadores i jugadors dels equips sèniors 
continuaran l’any que ve i així en l’equip masculí ja hi ha la 
plantilla que continuarà sota les ordres de José Càceres. 
Continuaran a l’equip: Eduard Gauchia, Yaya Susso, Ruben 
Pulido, Alex Devia, Alpha Diallo, Biel Gasca, Sergi Masse-
gur, Xavi Morell, Martí Vera, Gabi Agües, Marc Rabasse-

das, Karim Diallo, Marc Restrudis, Jordi Gumbau,Sergi 
Gumbau i Daniel Pajon. Pol Rabert, fins ara al futbol 
base, s’incorpora al primer equip la propera temporada 
i com a nous fixatges de moment s’han confirmat  Sergi 
Vilaró, provinent del Bescanó, Alexandre Company, provi-
nent de l’Escala i Tidjiane Diawara, que ja havia jugat amb 
anterioritat al Cassà.

Text: Joan Carles Codolà / Fotos: Eduard Duran

Bona part de la plantilla de l’equip masculí continuarà la propera 
temporada.
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Un cop acabada aquesta temporada tan in-
sòlita ja s’estan fent els preparatius per a la 
propera amb algunes novetats que us resu-
mim en aquest escrit.

La plantilla de l’equip de 2a Catalana sènior 
masculí estarà integrat per: Bases: Gerard  
Jiménez, Joel Abulí  i el nou fitxatge, Diego 
Rodriguez (C.B.Banyoles). Alers:  Èric Jime-
nez, Albert Ros, Gerard Nuell, Marc Bus-
quets (Biri júnior) i Eduard Artero (C.B.Sant 
Narcís), que ha estat una temporada fora del 
nostre club. Pivots: Marc Busquets, Marc 
Gallardo, Edu Miquel i Adriá  Fusté.

Entrenador: Albert Arderiu; ajudant: Da-
miàXifra i Jordi Busquets. Rockies: Martí Tor-
rent, Johan Teixidor, Guillem Torrentó, Sergi 
Prieto, Raül González i Romá Ferré.

Equip de 1a Catalana sènior femení es-
tarà integrat per: Maria Massegur, Fiona 
Asso, Andrea Martinez, Belen Gonzalez, Ire-
ne Mayoral i Sara Oduber. Altes: Sara Diez, 
Janina Pairó (GEIEG-Uni Girona), Mara Poch 
(4 anys als EUA), Maria Ripoll (Joventut les 
Corts de Barcelona) i Carla Barnés (júnior 
femení  del F.D. Cassanenc). Baixes: Anna 
Viana, Cristina Carreras, Marta  Troyano, 
Míriam Boadella i Farners Moya.

Entrenadora: Olga Fradera; ajudant : Elena 
Teixidor.

La Jessica Hernández seguirà però no com 
a jugadora, ja que estarà a la banqueta  com  
a fisioterapeuta  i de delegada.

L’equip de 3a Catalana sènior masculí serà 
el següent: Plantilla: Joan Bosch, Pol Mejias, 
Adriá Sitjá, Daniel Prunell, Jordi Parramón, 
Oriol  Ciurana i Quim Roqueta. Entrenador: 
Damià Xifra.

Equips Sots 21 masculí Preferent: Plantilla: 
Marti Torrent, Johan Teixidor, Guillem Torren-
tó, Sergi Prieto, Romá Ferré, Joel  Benages, 
Eduard Massegur, Yerai Ortega, Eduard Gi-
rals i Nil Roca.

Entrenador: Raul Masalle. Tania Masalle: 
Fisioterapeuta esportiva.

DIEGO  
RODRIGUEZ  CANTI 

Nascut el 22 d´abril de 1990.
Juga de Base i medeix 1m 77 cm.
Historial Esportiu:
Comença a jugar a bàsquet en la 
categoria cadet l’any 2005 al C.B. 
Banyoles fins a jugar a 3a Catalana.
Durant 5 anys  juga al C.E. Onyar 
jugant a 3a Catalana fins arribar a 
Copa Catalunya.
La temporada 2016 fins al 2020 
torna al C.B. Banyoles  a 3a Cata-
lana.
Aquesta temporada 2020-2021 fit-
xa pel F.D.Cassanenc que jugarà a 
2ª Catalana.

SARA  
DIEZ  DAUDER

Data de naixement: 27 de febrer 1989.
Juga de base i medeix 1m 65 cm.
Historial esportiu: 
Comença a jugar a bàsquet en les cate-
gories inferiors a l’A.E. Begur.
Del 2009 al 2013 fitxa pel C.B. Quart a 
1a Catalana Sènior.
2013 - 14: C.E.S.E.T Girona, a 2ª ca-
talana i assoleix l’ascens a 1a Catalana.
2014 - 15: C.E.Palamós a 2a catalana i 
pugen a 1  Catalana.
2015 - 16: C.E.Palamós, a 1aCatalana.
2016 - 17: C.E.B. Tordera, a Copa Ca-
talunya.
2017 - 19: F.D.Cassanenc, a 2a Catalana.
2019 - 20: sense jugar.
2020 - 21: Torna a l’FD Cassanenc i jugarà a 2a Catalana.

S’enllesteixen els equips per 
la propera temporada

Cares noves al bàsquet cassanenc
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CARLA  
BARNÉS  IGLESIAS.
Va néixer el 10 de maig 2002.
Altura: 1m67 cm i juga d’aler.
Historial Esportiu:
2010 - 11: Categoria Pre-Mini 
mixte B F.D. Cassanenc.
2011 -12: Pre-Mini”B”.
2012 - 13:  Mini.
2013 -14: Mini. Sots-Campions 
Provincials i sisenes al Campio-
nat de Catalunya.
2014 - 15: Pre-infantil. Setè lloc 
al Campionat de Catalunya.
2015 - 16: Infantil femení, nivell A.  Participa al Campionat 
Inter-territorial.
2016 - 17: Cadet femení.
2017 - 18: Cadet femení. Campió Provincial i Sotscampi-
ons de Catalunya.
2018 - 20: Júnior femení. Campionat Interterritorial.
2020 - 21: Jugarà a 1a Catalana amb l’F.D.Cassanenc.

MARA  
POCH  FRADERAS

DATA DE NAIXEMENT: 
31-1-1998
Altura: 1m65cm. Juga de 
base.
Historial Esportiu:
2010: Amb la sellecció 
andalusa  6a classificada 
en categoria Mini femení 
en els Campionats d’Espa-
nya.
2012: Amb la selecció 
Catalana 3a classificada en  categoria infantil femení  Cam-
pionat d’Espanya.
2014: Amb la selecció Catalana 6a clasificada en catego-
ria cadet femení als Campionats d’Espanya.
2016: Campions de la Copa Federació en categoria junior 
femení amb el G.E.I.E.G – UNI.
2017: 2a classificada de la Conferència  C.A.C.C. amb 
Goldey-Beacom College. U.S.A.
2019: 3a classificada de la Conferència C.U.N.Y.A.C  amb  
Citi College of NEW YORK. U.S.A.
2020 - 21. Fitxa pel F.D.Cassanenc a 1a Catalana Sènior 
femení.

MARIA 
RIPOLL OLIVERAS.
Data de naixement: 26 de 
juny 1997
Altura: 1m82 cm.
Juga de pivot.
Historial Esportiu:
Va començar a jugar a bàs-
quet en la categoria de Pre-
Mini fins arribar a Sènior 
amb el G.E.I.E.G, sempre en 
categoria Preferent.
Las tres temporades de Sè-
nior al GEIEG va jugar a 1a Catalana.
Després va anar a jugar a Barcelona, al Club Joventut  les 
Corts. La temporada 2018 - 19 va jugar a Copa Catalunya 
i la 2019 - 20 a 1a Catalana.
Aquesta temporada 2020 - 21 jugarà a 1a Catalana amb 
el F.D. Cassanenc.

JESSICA  
HERNANDEZ  
SANTIAGO
Va néixer el 20 de març 
1992.
Historial Esportiu:
Comença a jugar a bàsquet a 
l’escoleta fins a la categoria 
infantil a l’escola Pompeu Fa-
bra de Salt.
En categoria infantil  va jugar 
vuit anys al C.B.Sant Narcís; 
va arribar a 2a Catalana i 
va assolir l’ascens en que-
dar campiones la temporada 
2013 - 14.
Les temporades 2014 - 15 i 
2015 - 16 juga amb el C.E. 
Onyar a 3ª catalana.
La temporada 2016 - 17 fit-
xa pel F.D.Cassanenc jugant 
a 2a Catalana fins aquesta 
passada temporada 2019-
2020 en què assoleix  l’ascens a 1a Catalana.
Aquesta nova temporada 2020 21 no jugarà a bàsquet; 
però continuarà amb el F.D. Cassanenc fent les tasques de 
delegada i de fisioterapeuta.

Cares noves al bàsquet cassanenc
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Amb l’Alfons Duch Isern (29 d’abril de 
1953) ens coneixem de tota la vida; el 
seu pare, en  Francisco Duch (D.E.P),  
va ser un dels que va formar part de 
la primera Junta del Foment Deportiu 
Cassanenc;  a l’estiu es feia càrrec de 
la secció de natació i més tard de la 
secció de bàsquet; va  ser el meu pri-
mer entrenador que vaig tenir. Anys 
més tard, quan vaig tornar de la mili, 
en va demanar que em fes càrrec 
de la secció. Des de aquestes pàgi-
nes voldria ressaltar al que varen fer 
aquelles persones per donar  al po-
ble de Cassà de la Selva  els diferents 
esports: natació, bàsquet, hoquei pa-
tins, handbol  i  més tard el tennis 
taula, el patinatge i el Futbol Sala i el 
Futbol Pista a l’estiu.

Li he passat a l’Alfons les preguntes 
per  e-mail, ja que encara estem con-
finats pel CORONAVIRUS.
Historial Esportiu:
Vaig començar a practicar natació el 
mateix estiu que es va inaugurar la 
piscina, l’any 1967. De nedar no en 
sabíem pràcticament ningú i recordo 
que al primer dia l’entrenador, Josep 
Pla de Girona, que tenia una espatlla 
súper ampla ens diu: va  8 piscines 
anar i tornar de crowl, jo no havia na-
dat mai  més de 20 metres seguits, 
però pels seus nassos vam haver de 
nedar les 8 piscines i crec que en vam 
aprendre tots de cop.

La secció de natació durava el que 
durava el bon temps, de mitjans de 
juny a finals d’agost i no podíem aspi-
rar a gairebé res només  entrenant 3 
mesos i poques hores. Però tot i això 
fèiem un bon equip i gràcies  als nos-
tres  pares  durant uns anys ens orga-
nitzaven  per portar-nos a nedar  els 
dissabtes d’hivern a Banyoles, que junt 
amb Olot eren les dues soles piscines 
cobertes de la província de Girona.

Les competicions que participàvem  
als estius eren la Copa Pirineus d’in-
fantils a sèniors i la David Moner per 
als petits. La Pirineus funcionava com 
una lliga entre els clubs participants i 
acabava amb un partit  oficial de wa-
terpolo. Entre els participants hi havia  
també el C.N. Cerbère, a l’altre costat 
de Port-bou que ni un ni l’altre tenien 
piscina, la competició i el partit es feien  
dins el mar  o a prop del moll i les dis-
tancies  no eren massa de fiar, segur 
que els que hi varen nedar recorden  
el fred  que passàvem. El nostre paper 
en aquesta lliga va ser molt honorable 
i els de Cassà ens fèiem respectar, 
menys quan ens tocava competir amb 
nois  que eren olímpics, els Pujols de 

Afons Duch: natació, bàsquet, 
hoquei... i exmembre de la junta

Banyoles i en Balcells d’Olot, era un ho-
nor nedar amb ells però et deixaven a 
mitja piscina.

En la David Moner dels petits sí que 
vam ser campions més d’un estiu i 
crec que els pares i mares ho gaudi-
en  inclús més que els nens i eren uns 
bons suporters.

El final de temporada el solíem fer 
amb la travessa de l’estany de Banyo-
les, de 2.200 metres i que ens ho 
agafàvem bastant tranquil·lament, 
però, acabàvem bé.

Més tard , vaig tenir el títol d’entrena-
dor i organitzàvem els Cursets de Nata-
ció junt amb amics i amigues de la Sec-
ció de Natació, vam ensenyar a nedar 
a uns 400 nens i nenes entre els anys 
1970 al 1974. En aquesta data i amb 
l’obligació del servei militar que es feia a 
l’època, vaig deixar de ser entrenador.

Al ser la natació a Cassà un esport 
només d’estiu, molts nedadors i neda-
dores formaven part d’altres seccions 
dins el mateix Foment. En el meu cas, 
recordo que vaig jugar en el primer 
equip de bàsquet del Foment en la in-
auguració de la pista descoberta (19 
de març 1968). I vam competir du-
rant un parell de temporades. També 
i al tenir amics que formaven els inicis 
de l’hoquei a Cassà, vaig estar de por-
ter una temporada, llavors els equips 
de porter no eren protegits tal com 
ho són avui dia i rebies uns cops que 
et deixaven baldat i no vaig durar gaire 
sota els pals.
Com és que vas entrar a la junta?
Suposo que igual que hi entren la majo-
ria de voluntaris: perquè has estat del 
Foment de jove, perquè els teus fills 
hi practiquen esport, per l’amistat de 
sempre amb alguns que ja eren de la 

Junta i també perquè alguns dels nos-
tres pares van ser del fundadors del 
Foment. Era d’aquesta manera que les 
coses funcionaven abans, molta volun-
tat, molt de temps dedicat, cap remu-
neració econòmica i moltes vegades 
col·laborant de la butxaca.
Quins anys vas estar a la junta?
Des de l’any  1990 al... no ho recordo 
exactament.
Quins companys hi tenies?
En Kiko Nadal, Joan Riera, Xevi Car-
rera, Xevi  Pérez, Esther Ortiz, Josep 
Maria Martí, Josep Granados, Jaume 
Costa... m’és una mica difícil de recor-
dar-los a tots en les diferents etapes 
que vaig estar-hi.
Què fas actualment?
Doncs intento agafar-me la vida  el 
més bé possible. Faig d’avi. Com es-
port , la  bicicleta els cap de setmana 
i sempre que puc vaig a la piscina co-
berta a nedar una mica als vespres. 
Jubilat per edat, però, laboralment 
actiu i tecnològicament despert.
Segueixes l’actualitat del club?
Actualment  n’estic completament 
deslligat. Estic molt orgullós del nivell 
esportiu que el Foment  gaudeix actu-
alment i de les instal·lacions  de què 
disposa. Nosaltres fa 30 anys vam 
treballar amb les nostres possibilitats 
i les persones que formàvem part 
d’aquelles  Juntes estem contents del 
que vam aconseguir pels nens i nenes 
de Cassà. Segur que sempre porta-
rem al F.D. Cassanenc al cor.

Quant arribi aquesta entrevista a les 
vostres llars esperem que ja tinguem 
la pandèmia controlada i puguem  fer-
les  entrevistes cara a cara.

Xavier Carrera Bosch

L’Alfons, en l’actualitat, i als anys 60, a dalt del podi, amb en Benet Nogué i en Jordi Carrera.
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CT Cassà / Tennis Esports

Durant aquest mes, hem anat tornant a la normalitat dins 
del Club de Tennis Cassà.

A la Fase 1, ja vam poder començar a tornar a trepitjar 
les pistes, amb algunes restriccions, a la Fase 2, la vida 
dins del club ha anat tornant a la normalitat, continuem 
amb alguna restricció com l’ús de les dutxes. A la Fase 3, 
ja podrem utilitzar la piscina i els vestuaris.

Aquest mes de juny, ja ha començat el casal d’estiu del 
tennis. Gaudir de l’esport a l’aire lliure amb totes les me-
sures de seguretat sanitàries necessàries. La durada del 
casal es de 1 de juny al 10 de setembre. Les inscripcions 
es poden fer per setmanes. Per més informació sobre el 
casal (horaris, preus...) podeu trucar al coordinador de 
l’activitat, l’Alex 650400297 o enviar e-mail al ctcassa@
magistertennis.com.

A partir de l’obertura del club, ja es va tornar a repren-
dre la lliga de tennis intersetmanal. La qual ja estava a 
punt per començar el quadre final. Tots els participants ja 
es van posant a to per tornar a jugar i xalar amb el tennis.

També les competicions organitzades per la federació 
catalana de tennis, tornaran arrencar pròximament.

Des de fa unes setmanes, ja s’organitzen americanes de 
pàdel de diferents nivells dissabtes tarda i diumenges mati, 
per apuntar-vos podeu enviar un WhatsApp al telèfon de 
Pin’s Pàdel 625535856.

El Tennis, per intentar ser més sostenible, ha començat 
el canvi de llums de les pistes de tennis i canviar els focus 
per llums de LED.

La implantació de la reserva online de les pistes de ten-

Anem tornant a la normalitat

nis, esperem començar a gaudir-ne ben aviat, ja que ja ho 
tenim tot molt enllestit, juntament amb la nova pàgina web.

Recordem que encara continua sent molt important se-
guir totes les mesures sanitàries. Així que per accedir al 
Club recomanem l’ús de mascareta, rentar-se les mans 
amb gel hidroalcohòlic i mantenir la distància de seguretat.

Consultoria Empresarial, Fiscal i Laboral, Comptabilitat, 
Tràmits Administratius, Servei Jurídic i Immobiliari
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Ja us vaig comentar en l’article del mes passat que el con-
finement m’ha permès tastar vins i saber-los apreciar des 
de la tranquilitat que ens requeria la quarentena, però un 
costum que no perdo és guardar els taps de suro un cop 
s’ha acabat l’ampolla. M’agrada mirar-los i remenar-los 
quan n’hi ha una bona pila. És un producte molt nostre, 
d’un valor important per la guarda del vi i la seva evolució 
dins l’ampolla i que caldria cuidar i mimar. Quan s’estira el 
tap d’una ampolla, si aquest és de qualitat, es produeix un 
moment màgic. El soroll característic en obrir-lo, la seva 
elegància, el taní vermellós impregnat a la seva base i el 
seu tacte suau i delicat fan del tap de suro un element 
essencial perquè el vi pugui arribar a taula en les millors 
condicions.

Era pels voltants del mes de novembre passat que, en 
un suplement d’un diari, hi havia un dossier que parlava 
del vi i de totes les DO catalanes. El contingut era prou 
interessant amb entrevistes, dades del sector, selecció de 
vins i recomanacions. En una doble pàgina es publicitava 
un supermercat local de l’Empordà, on anunciaven els mi-
llors vins del seu celler. L’anunci en qüestió era un munt 
de taps de suro on s’indicava amb lletres impreses els 
noms de totes les DO de Catalunya i que d’alguna manera 
podries trobar a l’establiment. El munt de taps de suro 
era de molt baixa qualitat, ja que hi predominaven els taps 
d’aglomerat, els colmatats i els 1+1 (tap aglomerat amb 
disc d’arandela de suro natural als extrems). Segurament 
per la desconeixença del mateix publicista i per la poca 
cultura a l’entorn del món surer, aquesta imatge no feia 
cap bé als fabricants. 

El sector lluita des de fa molt temps per oferir qualitat 
i seguretat i perquè el tap de suro sigui reconegut com 
un producte natural, totalment reciclable i renovable. Com 
deia Josep Pla, “l’explotació del suro conforma una civilit-
zació, un món que engloba entre moltes altres coses, un 
sistema ecològic i una sèrie de manifestacions culturals 
específiques que no hauríem de deixar perdre”.

El món del vi és socialment cada dia més ampli: hi ha 
més cultura, més interès per aprendre a tastar i conèixer 
les varietats, les zones vinícoles o els diferents estils de vi. 
És tot un univers curiós i interessant on sempre tens algu-
na cosa per aprendre. Cada dia hi ha més gent que assis-
teix a cates, moltes colles es troben per a tastar i debatre 
els gustos personals. En el vi d’aquest mes s’ajunta una 
mica aquesta filosofía. El que va començar com un joc en-
tre amics va acabar desembocant en una manera de fer vi.

CELLERS TESTUAN, és una agrupació d’amics d’arrels 
catalanes i franceses d’àmbits professionals molt diversos 
però units per la passió per la vinya i el vi. La idea va 
començar l’any 2010 a la DO Alella, tot i que ara també 
el·laboren vi dins la DO Montsant. El seu XIRÀ, tal com 
l’anomenen ells, és un vi negre jove de producció molt limi-
tada: 4.800 ampolles a l’any.

S’elabora amb la varietat Syrah (o Shiraz), que dóna vins 
força interessants, amb molta intensitat de color i aires 
de fruita vermella com les mores, tocs de menta i pebre 
negre, si bé cada zona on està plantada donarà unes ca-
racterístiques determinades. Típica de la Vall del Roine, a 
França, la trobem també a l’Amèrica del Sud, (Argentina 
i  Xile), a Sudàfrica, a Austràlia i Nova Zelanda i també als 
Estats Units (Washington i  Califòrnia).

XIRÀ 2018 és un vi jove d’influència marítima degut a la 

Xirà 2018, Cellers Testuan 
DO Alella

Viure bé El Vi de la Pilar

seva proximitat amb el mediterrani, amb un color vermell 
picota amb ribet violeta. Desprèn tocs de fruita vermella 
fresca, aromes balsàmiques com la regalèssia i herbes 
aromàtiques com la lavanda. L’entrada en boca és genero-
sa, amb explosió de fruita vermella, bona acidesa i tanins 
marcats. És un vi molt versàtil que es pot prendre sol o bé 
es pot acompanyar amb amanides, roast beef i fins i tot 
amb unes postres de xocolata.

La seva producció, com he dit abans, és molt limitada, 
per això és difícil de trobar. En aquest cas parlem d’un 
producte de proximitat que vol recordar el paisatge me-
diterrani, comercialitzat bàsicament a la seva zona d’influ-
ència: Barcelona, Vilassar, Tiana, Arenys, Alella, Cabrils, 
Badalona i Mataró.

Ja que aquest mes hem parlat de suro i vins de territori, 
faig esment a les sempre sàvies paraules d’en Josep ‘Pitu’ 
Roca: “si volem vins que parlin de paisatge, els hem de 
tapar amb una porció d’aquest paisatge”.

Preu aproximat: 10 eur
Salut i que vagi de gust!

Joaquim Cadanet Artigas (sommelier)
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Higiene Dental Viure bé

Les clíniques dentals sempre van ser “llocs” segurs, ja que 
l’Odontologia és una branca de la medicina a on imperen la 
higiene, desinfecció i esterilització.

Ara bé, com serà la desescalada, la nova normalitat o la 
vida després de l’confinament?, són algunes de les pregun-
tes que més vegades formulem en els cercadors d’internet 
ara. Segurament, en la teva ment també circula a gran 
velocitat qüestions sobre com serà el futur imminent des-
prés que la pandèmia declarada pel coronavirus covid-19 
hagi frenat en sec el nostre dia a dia en tots els sentits. Pel 
que fa a això, volem donar resposta a la renovada atenció 
que ofereixen les nostres Clíniques Dentals després reo-
brir les portes. Anem a centrar l’assumpte en una paraula 
que passa a formar part del nostre nou ADN d’atenció als 
pacients i que es resumeix en dues paraules: tranquil·litat 
i seguretat.

La tancada durant setmanes ha descobert un ‘nou’ món, 
qüestionant l’estil de vida en què estàvem atrapats. Pres-
ses, estrès i desequilibri constant que ens han ficat en 
una espiral sense sortida ... i accelerada. Moltes persones 
eren incapaces de gaudir del present fins que no hi ha ha-
gut més remei, però compartir moments en família i fins 
i tot en soledat que fins fa ben poc semblava inimaginable 
ens porta a recordar-te per què realitzar una Odontologia 
tranquil·la i segura és el millor per cuidar la teva somriure.

O sigui, nous protocols de treball per reforçar, encara 
més, l’atenció personalitzada i la seguretat tant del paci-
ent com del propi equip professional. Encara treballar en 
calma, amb eficiència i fent més amb menys no és cap no-
vetat per a les nostres clíniques dentals. Ara ho fem amb 
més afany, per assegurar la seva seguretat i la nostra en 
cada pas que donem.

Quan demanis una cita, et recordarem alguns canvis que 
hem introduït com la importància de venir a l’hora prevista 
(ni abans ni després!) Per evitar coincidir amb altres pa-
cients, acudir sense complements com anells o polseres 
i, sempre que es pugui, venir sense acompanyant. Ah, i 
per descomptat, amb la teva màscara de protecció. En 
arribar et prendrem la temperatura amb un termòmetre 
sense contacte, et farem desinfectar les teves mans amb 
gel hidroalcohólic, et desinfectarem el calçat, et donaran 
una còfia d’un sol ús i et faran omplir un senzill qüestionari.

Sumades a aquestes mesures de protecció, les nostres 
Clíniques Dentals compten amb gels i desinfectants de su-

Sentiu-vos còmode a la 
nostra Clínica Dental

Dr. Manuel López 
de Calatayud
www.lopezdecalatayud.com
Llicenciat en odontologia COEC 3800

Diplomat en Cirugía i Implantología  Universitat de París
Magister en Implantología  Hardvard University
Màster en Implantología, Periodòncia i Rehabilitació oral  New York University - Université de París XII 
Membre de la S.E.I.

www.dentalinfo.es

c/ Doctor Vilaseca, 13 - 1er 1a c/ Baixada Piscina, 6
Tel. 972 461 813 Tel. 972 661 929

Els serveis més avançats 
en salut buco-dental:

Estètica Dental
Periodòncia
Implantologia
Rehabilitació oral
Pròtesi Dental
Mini implants

CalongeCassà de la Selva

perfícies bactericides, fungicides i viricides, i amb un suc-
tor d’alta potència per evitar que quedin aerosols (microgo-
tes de saliva en suspensió en l’aire) en l’ambient.

Per tot l’explicat, si necessites acudir a alguna de les 
nostres Clíniques Dentals per arreglar la boca, no ho dub-
tis, vine amb total tranquil·litat, ja que 
et protegim i ens protegim. Consulta’ns 
el teu cas, t’esperem!

Manuel López de Calatayud Gaio
Llicenciat en Odontologia/ COEC 3800

Màster en implantologia
-periodòncia i rehabilitació oral (ESORIB) (New 

York University Université de Paris). Membre de la 
SEI. Diplomat en cirurgia general i implantologia
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Col·laboracions Apunts històrics de Cassà

Del segle XIII són els documents que 
ens fan saber que a la part sud  i 
sud-oriental de l’actual veïnat de Les 
Serres existia el desaparegut veïnat 
de Corçana. En aquella època un dels  
masos més representatius d’aquest 
veïnat era  l’anomenat mas Llobet de 
Corçana (1245), situat, a orient, da-
munt el puig de Corçana on, presidint 
el cim, ara s’hi aixeca l’esvelta masia 
de can Barnada; també a la part occi-
dental del seu territori hi havia el mas 
Calvó (1253), esmentat igualment al 
segle XIII el qual tenia terres dins del 
veïnat de Corçana i també dins el ve-
ïnats de Serinyà i de Perles, aquest 
ara és conegut amb el nom de can 
Cèncio, situat al carrer Santiago Ru-
siñol.

El límit aproximat de la seva demar-
cació, per ponent, l’establia, en part, 
el curs del  torrent de les Escrivanies 
i, més al sud, el substituïa  la ctra. Ve-
lla de Cassà a Llagostera que després 
de travessar la riera Sosvalls, al prin-
cipi del pla del mas Calvell de Serinyà, 
troba el curs del torrent de Malaric on 
finia el límit occidental; el curs amunt 
d’aquest petit torrent marcava els lí-
mits meridional i oriental fins a trobar, 
dalt la carena, la finca de can Mas-
grau que queda cenyida, a sol ixent, 
per l’antic camí ral de Santa Coloma 
a La Bisbal; des d’aquí el límit nord es 
dirigia a ponent fins a trobar el curs 
de la riera Sosvalls que seguia, des 
de sota can Beneïtpa, fins a trobar el 
terraplè de l’antiga via del carrilet, al 
sud de la piscina municipal on, fugint 
de la riera,  girava a nord-oest seguint  
l’actual  passeig del Ferrocarril  fins a 
trobar la llera del citat torrent de les 
Escrivanies, avui canalitzat i soterrat 
dins la zona urbana, on completava el 
seu perímetre.  Per tant, a la zona 
de Corçana, a més dels dos masos 
indicats, avui, hi trobaríem l’antiga 
finca de la Isoladora, can Borra,  els 
edificis de la banda dreta del final del 
passeig del Ferrocarril (Gurugú),  can 
Tano, ca l’Arbossé, can Canals Nou, 
l’Horta d’en Llach,  can Birol, can 
Torrentó, clar Soleil, can Fèlix, can 
Puigverd, can Farrés, can Basart, cal 
Fesol, les cases de la banda esquerra 
del carrer de Llagostera, les terres de 
la Piscina, can Rabitxet, el Grup Sant 
Josep, can Beneïtpa, can Carreres, 
can Barnada, ca l’Arbat, la vila Soleia-
da, Amebo, Parramon Exportap i can 

Masgrau, aquest, situat a l’extrem 
nord-oriental; aquest territori tenia 
una extensió aproximada de 357.200 
m. quadrats, gairebé 36 Ha.   

El 27 de novembre de 1245, en 
Guillem Llobet, fill de Bernat Llobet, va 
ser enfranquit pel Paborde de Cassà 
de la Seu de Girona, després d’haver  
pagat la remença de 50 sous amb 
quin import s’alliberà i pogué sortir 
del mas del seu pare, del qual no se 
n’indica el nom, que formava part del 
directe domini de la citada pabordia.  
El dia 1 de desembre del mateix any 
en Guillem de Tallada establia a en 
Guillem Llobet un mas i, per aquest 
motiu, es feia home propi d’aquest 
nou senyor directe a qui va fer ho-
menatge. També el mas establert va 
prendre el nom de mas Llobet de Cor-
çana. Aquesta és la primera referèn-
cia trobada sobre aquest territori.  

Vuit anys més tard, el 4 d’octubre 
de 1253, el Paborde de Cassà de la 
Seu de Girona establia a Pere Vidal, 
home propi de la citada pabordia, una 
coromina propera a l’església de Sant 
Martí de Cassà que, per orient, limi-
tava amb el camí públic per on en Gui-
llem Calvó anava a l’església de Cassà 
i, part, amb la terra i casa de l’Arnau 
Rufí; a migdia en un honor establert a 
Pere Berenguer, fet pel bisbe de Giro-
na; a ponent i tramuntana, en el camí 
públic a través del qual en Bernat Bru 

anava a la citada església. Quin era 
aquest camí públic per on en Guillem 
Calvó anava a l’església de Cassà? 
Doncs tenint en compte que la masia 
del mas Calvó, com s’ha comentat, es 
correspon amb la casa de can Cèn-
cio, no podia ser altre que l’antic camí 
que unia Vilabella d’Esclet amb l’esglé-
sia de Cassà. Per tant des de l’esglé-
sia el camí baixava per l’actual carrer 
del Germà Agustí i després enllaçava 
amb l’actual carrer del Sud. L’antiga 
calçada travessava de nord a sud les 
terres del mas Calvó.

Més notícies del mas Llobet de Cor-
çana les dona un capbreu, del 30 de 
maig de 1314, signat per un altre 
Guillem Llobet, potser fill de l’anterior, 
on es declarava home propi de l’Almoi-
na del Pa de la Seu de Girona i reco-
neixia tenir a domini directe, per a la 
citada Almoina, el seu mas anomenat 
Llobet que tenia 13 jornals de bous 
(26 vessanes) que afrontaven, a sol 
ixent i a ponent, amb els torrents que 
allí passen (el torrent de Malarich, a 
l’est, i el torrent que baixa del mas 
Carbó de la Serra, a ponent).  

Es veu com el mas havia canviat de 
senyor directe. El primer, en Guillem 
de Tallada, era un hisendat important 
que posseïa, a senyoria directa, diver-
sos masos i terres dins els municipis 
de Cassà,  Campllong i Sant Andreu 
Salou, també el seu germà Bernat 

El veïnat de la Corçana i el 
Mas Llobet de Corçana

Uns espais oblidats prop de la zona esportiva i al sud de les Serres

Vista aèria de la zona oriental del veïnat de la Corçana. Foto: Bon vent de l’Empordà
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Apunts històrics de Cassà Col·laboracions

de Tallada  tenia diverses propietats 
en aquests municipis. A l’any 1259 
morí en Bernat de Tallada i seu ger-
mà Guillem fou nomenat marmessor 
i encarregat de les disposicions testa-
mentaries en les quals llegava a la Pia 
Almoina tots el béns immobles que 
posseïa el difunt en els municipis in-
dicats, també en Guillem ho deixà tot 
a aquesta entitat caritativa que des-
tinava les seves rendes a fer pa i do-
nar-lo diàriament, de forma gratuïta, 
als pobres de Girona. És evident que, 
el mas Llobet, va ser un dels nombro-
sos masos que heretà la Pia Almoina 
llegats pels germans Tallada, per tant, 
es evident que a partir del decés del 

difunt Guillem la senyoria directa can-
viés de titular i passés a beneficiar la 
Pia Almoina del Pa.

  Catorze anys més tard, el 13 
de febrer de 1328, era en Bernat Llo-
bet (Bernardus Lupeti) qui reconeixia 
ser home propi i soliu de la Elemosine 
Panis Sedis Gerunde, junt amb la seva 
muller Adelaida i els seus fills, per raó 
del seu capmàs Lupeti de 28 vessa-
nes d’extensió, les quals afrontaven, 
a sol ixent, amb el torrent (Malarich) 
que allà passa i, part, amb en un ho-
nor seu que tenia pel Ferial de la Seu 
de Girona i, part, en un altre honor 
seu que tenia per en Pere de Fontcla-
ra, Almoiner de Sant Feliu de Girona; 

a migdia, en un honor seu que tenia 
per l’Altar de Sant Benet de l’església 
de Girona; a ponent, en un torrent que 
allà passa; i, a tramuntana, en l’honor 
del mas Salavert. Pagava anualment 
tasca i braçatge de tots els esplets 
provinents de les terres del mas; tam-
bé, cada any pel dia de Nadal 3 sous, 
6 diners i un òbol barcelonès de tern 
i un parell de gallines; en la festa de 
Pasqua 4 ous i també, anualment, 
quan li fos requerit, havia de fer una 
tragina; finalment, cada any, pel Lloçol 
de Foixà (reparació d’eines agrícoles) 
en la festa dels sants Pere i Feliu, una 
mitgera de blat i una quartera de for-
ment, a mesura d’Anyells i, per Nadal, 

Mapa del veïnat 
de la Corçana
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una quartera de vi bo, pur i sense ai-
gua, i per al Batlle de l’Almoina l’alber-
ga d’un home durant un dia.   

El mas havia agafat embranzida ja 
que a més de les 28 vessanes de 
l’entorn de la masia, havia eixamplat 
les seves possessions i en la matei-
xa capbrevació declarava tenir per 
l’Almoina, dins les afrontacions indi-
cades, un camp de 2 vessanes pel 
qual pagava de cens, per Nadal, una 
gallina i per Sant Pere i Sant Feliu (1r. 
d’agost) mitja quartera de blat a me-
sura d’Anyells. 

Declarava cobrar, anualment, per 
tornes, en ajuda dels censos que ell 
pagava a l’Almoina, per terres del 
mas que ara les conreaven altres per-
sones, el següent: de l’Arnau Sala de 
la Cellera, 12 diners; d’en Pere Arol, 
15 diners; d’en Pere Salavert, 4 di-
ners; d’en Pere Grayt de la Cellera, 
15 diners; del mas Ponç de Serra, 2 
diners. 

També declarà tenir per en Pere 
de Fontclara, almoiner de l’Almoina 
de Sant Feliu de Girona, l’anomenada 
masada Guytó amb terres a diferents 
indrets: Un camp a baix del puig Agui-
lar de 16 vessanes. Afrontacions: E. 
en honor del mas Torrent; O., en ho-
nor del mas Nadal de Serra. 

Un altre camp a baix del puig Agui-
lar de 4 vessanes. Afrontacions: E., 
mas Cassà de Serra; O., en honor del 
mas Dalmau de Serra. 

Una feixa en el lloc anomenat Cabra 
Pixa, d’una vessana. Afrontacions: E., 
en honor del mas Nadal; O., en honor 
del mas Torrent. 

Una altra feixa anomenada camp 
Almar. Afrontacions: E., En honor del 
mas Esteve de Serra; O., En honor del 
mas Bernat de Crosa.  

Declarà també tenir per l’Altar de 
Sant Benet de la seu de Girona un 
camp, al costat del seu clos, de  8 
vessanes. Afrontacions: E., en honor 
del mas Ponç de Serra; O., en honor 
del declarant que el tenia per l’Almoi-
na. 

Pel mateix Altar un camp de terra 
erma on hi havia sureda i estava al 
costat del puig de Corçana (podium 
de Curçana). Afrontacions: E., en un 
honor seu que el tenia per Pere de 
Fontclara; O.,  en honor d’en Guillem 
Ferrer. 

Declarà tenir pel prior del Mones-
tir de Santa Maria d’Ullà un camp en 
el lloc anomenat Bellveser. Afrontaci-
ons: E.,  en honor del mas Ponç; O.,  
en honor seu que tenia pel Feriali Se-
dis Gerunde.

Declarà tenir per l’abat del Monestir 
de Sant Salvador de Breda, en el pla 
de les Valls (Plano de Vallibus), una 

feixa de 2 vessanes. Afrontacions: E., 
en honor del mas Calvó; O.,  en honor 
del mas Gruard.

Declarà tenir pel Sr. del Castell de 
Cassà una feixa al costat del lloc dit 
Escrivania, de 2 vessanes. Afronta-
cions: E., en honor de la Escrivania 
que havia sigut del difunt Ramon de 
Torrent. O., en el camí públic que allà 
passa que va del lloc de Cassà a la vila 
de Sant Feliu de Guíxols (Raval). 

Declarà que en ajuda dels censos 
que ell pagava al Sr. del Castell de 
Cassà cobrava per Nadal, per tornes, 
per una terra que llavors treballava en 
Guillem Sagrera, 15 diners. 

Amb aquest nou capbreu el mas 
Llobet de Corçana declarava ara 63 
vessanes. S’afirmava que el titular 
del mas era d’home propi i soliu de 
l’Almoina amb obligació de pagar tres 
dels mals usos: la remença de les 
persones entrants i sortints del mas, 
les cugucies (adulteris) i les exorquies 
(manca de descendents) i tots els al-
tres drets exigits pel directe i alodial 
domini.    

A l’any 1371 hi ha una nova cap-
brevació firmada per Bernat Llobet, 
fill i hereu del difunt Bernat Llobet 
del veïnat de Corçana (Cursana) àlies 
ça Serra, senyor del mas Llobet de 
Corçana, que confessava ser home 
propi de l’Almoina i per això li pres-
tava homenatge.  Confessava tenir el 
capmàs, les cases i edificis, amb era, 
bassa, hort, clos, quintanal i vinyes, 
dins de les 28 vessanes d’extensió 
primitives. La nova declaració afegia 
diverses peces i el mas arribava ara 
a les 108 vessanes d’extensió, també 
el veïnat de Corçana ja portava agre-
gat l’àlies de sa Serra que acabaria, 
aquesta darrera denominació, canvi-
ant el nom del seu territori per l’actual 

veïnat de les Serres. A més de les ter-
res declarades que coincidien amb les 
anteriors hi afegí les següents: 

Una vinya que havia format part del 
mas Caner de 4 vessanes. Afronta-
cions: E. i S.,  En un honor seu que 
tenia per l’Almoina; O. i N.,  en honor 
del mas Ponç que havia sigut del mas 
Salavert i, part, en un honor seu que 
tenien per l’Almoina.

Un alou seu que era adjacent al 
mas Llobet consistent en una feixa de 
2 vessanes. Afrontacions: E.,  en ho-
nor d’en Ponç Vila; S.,  en el torrent 
que baixa del puig Amalrich; O. i N.,  
en un honor del mas Esteve de Serra.

Una peça situada al cap inferior del 
seu clos de 5 vessanes. Afrontacions: 
E.,  en un seu honor que tenia per 
l’Almoina de Fontclara de la Capella de 
les Puelles de la seu de Girona; S., en 
un honor seu, anomenat Rovira, que 
tenia per l’Altar de Sant Benet de la 
Seu; O., en el torrent provinent del 
mas Carbó; N., en un honor seu que 
tenia per l’Almoina. 

Un camp que es tenia per l’Altar de 
Sant Benet, immediat al seu clos, de 
8 vessanes. Afrontacions: E. i N., en 
un honor seu que tenia per l’Almoina 
de Fontclara; O., en el torrent de puig 
de Malarich

També per l’Altar de Sant Benet dos 
camps junts de roureda, erm i cultiu 
de 20 vessanes, on hi passava pel 
mig el torrent Malarich,. Afrontaci-
ons: E., en un honor seu que tenia 
per l’Almoina; a P., en un honor del 
mas Carbó.

Tenia pel Sr. del Castell de Cassà 
una possessió boscosa de 6 vessa-
nes, immediata als torrents dels Ba-
ladres, que Bernat Llobet comprà a 
Arnau Dalmau,: Afrontacions: E., en 
honor de Vingut Salelles; O., en honor 

Zona de la piscina que integrava aquest veïnat.≠
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d’Arnau Dalmau. 
Del mateix any 1371 hi ha un cap-

breu signat per Salvi Saura en el que 
confessava tenir per l’Almoina una 
peça de conreu que havia format part 
del mas Llobet de Corçana de dues 
vessanes i mitja d’extensió. Afrontaci-
ons: E.,  en un honor de Joan Caste-
lló, terra que també havia format part 
del mas Llobet; S., en un honor de 
Salvi Carreres quina terra havia sigut 
del mas Llobet, separada pel camí 
missader del mas Cassà de la Serra; 
O. i N., en honors del propi Saura limi-
tats pel torrent que baixa de la masia 
de can Carbó de la Serra.   

És a partir de l’any 1408 quan en 
Ramon Llobet, fill d’en Bernat Llobet, 
ja estava establert a Sant Feliu de Guí-
xols exercint l’ofici de fuster. Per tant 
havia deixat el mas i, tot i així, encara 
es declarava home propi de l’Almoina. 

S’ignora si el citat Bernat tenia el 
mas arrendat i, també, el temps que 
els Llobet continuaren essent homes 
propis de l’Almoina. Pel que sembla el 
mas quedà abandonat i en ruïnes ja 
que alguns documents del segle XVII 
indiquen que les terres d’aquest mas 
s’havien establert a diferents perso-
nes; el detall és el següent:

En Jaume Maymí, el 1632 declara-
va posseir per l’Almoina un camp de 
5 vessanes que havia format part del 
mas Llobet. Afrontacions: E., en ho-
nor d’en Cassà, teixidor de lli, mitjan-
çant torrent; S., amb en Tubert que 
havien sigut terres del mas Llobet; 
O., amb Joan Barnés i, part, amb en 
Carreres que havien sigut terres del 
mas Llobet.

 També l’Anton Carreres, en Miquel 
Jubert, en Pere Oller, en Narcís Gi-

nesta, la Caterina Vila i Gay, l’Antoni 
Pont i Alegot, en Francesc Camps, 
en  Mateu Tolosà, en Joan Torras, la 
Peronella Castelló,  en Pere Barnada, 
etc. capbrevaren diverses peces de 
terra que havien format part del mas 
Llobet de Corçana; cap de les capbre-
vacions parla de la masia la qual cosa 
fa pensar que aquesta, al segle XVII, 
ja no existia. 

En una venda, de 1655, referida a 
la zona occidental de Corçana, que el 
propietari del mas Carbó de la Serra, 
en Gaspar Carbó, va atorgar a en 
Pere Blanquer, el seu cunyat, d’una 
peça de 8 vessanes, situada al lloc 
de les Valls, s’indiquen els següents lí-
mits:  E., en honor del mas Calvell; S., 
en un honor del mas Calvó; O., amb la 
riera anomenada de les Valls; N., amb 
sa Corçana d’en Balaguer. 

La Corçana d’en Balaguer cal situ-
ar-la a orient de les terres del mas 
Calvó, en l’esquenall que des del pas-
seig del Ferrocarril (cases del Gu-
rugú) baixa, direcció a migdia, fins a 
fondre’s en el pla de Sosvalls, on a 
la banda occidental d’aquest inclinat 
encimbellament s’hi desplaça l’antiga 
carretera de Cassà a Llagostera que 
actualment és la continuació del car-
rer del Suro separant, la part nord 
d’aquesta calçada, la finca de can 
Tano, a orient, de la de la Isoladora i 
can Borra, a ponent. 

És interessant el capbreu de 1686 
signat per en Bernat Valls i Barnés 
junt amb la seva muller Margarida 
Barnés, senyora útil i propietària del 
mas Barnés del Portal, a favor de 
l’Almoina, d’una peça de 9 vessanes, 
anomenada vinya Bruna. Aquesta, a 
sol ixent, afrontava en honor del mas 

Calvó que posseïa en Saura. Veiem 
doncs com el mas Calvó havia canviat 
de propietari i en els documents del 
segle XVIII, aquest mas, és denominat 
mas Saura; A finals del segle XIX l’ad-
quirí l’Inocenci Cassà i, popularment, 
se li aplicà el nom de can Cèncio que 
actualment encara conserva.  

La propietat i masia de can Barna-
da, substituint part el mas Llobet de 
Corçana ja figura en els llibres de Ta-
lles de l’Ajuntament de Cassà des de 
1710 a 1730. A l’any 1733, el seu 
propietari era en Pere Barnada; als 
anys 1851 i 1876 ho era  en Pere 
Carreras i Barnada. Sembla evident 
que hi hagué un casament entre els 
Barnada i els Carreres  i que finalment 
predominà el cognom Carreres, tot hi 
que el mas continua denominant-se 
can Barnada. 

El nom de Corçana seria la versió 
femenina de Corçà, poble del Baix 
Empordà, que segons Coromines 
(Onomasticon) seguint el treball de 
Meyer-Lübke, provindria del nom lla-
tí Curtius i els seus derivats que són 
molt freqüents a la toponímia occita-
na, francesa i italiana. Com a exem-
ple, el nom del poble de  Coursan, del 
departament de l’Aude, provindria, 
com el Corçà indicat, de Curtius amb 
el sufix -anum que donaria Curtianum 
> Corçà amb el significat de terra de 
Curtius o de Corçà. A la ciutat de Mat-
hieu, al nord de Caen, hi ha el carrer 
de Coursanne que té el mateix origen 
i coincideix plenament amb el topònim 
Corçana, del nostre oblidat veïnat, 
que significaria també la terra o propi-
etat de Corçana. 

Quim Mundet

juny 2020 · núm. 808 · Llumiguia    89



La gran masia s’aixeca-
va orgullosa en el cim 
d’aquell pujol envoltada 
de terres de conreu, 
vinyes, oliveres i grans 
boscúries.

Al llarg dels anys s’hi 
havien anat fent molts 
arranjaments i s’havia 
anat equipant amb to-
tes les comoditats de-
sitjables. Era l’orgull dels 
seus estadants i de tota 
la contrada. Havia pas-
sat d’hereu a hereu com 
si això fos la cosa més 
natural i irrefutable.

Però l’actual hereu, 
que feia llargues estades fora de la 
masia per conèixer món, tenia altres 
inquietuds cara al seu futur. Ell volia 
estudiar, cursar una carrera, obrir-se 
pas en el món de les noves tecnologi-
es i la vida del mas l’ofegava. No veia 
que el seu futur estigués allà per sem-
pre més.

Quan després de molts dubtes i 
amb moltes vacil·lacions, procurà, 
amb tota claredat, exposar-ho als 
seus pares, les fúries de l’infern explo-
taren en aquell indret fins llavors tan 
metòdic i tan pacífic i va arribar l’ulti-
màtum: “Si goses marxar i abandonar 
els teus deures, no tornis mai més!” 
No hi valgueren ni les explicacions 
d’en Miquel ni les llàgrimes i súpliques 
de la mare, i en Miquel, convençut del 
que volia fer, va deixar, creia que per 
sempre, la casa pairal.

Es va convertir en un enginyer de 
prestigi però, en el fons del cor, sentia 
un gran enyor d’aquells espais oberts, 
del cant del vent entre les fulles, de 
l’esplendor de les primaveres i, per 
damunt de tot, de l’escalf de la llar i 
de l’amor dels pares.

Un dia va prendre el determini de 
tornar-hi fos quina fos la rebuda que 
se li faria. Ignorava que, també el 
pare, enyorava la presència del fill es-
timat i es penedia dia i nit del seu acte 
d’orgull que havia sumit tota la família 
en una tristesa incurable. Hi hague-
ren abraçades, hi hagué perdó i es 
va festejar esplèndidament el retorn 
del “fill perdut”! Ningú no es va pre-
guntar si hi havia anat de visita o per 
quedar-s’hi per sempre. El que impor-
tava és que era allà retornant la joia a 
aquella masia entristida.

Ja l’endemà del seu retorn, en Mi-
quel preparà, amb l’ajut divertit i or-
gullós del pare, el carro amb el seu 
cavall per anar a donar un tomb mun-
tanya avall, cap als poblets que l’en-
voltaven.

De sobte esclatà en la llunyania el so 
d’un potent tro presagi d’una tempes-
ta que s’apropava, i un vent estrany 
despertava la remor de les fulles dels 
arbres dels boscos que vorejaven el 
camí. La tempesta esclatà i, en el 
seu intent de recular amb rapidesa, 
una roda s’encastà en un gran sot del 
camí i va fer bolcar el carro mentre 
la tempesta arribava acompanyada 
d’un esclat incessant de llampecs que 
ferien la vista. Corregué cap al bosc 
per refugiar-se dessota un corpulent 
arbre en el mateix moment en què un 
llampec hi va caure al damunt i va par-
tir en dos la soca amb les seves fulles 
preses pel foc.

De sobte es va sentir envoltat de 
foscor, dins la qual hi brillaven gus-
pires de foc i la imatge inesborrable 
d’aquell llamp en el moment de baixar 
del cel com una sageta de foc. Inten-
tà aixecar-se, córrer, però totalment 
encegat ensopegava amb el brancam 
fins que caigué desmaiat i inconsci-
ent.

A trenc de nit, el trobaren els mos-
sos de la masia que havien sortit a 
buscar-lo. 

El dipositaren sobre el gran llit, el 
mateix llit on arribà al món. Seguia 
inconscient però dins el seu cap hi 
seguia sentint els espetecs dels trons 
i al fons de les pupil·les hi cremaven 
guspires de foc i hi  brillaven sagetes 
roents.

A la matinada, al fons, molt al fons 
d’aquell espectacle de foc i lluminàri-
es que envaïa el seu cervell, hi veié 
apropar-se, sigil·losament, l’ombra de 
la mort.

Amb el mateix carro que un parell 
de dies abans l’allunyava de la secular 
masia, el portaren a enterrar en el 
petit cementiri casolà.

En Miquel havia tornat per no mar-
xar mai més de la seva casa pairal! 

M. Dolors Godoy Rotllens

La casa pairal

Col·laboracions Entre el somni i la vigília
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Mots encreuats 
Núm. 409
HORITZONTALS
1.- Les seves paraules aduladores ens posen ràpidament 
en estat d’alarma. Malaltia que esdevé pandèmia a Catalu-
nya per la diada de sant Jordi. 2.- Retirats del càrrec con-
servant-ne els honors perquè s’ho han guanyat (alguns). 
Portar en la direcció contrària. 3.- Té relació amb la neu, 
però és inservible. Posa el iot en mar per primera vegada, 
la molt garrepa. 4.- Intimidà fins a infondre pànic sobre la 
mort. El centre excursionista més vinculat amb l’ONCE. 
5.- Dones en un municipi de la Baixa Cerdanya. Ho és la 
punta del campanar. 6.- Peça disposada a la quilla d’algu-
nes embarcacions de vela per millorar-ne l’estabilitat. La 
lletra que dona més plaer. Capgirada regió subterrània on 
van a parar el morts segons l’Antic Testament. 7.- Torna 
a activar, la molt dinàmica. Nota afirmativa. 8.- Persones 
que maten per encàrrec de l’odontòleg. La més oberta de 
Cassà. 9.- Antiga matrícula de Barcelona. Direcció d’un 
negoci relacionat amb el piragüisme. Sonso. 10.- És disci-
plinat, ja fa temps que ho ve dient. En té perquè hi creu. 
11.- Fer les costures a la camisa d’un familiar. Sense alè 
en veure’s obligat a tombar el rei.

VERTICALS
1.- El polític més indicat per ocupar la cartera de Sanitat. 
Got de cervesa de mig litre, ideal per als qui estan com 
una cabra. 2.- Escarnires. En perfecte estat. 3.- Compta-
dors de sardanes avesats a arrencar rabasses. 4.- Esco-
la universitària per a artesans del coure. Hi tingué accés 
però s’excedí en les formes. 5.- Hi entrin d’estranquis en 
progressió ascendent. Fet amb concordança poètica de 
baix a dalt. 6.- Assignació tributària. Bramar la tempesta 
com un lleó. Acaba sisè. 7.- Protegeixen el PC de sobre-
càrregues i talls de subministrament elèctric. La capital 
europea més coneguda pel seu pa. 8.- Una que fa vibrar 
la guitarra. Cinc romans celebrant victòria. Agradosos. 
9.- Prec a una divinitat predicat per un subjecte. Sense 
Fosfats. Dona inici a la marató. 10.- Els boscos preferits 
pels tapers. És ufanós des que ho fa. 11.- Ho és de camisa 
quan s’enganya algú abusant de la seva credulitat, de baix 
a dalt. Alienígena de pel·lícula.

Una secció de Josep M. Fusté / Solucions, a la pàgina 10

Per passar l’estona Entreteniments
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